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armanmeliarmanmeli.ir وز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آنلاین آرمان ملی وز هفته و هر ساعت از شــبانه ر هر ر

تحلیل های بســیاری در خصــوص لایحه بودجــه ســال ۱۴۰۳ و رد آن از 
سوی مجلس شــورای اســلامی مطرح می شــود که اخیرا آنچه در فضای 
مجازی شایع شده است که گویی آقای قالیباف گفته آقای منظور رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه به شــورای نگهبان نامه زده کــه در برنامه هفتم 
برای اصلاح حقوق بازنشستگان اعتبار نداریم و از طرف دیگر در مجلس 
موقع تحویل لایحه بودجه گفته شده که این مورد را در بودجه دیده ایم و 
طبیعتا برای آن بودجه هم داریم. آقای قالیباف هم گفته که این نمی شود 
شما از سویی به شــورای نگهبان نامه بزنید که برای بازنشستگان اعتبار 
نداریم و از طرف دیگر خلاف آن را می گویید و همین مساله نیز باعث شده 
تا کلیات لایحه بودجه در مجلس رای نیاورد. بنابر این برای اینکه جامعه 
نیز از مساله و ریز جزئیات آن باخبر شــوند قوا باید به طور شفاف تر همه 
چیز را ارائه و به مردم گــزارش دهند. از طرفی آنطور کــه طبق گزارش مرکز 
گر  پژوهش های مجلس آمده بودجه ارائه شده ۴۰۰ همت کسری دارد و ا
این گزارش حقیقی را مفروض بگیریم باید اذعان داشت بودجه ای که با 
کســری مواجهه اســت ایراد دارد و باید دولت مخارج غیر ضرور را کاهش 
دهد و یک بودجه متــوازن ارائه دهد تا مورد تایید مجلــس نیز قرار گیرد. 
گر بودجه متوازن باشــد می تواند انضباط مالی برقــرار کند و جلوی تورم  ا
را بگیرد. عدم توازن دربودجه به معنای کســری در بودجه اســت. جالب 
است که مجلس مطرح می کند دولت با ۴۰۰ همت کسری بودجه مواجه 
است، اما خود دولتی ها می گویند هیچ کسری بودجه ای برای سال آینده 
نداریم. در حالی که باید ریز مخارج و درآمدهای دولت مشــخص شود و 
. از طرفی اینکه اخیرا بسیار در مورد  ببیند که این توازن وجود دارد یا خیر
رشــد اقتصادی و کاهش نرخ بیکاری و... صحبت می شــود باید گفت که 
اساسا افزایش نرخ رشد با افرایش نرخ بودجه به دست نمی آید و این رشد 
در فضای مناسب کسب و کار برای تولید ملی به دست می آید. برای اینکه 
فضای کسب و کار مناسب باشــد باید شــفافیت به اقتصاد ایران بازگردد 
و به عبارتی رانت و فساد اقتصادی نباشد. دوم اینکه رقابت سالمی بین 
بنگاه های اقتصادی صورت بگیرد و دیگر اینکه هر گونه انحصاری از بین 
برود. چرا که انحصار موجب فساد، پایین آمدن کارایی و مانع رشد تولید 

ملی خواهد بود.

اظهــارات اخیــر برخــی مقامــات آمریکایــی و اروپایــی علیــه ایــران در 
خصوص اقدامات ارتش یمن نشانه ناتوانی غرب در تقابل با جریان های 
مقاومت در منطقه است. از آنجا که ارتش یمن به عنوان بازوی قدرتمند 
کتبر  محور مقاومت عمل می کند بعد از عملیات طوفــان الاقصی در ۷ ا
گذشته و شکست اطلاعاتی و میدانی و سیاسی ارتش رژیم صهیونیستی، 
ارتش یمن برای کاهش فشارها بر اهالی مظلوم غزه دست به یک سلسله 
اقداماتــی زد و کشــتی هایی کــه حامل ســلاح بــرای رژیم صهیونیســتی 
اســت را توقیف کردند. این مــورد در چارچوب حق مشــروع ارتش یمن 
برای ایفای نقش بازدارندگی در منطقه و محور مقاومت است به اعتبار 
اینکه تنگه باب المندب بخشی از قلمرو دریایی یمن است و با توجه به 
کمیت ارتش و انصارا... در ساختار سیاسی یمن حق این دو مجموعه  حا
اســت که به کمک مردم غزه از یک منظر اســلامی و اخلاقی بشتابد و به 
همین دلیل در طول دو ماه اخیر که از عملیات طوفان الاقصی می گذرد 
یمن چندین کشــتی حامی ســلاح کشــتار جمعی به ســوی بندر ایلات 
در اراضی اشــغالی را توقیف کرده و این امر باعث کاهــش توان تهاجمی 
ارتش رژیم صهیونیســتی شــد و بــه همین دلیل بــه نظر می رســد اینکه 
گفته می شود ارتش یمن تابعی از مدیریت منطقه ای ایران است، کاملا 
بی اســاس و اشــتباه بوده به این علــت که انصــارا... بــدون هماهنگی با 
کشورهای دیگر دست به این اقدامات زده و سعی کردند به نوعی افکار 
عمومی را نسبت به جنایات رژیم صهیونیستی جلب کند و کشتی های 
حاوی سلاح و حتی کشتی هایی که سلاح شیمیایی برای اسرائیل حمل 
می کرد و قرار بود علیه مردم غزه استفاده شود، توسط ارتش یمن توقیف 
شــد و این حق طبیعی یمن اســت که به کمک مردم مظلوم فلســطین 
بشتابد بنابراین این اتهام زنی ها صرفا به خاطر نقش تاثیرگذار ایران در 
منطقه صورت می گیرد. حــال اینکه همان طور کــه می دانیم گروه های 
مقاومــت در منطقه بــه صورت مســتقل تصمیــم می گیرند و ایــن موارد 
هیچ ارتباطی بــه ایران نــدارد و بیــان کننده آن اســت که مــردم منطقه 
یک روحیه ظلم ستیزی که در گذشــته داشــته اند را تقویت کردند و فرا 
منطقه ای ها باید بدانند این احساس ضد اشغالگری در منطقه هر روز 

افزایش می یابد. 

 اینها به دنبال تحقق تئوری دو دولت هستند ولی جالب 
کــه  گفتــه بــود  اینکــه وزیــر امــور خارجــه انگلســتان 
مخالفت های اســرائیل باعث دلسردی ما شد! غربی ها 
یعنی انگلیس و آمریکا به دنبال این هستند که با ایجاد تئوری 
دو دولت مســئله غــزه را به نحــوی حل و فصــل کننــد. منتها با 
اظهارنظرهای خیلی خشونت آمیزی که هم خود نتانیاهو و هم 
وزیردفاع اسرائیل با آقای سالیوان مطرح کرد، گفته بود که اصلا 
صحبــت در این باره نکنید چــون به هیچ وجه راضی نیســتیم. 
بنابرایــن یــک شــکافی بیــن خواســته های آمریــکا و انتظــارات 
اسرائیل به وجود آمده است و آقای بایدن متوجه این شده که 
با رد قطعنامه ای که توسط اردن در شورای امنیت مطرح شده 
و آمریکا از حق وتوی خود استفاده کرد یک بدنامی فزاینده ای 
علیه آمریکا هــم در فضــای بین المللی و هم در فضــای داخلی 
شــکل گرفت. بنابراین برای اینکه آمریکا خــودش را از زیر بار رد 
قطعنامه رها کند الان دارد با عجله مقامات برجسته خود را به 
اسرائیل می فرستد تا اسرائیل را راضی کند اما به نظر نمی رسد 
که اسرائیل جواب مثبت به انتظارات آمریکا و انگلستان دهد. 
ایــن دو کشــور مخصوصــا انگلســتان، درحقیقــت بنیــان رژیــم 
صهیونیستی را پی ریزی کردند. از این رو می توان گفت یک نوع 
دلســردی در روابط انگلســتان و آمریکا از یکطرف و اســرائیل از 
طرف دیگر به وجود آمده و تصور نمی کنم اسرائیل تن به توقف 
جنگ دهد و حتی با مسئله دو دولت موافقت کند. شاید یکی 
از دلایلش این اســت که الان با توجه به اینکه اسرائیل گفته در 
تونل هــای  زیرزمینــی آب انداختــه، طبیعــی اســت کــه اســرا ی 
اسرائیلی هم از بین خواهند رفت که موضوع را شدیدتر خواهد 
کرد. نتانیاهو هــم در مصاحبه ای به طور تلویحــی اعلام کرد که 
گر از بین بروند،  حدود ۱۵۰ نفر اسرائیلی اسیر حماس هستند ا
خیلی مهم نیســت بــرای اینکه هدفمــان خیلی مهم تــر از این 
اســت که این هدف را فــدای ۱۵۰ نفــر جمعیت کنیــم که باعث 
نگرانی آمریکا و انگلســتان شــده اســت. این در حالی اســت که 
دنیای عرب نسبت به مسئله فلسطین از خود بی میلی نشان 
می دهد و احساس می  شود که از مسئله فلسطین به طور کلی 
خسته شده اند که کاملا به نفع اسرائیل دارد تمام می شود. اما 
آنچه الان خیلی اهمیت دارد این اســت که آمریکا می خواهد از 
یکطــرف ایــن جنــگ را خیلــی گســترش ندهــد و از طــرف دیگر 
می خواهد که این جنگ را خاتمه دهد چون بایدن در آستانه 
انتخابات ســال ۲۰۲۴ اســت و نمی خواهد که این گره سیاسی، 
نظامی، امنیتی در حساس ترین منطقه خاورمیانه ادامه پیدا 
کند و به عنــوان یک نقطه ضعفــی در مبــارزات انتخاباتی آقای 
بایدن مطرح شــود. بنابراین آمریکایی ها دارند تلاش می کنند 
که مسئله غزه را قبل از شروع انتخابات آمریکا به پایان برسانند 
ولی با اظهارنظرهای تند و خشنی که نتانیاهو و وزیر دفاعش از 
خود نشــان داده انــد، به نظر نمی رســد کــه آمریکا و انگلســتان 

بتوانند در تصمیم نهایی آنها تاثیرگذار باشد. 

چهره های برگزیده در هنر و ورزش علاوه بر دارا بودن رسالت فرهنگی در هدایت 
نسل های جوان مسئولیت ارشادی آنها را نیز برعهده دارند. این چهره ها که امروز 
با نام و عنوان سلبریتی شناخته می شوند رسالت مضاعفی در غیبت خانواده ها یا 
کمرنگ بودن نقش مهندسین شخصیت فرزندان بر گردن خویش دارند. آنها چه 
بخواهند و چه نخواهند در این مقطع حســاس جامعه وظایفی سنگین بر عهده 
دارند. ممکن است این عزیزان فرزند نداشته و تشــکیل خانمان نداده باشند اما 
به هر شکل و احوال اقوام و نزدیکانشان مثل خواهرزاده و برادرزاده سایر نزدیکان 
همخونشــان در همین فضا تنفس کــرده و به زندگی مشــغولند. موضع گیری های 
سیاســی یا فرهنگــی چهره هــای برجســته به عنوان الگــو ونمــاد اصلــی در جامعه 
مورد توجــه و تقلید قــرار می گیرند. در مقابــل تهاجمات تهــی از منطق و بی هدف 
سلبریتی ها در سه گروه جای گرفتند: گروه اول: برای باز کردن جای خود در جوامع 
غربی و جلــب حمایت هــای گروه هــای مخالف ثبات و رشــد اقتصــادی و فرهنگی 
کشــور »کاســه داغ تر از آش شــده« و حتی گاهی از دشمنان نیز ســبقت گرفته و به 
امید دریافت اقامت یا امتیازات دیگر به مردم و کشور خود پشت کرده و در انتظار 
روزی نشستند که برای خویش سهمیه ای از دشمن دریافت نمایند. گروه دوم: در 
داخل کشور مانده و از داخل با صدایی آرام تر از بیرون همسرایی با دشمن پیشه 
کردند. گروه ســوم: از ترس انتقادات یا بدرفتاری های منتقدان ســکوت کرده و در 
فعالیت های حرفه ای خود مشارکت نکرده و از پوزخند و تمسخر؛ دلقک ماب های 
حاضر شــرکت در فعالیت های هنری را تعطیل نموده انــد. در این میان گروه های 
منجســم و متشــکل از نوچه های اروپا نشــین ها با ورود به حســاب های توییتری 
یا بخش هــای موجــود در واتس اپ یــا ســایر پلتفرم های موجــود و نوشــتن الفاظ 
زشــت و فحاشــی های کور و بی هــدف در ذیل تصاویــر و حســاب های چهره های 
معروف و مودب آنها را مــورد هجوم قرار می دهند. اینگونه حرکات در اصل نشــان 
گرام و  دهنده ماهیت مهاجمــان بوده و اصلا نباید مــورد توجه قرار گیرند. اینســتا
حســاب های چهره های بیطرف یــا آرام در این پلتفــرم به میــدان نمایش ماهیت 
تبدیل شــده. مخصوصا قشــون منافقان مقیم در آلبانی یا ســایر کمپ های دیگر 
که کار و وظیفه ای جز نشستن در پای کامپیوتر نداشته واز صبح تا شب فقط برای 
تهاجمات اینترنتی و حساب سازی های جعلی نشسته و سمپاشی های مختلف 
انجام می دهند. هدف ها و مقاصــد این گله بی چوپان بر اهل فــن و صاحبنظران 
خبــره واضح و کاملا مشــخص هســتند. فقــط نوجوانــان و جوانــان ما کــه ماهیتی 
همچون آیینه شــفاف وروشــن دارند و از هدف ها وغرض هــای طرف های مقابل 
مطلع نیســتند. وظیفــه ملــی و فرهنگی صاحبــان بصیــرت ایجــاب می نمایند که 
هدف های آشکار و نهان این لشکر جرار برای نسل های آینده کالبدشکافی کنند. 
لان فرهنگی بــا تکیه بر حمایت های  چهره های هنری نیز بــدون واهمه از این دلا
اقشار فرهیخته و دلسوزان واقعی به راه و کار خود ادامه دهند. خالی کردن میدان 
برای این مگس های سمج نه تنها خیانت به آرمان های اصیل فرهنگی و اسلامی 
گــذاری میــدان به ایــن فرصــت طلبــان خواهد بــود. همان هــا که از  اســت بلکه وا
یکطرف به تمسخر این چهره های اصیل پرداخته از طرف دیگر دست وپا می زنند 
تا جایی برای خود در جبهه اصیل انقلاب اسلامی باز کرده و سهمی از سفره های 
هنری برای خود بردارند که صد البته ماهیت آنها برای همه مشخص شده و بیشتر 

و بیشتر خواهد شد. 
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صفحه 2    

یاد  د  اشتسخــن روز

ایران توانسته خلوص اورانیوم خود را بالا ببرد و یک 
ذخیره قابل توجهی هم داشته باشد. به رغم همه این 

تحریم ها و سختگیری هایی که آمریکایی ها و...

ایران، غرب و مساله برجام 

 ســفر آقــای جیــک ســالیوان، مشــاور امنیــت ملــی 
کاخ ســفید و ســفر آینده وزیر دفاع آمریکا بــه منطقه و 

همین طور وزیر خارجه انگلستان، نشان داد که...

اختلاف بین آمریکا و اسرائیل

صفحه 7

آرمــان ملــی:  ایــالات متحــده آمریــکا تنهــا در پرونــده 
هســته ای به ایران پیام نمی فرســتد ظاهرا لیســت پیغام 
و پســغام های آمریکا به ایــران بیش از آن چیزی اســت که 
تصور می شود.  آمریکا در ارتباط با پرونده هسته ای به ایران 

پیام می فرســتد، آمریکا در ارتباط با حماس به ایران پیام 
می فرســتد، آمریکا در ارتبــاط با عدم گســترش درگیری در 
منطقه به ایران پیام می فرستد، آمریکا در ارتباط با امنیت 

دریای سرخ به ایران پیام می فرستد.

آرمان ملی:  هر روز اظهارات قابل تاملی از جام جم شنیده می شود. ظاهرا این مجموعه فاقد سیاستگذاری واحد است و هر یک 
از مدیران بنا بر میل خود به اظهارنظر می پردازند. یکی از این موضوعات که بارها درباره آن سخن گفته شده، سلبریتی ها هستند. 

»آرمان ملی« پیام های آمریکا به ایران را بررسی می کند؛ 

 پیغام و پسغام های آمریکا پایانی ندارد

دستور جدید یک مدیر صداوسیما به سلبریتی ها

توبـــه کنید!

صفحه 11 صفحه 4

تساوی سرخابی ها در دربی ۱۰2 

 بازی جنجالی؛ 

پر از شکایت و بیانیه! 

 »آرمان ملی« چالش های فروش مسکن متری

 را بررسی می کند: 
 فروش مسکن متری

درد یا درمان؟

صفحه 3

حدادعادل تازه به یاد شایستگی زنان برای حضور در مجلس افتاده است؟

الگوبرداری شورای ائتلاف از اصلاحات
صفحه 3

 زنان برگ برنده اصولگرایان در انتخابات مجلس هستند؟
      

 پیروز حناچی 

 در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مگر قرار است

 کسی انتقاد نکند

صفحه 6

بیلبوردهای شهری باید 
با وجدان عمومی جامعه 
همخوانی داشته باشد

مقام معظم رهبری: 

 شهدا، هویت ملت ایران؛

 هویت ملی  نباید فراموش شود 
آرمان ملی:  متن بیانات رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار 
اعضای ســتاد مرکزی کنگره بزرگداشــت ۱۰ هزار شــهید اســتان 
آذربایجــان شــرقی کــه در تاریــخ چهارشــنبه ۱۵ آذر ۱۴۰۲ برگــزار 
شده بود، دیروز در محل برگزاری همایش در تبریز منتشر شد. 

شنبه 
1402  .09    .25

02     جمادی الثانی     1445
16   دسامبر   2023

قیمت:  10000 تومان

ادامه در همین صفحه صفحه2

آرمان ملی: یکی از مراجع عظام تقلید گفت: نظام 
آموزشی وظیفه دارد تا نخبگان علمی کشور که در 
شهرها و روستاهای دورافتاده است را شناسایی کرده 
و وسایل تحصیل و پرورش علمی آنها را بیش از پیش 
فراهم کند. آیت ا... ناصر مکارم شیرازی در دیدار وزیر 
آموزش و پرورش، اصلاح جامعه را مشروط به اصلاح 
گر بخواهیم جامعه اصلاح  مدارس دانسته و افزود: ا
گردد، باید از مدارس آغاز کنیم. آیت ا... مکارم شیرازی 

درسی  کتاب های  محتوای  تدوین  به  ادامه  در 
اشاره کرده و افزود: محتوای کتاب های درسی نقش 
بسزایی در شکل گیری اندیشه و رفتار دانش آموزان 
دارد. باید مراقب بود که افراد نفوذی نتوانند افکار و 
عقایدشان را در کتاب های درسی وارد کنند. البته 
نفوذ دشمنان گاهی به صورت بسیار نرم و آهسته 
است که لازم است برای مقابلۀ با آن، برنامه ریزی 

دقیق و منسجمی صورت پذیرد. 

اصلاح 
معـــه  جا
 از مدارس 
آغاز می شود

 حسن هانی زاده
 کارشناس جهان عرب

 اتهام بی اساس به ایران 
 مهدی پازوکی 

کارشناس مسائل اقتصادی

بودجه متوازن و انضباط مالی 

 علی بیگدلی
استاد دانشگاه

صفحه 2

»آرمان ملی« بازی  دوگانه اصولگرایان در قبال اصلاح طلبان را بررسی می کند

 سید محمود میرلوحی:

  آقای باهنر علم غیب دارد یا لیست 
اصلاح طلبان در جیب اوست؟

 از تخریب حــداد

 تا دعوت باهنــر

      پیام های بی پایان آمریکا؛ از برجام تا باب المندب

 علی اصغر زرگر
تحلیلگر مسائل بین الملل



سیاست 2a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

 شماره 1721 

کـوتـــاه شنبه 
1402 .09 .25

02    جمادی الثانی     1445/    16    دسامبر     2023

 ایران توانسته خلوص اورانیوم خود را بالا ببرد و یک ذخیره 
قابل توجهی هم داشته باشد. به رغم همه این تحریم ها و 
کردند ایران  که آمریکایی ها و اروپایی ها  سختگیری هایی 
توانسته از نظر اقتصادی کج دار و مریز راه خود را ادامه دهد 
و به طور نسبی به توسعه اقتصادی خود نیز بپردازد. علاوه بر 
اینها به نظر می آید که نقش منطقه ای ایران هم به گونه هایی 
بوده که توانسته تحولات را در منطقه تحت تاثیر قرار دهد 
تا اروپایی ها و آمریکایی ها به راحتی نتوانند از این نقش 
منطقه ای ایران گذر کنند یا آن را نادیده بگیرند. این تحولاتی 
است که در ارتباط با برجام صورت گرفته و به ویژه از زمانی که 
آمریکایی ها از برجام خارج شدند. منتها به نظر می آید با توجه 
کراتی که انجام شد ایرانی ها به این نتیجه رسیدند که  به مذا
خیلی نمی شود روی وعده و وعید های غربی ها حساب کرد 
خصوصا اینکه آمریکا نیز به اواخر دوره بایدن می رسد و این 
امکان وجود دارد که جمهوریخواهان روی کار بیایند با توجه 
به اختلافات بین کنگره و جمهوریخواهان وضعیت برجام 
و آینده آن نامعلوم تر از گذشته شود. بنابر این از این نظر 
است که در ایران نیز به رغم اینکه وزیر امور خارجه می گفت 
کرات به نقطه  که طرفین برجام با ما در تماس هستند و مذا
خوبی می رسد، اما در مجموع نتیجه خاصی حاصل نشد. 
البته آمریکایی ها یکسری علائم مثبتی در خصوص مبادله 
زندانی ها به ایران دادند و اجازه دادند که مقداری از پول های 
بلوکه ایران به یک بانک بی طرف در قطر بیاید که ایران بتواند 
از آن استفاده کند. ولی در همین راستا یکسری شایعاتی نیز 
که آمریکایی ها حتی استفاده  که تایید نشد  به وجود آمد 
از آن ۶ میلیاردی که از کره جنوبی منتقل شده بود را نیز به 
حالت تعلیق در آوردند. همین اینها باعث شده تا یکسری 
مخالفت هایی با ادامه برجام در داخل کشور به وجود بیاید. 
از طرف دیگر اروپایی ها مقداری دست به عصا راه می روند. 
مثلا با اینکه اپوزیسیون ایران که در آلمان فعالیت می کنند 
آلمانی ها اعلام کردند که ما حاضر نیستیم که خیلی به صورت 
باز و گشاده حرف مخالفین ایران را بشنویم چون می خواهیم 
روابط خاص و مشخص خود را با ایران داشته باشیم و در واقع 
نمی خواهیم به یک شکست دیپلماتیک با ایران برسیم. سایر 
اروپایی ها نیز به این نتیجه رسیدند که نفوذ منطقه ای ایران 
به گونه هایی است که باید روی آن حساب کنند و بدون ایران 
نمی توانند مسائل منطقه را حل و فصل کنند. همان طور که 
آمریکایی ها نیز به همین نتیجه رسیدند. لذا همه اینها باعث 
شده که اروپا و آمریکا نیز کج دار و مریز نه مخالفت جدی ولی 
کراتی را با ایران انجام  در عین حال شایق هم نیستند که مذا
دهند و بر اساس برجام قبلی با ایران به توافق برسند. البته 
موضوع دیگری نیز هست که ایران هم به رغم اینکه الان شاید 
یکسری مخالفت هایی با برجام داشته باشد، اما رابطه خود را 
با آژانس قطع نکرده و بلکه یک همکاری را با آژانس در دستور 
کار قرار داده تا هیچ گونه دستاویز و بهانه ای به دست آمریکا و 
اروپا ندهند که بگویند ایران با آژانس همکاری نمی کند. لذا یک 
کره به  کره و نه به طور کلی تعطیلی مذا وضعیت خاصی نه مذا
وجود آمده است. حالت تعلیق و نامعلومی که مشخص نیست 

کی به نتیجه خواهد رسید. 

  ایران، غرب و مساله برجام
یادداشت

  اولین شب مراسم عزاداری 
در حسینیه امام خمینی)ره(

اولین شب مراسم عزاداری ایام شهادت 
حضرت زهرا سلام ا... علیها با حضور رهبر 
در  مردم،  از  جمعی  و  اسلامی  انقلاب 
حسینیه امام خمینی)ره( برگزار شد. در 
پورزرگری،  محمدرضا  آقای  مراسم  این 
کلام ا...  از  آیاتی  قرآن،  بین المللی  قاری 
مجید را قرائت کرد و سپس حجت الاسلام 
والمسلمین صدیقی در سخنانی به تبیین 
کریم درباره قیام برای  یکی از آیات قرآن 
خدا پرداخت و حضرت زهرا سلام ا... علیها 
را نمونه کامل و بارز قیام برای خدا در همه 
عرصه های روشنگری اجتماعی و فرهنگی و 
سیاسی دانست. در این مراسم همچنین، 
آقای مهدی سماواتی به قرائت دعای توسل 
پرداخت و آقای مهدی رسولی در رثای 
صدیقه کبری سلام ا... علیها مرثیه سرایی 
شیوع  ادامه  به  توجه  با  امسال  کرد. 
کید وزارت  تا و  گیر  وا برخی بیماری های 
بهداشت مبنی بر رعایت شیوه نامه های 
حسینیه  در  عزاداری  مراسم  بهداشتی، 
با  قبل  سال  همچون  خمینی)ره(  امام 
حضور تعدادی از عزاداران از جمله خانواده 
معظم شهدا برگزار می شود و میزبانی از همه 

مشتاقان عزاداری امکان پذیر نیست. 

 بازدید رئیسی 
از نمایشگاه طرح های راهبردی

رئیس جمهور با حضور در ستاد مرکزی 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( ضمن 
ح های راهبردی این  بازدید از نمایشگاه طر
قرارگاه به صورت برخط در جریان آخرین 
ح عمرانی در حال احداث در  وضعیت 11 طر
کشور قرار گرفت. سید ابراهیم رئیسی صبح 
روز جمعه با حضور در ستاد مرکزی قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء)ص( از نمایشگاه 
شامل  قرارگاه  این  راهبردی  ح های  طر
بخش های مختلف نفت و پتروشیمی، راه 
و شهرسازی، صنعت و معدن، ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، کشاورزی و امنیت غذایی، 
دریانوردی  و  بنادر  و  برق  و  آب  صنعت 
بازدید کرد. رئیس جمهور همچنین از مرکز 
فرماندهی و پایش پروژه های این قرارگاه به 
صورت برخط و از طریق ویدئو کنفرانس با 
ح  مهندسان و متخصصان حاضر در 11 طر
در حال احداث قرارگاه خاتم الانبیاء)ص( 
ارتباط برقرار کرد و در جریان آخرین وضعیت 
گرفت. راه آهن  احداث این پروژه ها قرار 
انتقال  گرگان،  خلیج  زاهدان،   - چابهار
آب زاهدان، دکل حفاری ظفر۳، فاضلاب 
، مهر خلیج فارس، خط لوله صالح آباد،  اهواز
امام  پارسیان، مصلای  بندر  متروی قم، 
خمینی)ره( و فولاد بافت کرمان از جمله 
ح در حال احداث این قرارگاه بود  11 طر
که رئیسی به صورت زنده در جریان روند 

ساخت آنها قرار گرفت. 

  گفت وگوی تلفنی قالیباف 
با رئیس مجلس الجزایر 

با  تلفنی  گفت وگوی  در  مجلس  رئیس 
رئیس مجلس ملی الجزایر از آمادگی مجلس 
فوق العاده  نشست  برگزاری  برای  ایران 
کمیته دائمی فلسطین در سطح روسای 
بررسی  برای  اسلامی  کشورهای  مجالس 
راهکارهای عملی در حمایت از مردم مظلوم 
قالیباف  محمدباقر  داد.  خبر  فلسطین 
رئیس مجلس شورای اسلامی روز پنجشنبه 
در تماس تلفنی با »ابراهیم بوغالی« رئیس 
مجلس ملی الجزایر درباره آخرین تحولات 
رژیم اشغالگر صهیونیستی در  و جنایات 
غزه گفت وگو کرد: قالیباف با اشاره به ادامه 
روند رفتار خشونت آمیز رژیم صهیونیستی 
کشتار مردم فلسطین، به ویژه زنان و  در 
مجلس  شد:  یادآور  غزه  مظلوم  کودکان 
شورای اسلامی ایران برای برگزاری نشست 
فوق العاده کمیته دائمی فلسطین در سطح 
روسای مجالس کشورهای اسلامی جهت 
بررسی راه کارهای عملی در حمایت از مردم 

مظلوم فلسطین، آمادگی کامل دارد. 

رایزنی باقری و همتای چینی
چین  و  ایران  خارجه  وزرای  معاونان 
در  جاری  اوضاع  درباره  گفت وگو  ضمن 
کم بر  غزه در خصوص آخرین وضعیت حا
کرات رفع تحریم ها و مسیر پیش رو به  مذا
تبادل نظر پرداختند. علی باقری معاون 
سیاسی وزارت امور خارجه که به پکن سفر 
1۴02، با ما  2۳ آذرماه  کرده روز پنجشنبه 
جاشو، معاون وزیر خارجه چین دیدار و 
، طیف وسیعی  گفت وگو کرد. در این دیدار
از موضوعات مورد علاقه دو طرف از جمله 
نحوه ارتقای تعاملات و همکاری های ایران 
بین المللی  مختلف  حوزه های  در  چین  و 
مانند حقوق بشر و تروریسم، مورد بحث قرار 
گرفت. علی باقری و ما جاشو همچنین در 
کرات  کم بر مذا خصوص آخرین وضعیت حا
رفع تحریم ها و مسیر پیش رو به تبادل نظر 
پرداختند. معاونان وزرای خارجه ایران و 
چین، ابعاد مختلف بحران جاری در غزه را نیز 
مورد بررسی قرار داده و ضرورت توقف فوری  
حملات و ارسال کمک های بشردوستانه به 

کید قرار دادند.  مردم بی دفاع غزه را مورد تا

  علی اصغر زرگر
 تحلیلگر مسائل بین الملل

خبــــر
 وزیر کشور:   

در انتخابات، قدرت و عزت مردم ایران به همه 
عالمیان نشان داده خواهد شد

آرمان ملی: وزیر کشور در جمع مردم شهرستان دهلران، 
کرد: یکی از مسائل بزرگ امروز ما پیروزی رزمندگان  اظهار 
، اولین مساله همه نقاط جهان پیروزی  مقاومت است و امروز
مردم فلسطین است. احمد وحیدی گفت: امروز مساله ملت 
ما هم پیروزی ملت فلسطین است و مردم یمن که خود تحت 
شرایط سختی قرار داشته و دارند، امروز دغدغه شان حمایت 
از مردم مظلوم فلسطین بوده و امروز مساله ملت ما هم پیروزی 
ملت فلسطین است. وزیر کشور با اشاره به انتخابات پیش 
کننده و  کید بر اینکه انتخابات یک موضوع تعیین  رو، با تا
سرنوشت ساز است، تصریح کرد: در انتخابات اسفندماه ریل 
مدیریت و توسعه کشور برای چهار سال به دست نمایندگان 
مجلس سپرده می شود و امید است که یک حماسه جدیدی 
کثری در انتخابات آفریده شود. وی ادامه داد: در  با حضور حدا
خ  انتخابات پیش رو یک بار دیگر قدرت و عزت مردم ایران به ر
همه عالمیان نشان داده خواهد شد و حضور با شکوه مردم در 
پای صندوق های رای توطئه های دشمنان را خنثی خواهد 
کرد. وزیرکشور با اشاره به مطالبات مردم استان و شهرستان 
دهلران، ادامه داد: اتفاقات خوبی در استان روی داده است و 
بیش از سه میلیارد یورو در بخش ان .جی. ال و پتروشیمی در 
حال تحقق است و این 2 سرمایه بزرگ می تواند چهره شهرستان 
و استان را تغییر دهد. وحیدی بیان کرد: با راه اندازی و تکمیل 
مجموعه ان. جی. ال آلودگی هایی که برای سال های طولانی 
این شهرستان را تحت تاثیر قرار داده، کنترل می شود و این 
ح بسیار مهم است و با اعتباری بالغ بر یک میلیارد و 200  طر
میلیون یورو در حال انجام است. وی عنوان کرد: مسئولان این 
مجموعه پیش بینی کرده اند که آخر امسال عملیات اجرایی آن 
به سرانجام برسد و راه اندازی این مجموعه اتفاق بسیار خوبی 
برای استان است و انتظار می رود که پتروشیمی دهلران نیز 
فعال شود که حتما در توسعه استان و شهرستان نقش مهمی 
خواهد داشت. رئیس شورای امنیت کشور با اشاره به سهم ۵000 
ح سامانه گرمسیری، ادامه داد: انتقال  هکتاری دهلران در طر
آب از طریق این سامانه به دهلران در حال انجام و در دستور 
کار قرار دارد و به عنوان یک پروژه جدی مورد توجه دولت است 
که کار آن به سرانجام برسد. وحیدی با اشاره به مطالبه مردم 
در خصوص مرز چیلات در دهلران، گفت: در این خصوص با 
وزیر کشور عراق گفت وگو شده که طرف عراقی در مورد چیلات 
موافقت نکردند ولی تلاش ها ادامه خواهد داشت که این مرزی 
برای مردم شهرستان دهلران باز شود، البته شرایط از طرف 
کید بر اینکه مسائل شهر باید  ایران کاملا مهیا است. وی با تا
مورد بازطراحی قرار گیرد، ادامه داد: مبلمان شهری دهلران باید 

ساماندهی شود که از آن حمایت خواهد شد. 

متن بیانات رهبر  آرمان ملی:    

دیدار  در  اسلامی  انقلاب  معظم 
اعضای ستاد مرکزی کنگره بزرگداشت 
10 هزار شهید استان آذربایجان شرقی 
که در تاریخ چهارشنبه 1۵ آذر 1۴02 
برگزار شده بود، دیروز در محل برگزاری 
همایش در تبریز منتشر شد. حضرت 
آیت ا... خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
، آذربایجان  اسلامی در این دیدار
گذشتگان و  شرقی را مهد از جان 
کردند:  کید  شهیدان خواندند و تا
نباید گذاشت جوشش خون شهیدان 
فرو بنشیند زیرا شهیدان هویت ملت 
ایران هستند و ملت نباید هویت خود 
کید بر اینکه  را فراموش کند. ایشان با تا
گرامیداشت یاد شهیدان به معنای 
خاطره پردازی صِرف نیست، گفتند: 
برگزاری مراسم بزرگداشت شهیدان 
و تکرار آن با فواصل کوتاه، کاری لازم 
و ضروری است اما این جلسات باید 
زمینه ساز انتقال روحیات و صفات 
ایمان،  هم چون  شهدا  برجسته 

و  کاری  فدا شهادت طلبی،  تقوا، 
شجاعت به نسل جوان شود. مقام 
معظم رهبری شهدا را بهترین الگو 
کید بر  برای جوانان خواندند و با تا
اینکه چنین پدیده های درخشان و 
کم نظیر باید در حافظه تاریخی ملت 
ایران ثبت شوند، خاطر نشان کردند: 
آثار هنری همچون فیلم،  باید در 
شعر و کتاب روحیه و گوهر درخشان 
شهدا به نسل جوان منتقل شود. 
کید بر  حضرت آیت ا... خامنه ای با تا
لزوم فراموش نشدن خانواده های 

شهدا و ثبت و ضبط خاطرات آنها و 
همچنین دوستان شهدا، گفتند: در 
انتقال روحیات و صفات شهدا به 
نسل جدید باید زمینه حرکت آنها نیز 
مشخص باشد و نسل جوان بداند 
که علت حرکت ها و قیام ها در دوران 
نهضت اسلامی و قبل از پیروزی انقلاب 
کاری های  و همچنین رشادت ها و فدا
شهدا و زمینه آن، بعد از پیروزی انقلاب 
گر چنین شود، آن  چه بوده است. ا
حرکت و روحیه استمرار پیدا خواهد 
کرد. ایشان افزودند: البته ما در زمینه 

انتقال علت و زمینه های حوادث مهم 
تاریخ انقلاب و روحیات شهدا و معرفی 
کم کاری هایی  برجسته  چهره های 
داشتیم و به همین دلیل خیلی از 
هستند  بی اطلاع  آنها  از  جوان ها 
دستگاه های  است  لازم  بنابراین 
رسمی تبلیغی همچون صدا و سیما 
در این زمینه تلاش بیشتری انجام 
از ظرفیت رسانه های غیر  دهند و 
رسمی که امروز در اختیار مردم است 
نیز استفاده بهتری شود. مقام معظم 
رهبری آذربایجان را هویت ممتاز ایران 
خواندند و با اشاره به شهدای این 
خطه از دوران نهضت امام خمینی)ره( 
کنون، افزودند: اوج ارزش و منش  تا
والای آذربایجان را باید در دفاع مقدس 
و در شهیدان برجسته ای همچون 
کری، علی  کری، حمیدبا با مهدی 
تجلایی و مرتضی یاغچیان دید، ضمن 
آنکه دو شهید محرابِ از ۵ شهید 
محراب کشور متعلق به آذربایجان 

شرقی است. 

مقام معظم رهبری: 

 شهدا، هویت ملت ایران؛ هویت ملی نباید فراموش شود
گرانی، زندگی مردم را 

به هم زده است

  امام جمعه مشهد از گرانی شدید 
کالاها و خدمات به شدت انتقاد کرد 
شد.  دولتمردان  تدبیر  خواستار  و 
آیت ا... احمد علم الهدی با بیان اینکه 
دو مسئله ممکن است ابزار دشمن 
گیرد و ما را در استکبارستیزی  قرار 
مشکل  اول  گفت:  دهد،  شکست 
گفته  که طبق  معیشتی مردم است  
همچون  مشکل  این  انقلاب  رهبر 
و  نظام  موفقیت های  روی  غباری 
شدید  گرانی  است.  نشسته   دولت 
ثبات معیشت را به هم زده است و 
مردم نمی دانند آیا فردا هم می توانند 
همین سفره امروز خود را پهن کنند یا 
نه. دولت باید این مشکل معیشتی 
را حل کند. علم الهدی با بیان اینکه 
بی حجابی دومین ابزار دشمن است، 
افزود: بی حجابی بزرگ ترین آفت و 
خسارت در استقلال فرهنگی ماست، 
که رهبری نیز فرمودند  همان طور 
بی حجابی جرم سیاسی است، زیرا 
ابزار سلطه دشمن محسوب می شود.

 آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات نزدیک 
است و دست اندرکاران انتخاباتی از نهادهای 
اجرایی و نظارتی گرفته تا صدا وسیما و حتی برخی 
جریان های سیاسی در پی برگزاری انتخاباتی با 
شکوه و مشارکتی هستند و در این میان از هر روشی 
هم برای این مهم استفاده می کنند. این در حالی 
است که  برخی در دولت به این مساله توجهی 
ندارد که جامعه به جهت نارضایتی های موجود 
در حوزه های مختلف چندان وقعی به مساله 
انتخابات نمی نهد و بخش مهمی از جامعه اساسا 
انتخابات را جزو مسائل مهم پیش رو نیز در نظر 
نمی گیرند. چرا که اساسا به این نتیجه رسیده اند که 
با توجه به انتخابات پیشین دیگر تغییری از مسیر 
صندوق های رای رقم نخواهد خورد. آنچه مسلم 
است نارضایتی از شرایط بغرنج اقتصادی را شاید 
بتوان مولفه مهمی از بی تفاوتی مردم نسبت به 
انتخابات در نظر گرفت. هر چند که مسائل چون 
اتفاقات سال گذشته عدم اعتماد به روندهای 
موجود و تردید نسبت به آینده ای مطلوب نیز از 
مسائلی است که باعث شده اعتماد عمومی و سرمایه 
اجتماعی تا حد قابل توجهی کاهش یابد و مساله 
گر جدای  انتخابات دیگر در اولویت قرار نگیرد. اما ا
از نگاه جامعه از دید جریان های سیاسی نیز به این 
مساله نگاه کنیم خواهیم دید که صرفا فقط یک 
جریان سیاسی یعنی اصولگرایان به طور تام و تمام 
تحرکات انتخاباتی و برنامه ریزی های خود را پیش 
می برد و سایر جریان ها  از جمله جریان اصلاحات 
که همواره در انتخابات حاضر و فعال بوده با توجه به 
روندهای موجود و نگرش های حداقلی هیچ رویکرد، 
راهبرد و برنامه ای برای انتخابات پیش رو نداشته و 
ندارد. حداقل این موضع را می توان از اظهارات و ابراز 
مواضع جبهه اصلاحات به عنوان نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلبان مشاهده کرد. این در حالی است که 
محمدرضا باهنر دبیر کل جامعه اسلامی مهندسان 
اخیرا گفته است: »اصلاح طلبان تهران به یک لیست 
واحد رسیده اند.« ترفند جالبی برای اینکه ابتدا به 
نحوی جریان خودی را از احتمال شکست از جریان 
رقیب بترساند و از طرفی نیز توپ را به زمین جریان 
مقابل بیندازد تا به نحوی مشارکت انتخاباتی را بالا 
ببرد. جالب اینکه امثال باهنر و بادامچیان به جای 
اینکه آشفته بازار و چنددستگی جریان خود را چاره 
کنند به نسخه پیچی برای اصلاح طلبان مشغولند 
که در نوع خود جای تامل دارد. در حالی که اولا 
اصلاح طلبان به طور گسترده ای از سوی هیأت های 
اجرایی رد شده اند و این خود نقض غرض است 
که جریانی را رد کنند بعد انتظار مشارکت داشته 
باشند. چنانکه چندی پیش محمود صادقی دبیر 

کل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها گفته بود: 
»ردصلاحیت می کنند بعد می گویند مشارکت کنید« 
جواد امام، سخنگوی جبهه اصلاحات نیز درباره 
اظهار نظر محمدرضا باهنر گفته است: »چندی 
پیش هم آقای بادامچیان صحبت های مشابه باهنر 
را بیان کرد در حالیکه پیشتر گفته بود اصلاح طلبان 
مرده اند و در فضای سیاسی کشور حضور ندارند 
که این حرف ها با هم تناقض دارد. بهتر است آقای 
باهنر و بادامچیان به جای اظهارنظر درباره جبهه 
اصلاحات به دنبال ایجاد شرایط برای برگزاری 
انتخابات رقابتی باشند و از طرف اصلاح طلبان 
اظهارنظر نکنند.« وی روز گذشته نیز در خصوص 
موضع اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو اظهار کرد: 
»جبهه اصلاحات درباره انتخابات، نسبت به آنچه که 
در گذشته تصمیم گرفت، تصمیم جدیدی نگرفته 
است. جبهه اصلاحات آنچه که در دستور کار قرار 
کثریت جامعه است و بر همان اساس  داده خواست ا
گفته مشخص است که  مسیر را دنبال می کند.« نا
برخی اصولگرایان درصددند انتخابات را از حالت 
تک قطبی و فرمایشی درون گروهی خود خارج کنند 
و از این رو حتی با طرح مسائل غیر واقع می خواهند 

جامعه را نسبت به مساله انتخابات حساس کنند. 
 از دعوت تا حمله 

رویکرد دوگانه و متناقض اصولگرایان را می توان 
از موضع گیری برخی چهره های مطرح این جریان 
مشاهده کرد. چنانکه برخی امثال باهنر به لزوم 
کید دارند و  مشارکت جریان رقیب در انتخابات تا
حتی در روایتی غیر واقعی از لیست اصلاح طلبان 
سخن می گویند؛ اما در جایی دیگر شخصی مثل 
حداد عادل؛ رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
با تکرار سناریوی نخ نما شده پیشین با حمله به 
اصلاح طلبان آن را به حمایت از آمریکا متهم می کند. 
چنانکه وی با اشاره به برخی مواضع اصلاح طلبان 
در ایام اخیر که مجددا نسخه وابستگی به آمریکا را 
تجویز کرده و دولت سیزدهم را به خاطر ایستادگی 
بر مواضع اصولی مورد هجمه قرار داده بودند، 
گفته: »در جنایات اخیر صهیونیست ها در غزه، 
آمریکایی ها هم دخیل و شریک هستند و حتی 
که قطعنامه های بشردوستانه شورای  دیدید 
امنیت سازمان ملل را نیز وتو کردند، حال در این 
شرایط برخی چهره های اصلاح طلب به دنبال بزک 
مجدد آمریکایی ها هستند که جایگاه این گروه را 
بیش از گذشته در میان مردم انقلابی ایران متزلزل 
می کند. جالب اینکه اصلاح طلبان نه تنها در مورد 
مساله غزه چهره آمریکا را به گفته حداد بزک نکردند 
بلکه مواضعی کاملا اصولی و بر مبنای منافع ملی 
گر قصد تخریب  کشور اتخاذ کردند. لذا اصولگرایان ا

دارند بهتر است حداقل از روی دست دوستان 
تندرو خویش کپی کرده و رو بازی کنند نه اینکه به 
قول ضرب و المثل معروف با دست پس زده و با پا 

پیش بکشند. 
 بعید می دانم اعتدالیون هم از فیلتر شورای 

نگهبان عبور کنند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
برنامه اصلاح طلبان در انتخابات و همچنین 
اظهار نظر محمدرضا باهنر در خصوص لیست 
واحد اصلاح طلبان اظهار داشت: از آقای باهنر 
بپرسید که چه مسئولیت، ماموریت و وکالتی از 
سوی اصلاح طلبان داشتند که همچین ادعایی 
گر لیستی برای انتخابات  را کردند. اصلاح طلبان ا
که خودشان می گفتند، اما وقتی ما  داشتند 
کاندیدایی برای انتخابات نداریم، آقای باهنر 
از کجا علم و غیب پیدا کردند؟ شاید در جیب 
آقای باهنر لیستی وجود دارد که اصلاح طلبان 
از آن بی خبر هستند. سید محمود میرلوحی در 
خصوص سیگنال های وارد کردن اصلاح طلبان 
به انتخابات گفت: اصلاح طلبان بدون کاندیدا 
چگونه می توانند وارد انتخابات شوند؟ انتخابات 
مگر غیر از آن است که جناح ها و دیدگاه های 
مختلف در صحنه کاندیدا داشته باشند تا بتوانند 
بازی کنند؟ مگر در فوتبال بدون بازیکن می توان 
بازی کرد یا حتی نوجوانان هم به هنگام بازی 
به مانیتور یا یک دستگاه نیاز دارند. تا آنجا که 
من اطلاع دارم در اصلاح طلبان به غیر از تعداد 
محدودی، در انتخابات ثبت نام نکردند و حتی 
جوانان غیرشناخته شده نیز توسط هیات های 
اجرایی رد شدند. عضو شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت بیان کرد: زمانی که آقایان مطهری یا 
پزشکیان توسط هیأت های اجرایی رد صلاحیت 
می شوند آیا محلی برای حضور اصلاح طلبان در 
بازی باقی می ماند؟ شاید به ایشان لیستی داده 
گر ایشان خواب نما  و او هم باور کرده است. البته ا
شده اند که حرف دیگری است و الا از کجا می دانند 
که اصلاح طلبان برای انتخابات لیست دارند. وی 
ادامه داد: مهم ترین رکن اصلاح طلبی، جبهه 
اصلاحات است و تاجایی که بنده خبر دارم هیچ 
نشانی از کاندیداتوری و لیست دهی در این جبهه 
وجود ندارد. 2۹0 حوزه انتخابیه وجود دارد که 
جبهه اصلاحات حداقل باید ۵00 کاندیدا داشته 
باشد که بتواند برای این 2۹0 حوزه انتخابیه لیست 
بدهد. در زمان انتخابات مجلس یازدهم ۳00 
نفر ثبت نام کردند که ما توانستیم در تهران ۳0 
نفر را انتخاب کرده و لیست بدهیم. در انتخابات 
مجلس دوازدهم افراد سرشناس در صحنه حضور 
ندارند و برخی از نمایندگان ادوار هم رد صلاحیت 
شدند. تاجایی که بنده از مواضع جبهه اصلاحات 
خبر دارم خبری از ثبت نام افراد و تایید صلاحیت  

آنان نیست. 

»آرمان ملی« بازی  دوگانه اصولگرایان در قبال اصلاح طلبان را بررسی می کند
با دست پس می زنند با پا پیش می کشند

فروپاشی اسرائیل 
نزدیک است

کید رهبر انقلاب   تا
به نیروهای مسلح

با  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده   
وقتی  صهیونیست ها  اینکه  بیان 
کودک  و  زن  وجود  نمی توانند 
فلسطینی را تحمل کنند یعنی ضعیف 
هستند و تا فروپاشی  این رژیم جعلی 
چیزی نمانده است، ادامه داد: آمریکا 
اخلاق را باخت  و در اخلاق شکست 
خورد، چون نمی داند هنوز نمی توان 
با کشتن انسان های مظلوم پیروزی 
را به دست آورد؛ آنها به تدریج صحنه 
سیاست را هم خواهند باخت و شاید 
روزی ملت ها تصور می کردند سردار 
سرلشکر پاسدار حسین سلامی در 
کنگره 10 هزار شهید آذربایجان  شرقی 
آمریکا سرزمینی با  احترام  است ولی 
دیگر همه به افکار پوسیده آمریکا پی 
برده اند و فهمیده اند که آمریکا کاری 
جز شکنجه، محاصره ملت ها و ظلم 
در دنیا و طرفدار ظالم  بلد نیست؛ 
آمریکا در اقتصاد هم شکست خواهد 
خورد و فلسطین به برکت مقاومت 

پیروز خواهد شد. 

فرماندهی  نظامی  دفتر  رئیس   
گفت: به لطف خدا  کل قوا  معظم 
و رهبری امام خمینی)ره( و مقام 
پیشرفت  مسیر  در  رهبری  معظم 
دستاوردهای  به  و  گرفته  قرار 
رسیده ایم.  توجه ای  قابل   بسیار 

سردار محمد شیرازی در اختتامیه 
آموزش  و  تربیت  جامع  نمایشگاه 
ارتش انقلابی از نیروی انسانی تا 
داشت:  اظهار  انسانی،  سرمایه 
آموزش و تربیت یکی از موضوعات 
رهبری  معظم  مقام  کید  تا مورد 
است و ما باید با استفاده از تجربیات 
گرانقدر دفاع مقدس و دانش اساتید 
محترم بتوانیم جوانان را برای تعالی 
ایران اسلامی تربیت کنند. او ادامه 
داد: رهبر معظم انقلاب همواره به 
کید دارند  ما در نیروهای مسلح تا
که کاری در تراز انقلاب اسلامی انجام 
اسلامی  انقلاب  تراز  این  و  دهید 
به  رسیدن  که  است  والا  بسیار 
کار آسانی نیست و باید  این نقطه 
با مجاهدت و تلاش فراوان به آن 

سمت حرکت کنیم. 

رئیس جمهور بر تسریع اجرای پروژه های ریلی تهران- مشهد، رشت- کاسپین
 آرمان ملی: رئیس جمهور ضمن تصریح بر 
اهمیت سرعت بخشی به اجرای پروژه های ریلی به 
منظور بالفعل کردن ظرفیت های ترانزیتی و ارتقای 
موقعیت جغرافیایی کشورمان در مسیر دالان های 
منطقه ای و بین المللی، بر اهمیت »رعایت توأمان 
کید  سرعت و کیفیت« در اجرای این طرح ها نیز تا
آخرین وضعیت مهم ترین  کرد. جلسه بررسی 
کشور و راهکارهای  پروژه های ریلی و تزانزیتی 
تسریع در اجرا و تسهیل تامین مالی این طرح ها 
به ریاست رئیس جمهور برگزار شد. سید ابراهیم 
رئیسی در ادامه نشست های »رفع موانع رونق 
تولید و گره گشایی و تسریع در تکمیل پروژه های 
کلان کشور«، ضمن قدردانی از تلاش های مدیران 
دست اندرکار برای ارتقای ظرفیت های ترانزیتی 
، با اشاره به توضیحات ارائه  و حمل و نقلی کشور
شده از سوی وزیر راه و شهرسازی درباره مسیر 
برای  مسئولان  بیشتر  تلاش  کاسپین  رشت- 
تکمیل و بهره برداری از این مسیر تا پیش از پایان 
سال 1۴02 را ضروری خواند. همچنین با توجه به 
گزارش ارائه شده در این جلسه درباره افتتاح ناقص 
خط آهن یزد- اقلید پیش از تکمیل طرح در آخرین 
روزهای دولت قبل، دکتر رئیسی خواستار تسریع 
در تخصیص منابع لازم برای تکمیل و بهره برداری 

از این پروژه تا پایان سال جاری شد. در ادامه 
رئیس جمهور وزیر راه و شهرسازی را مامور کرد تا 
با همکاری و مشارکت معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری مشکلات و موانع حقوقی پیش روی پروژه 
رشت- آستارا را برطرف و اقدامات لازم را برای تسریع 
- خاش، بیرجند-  در اجرای پروژه های چابهار
یونسی، میانه- اردبیل و نیز کرمانشاه- اسلام آباد 
کید بر اهمیت احداث  انجام دهد. رئیسی با تا
خط ریلی سریع السیر مشهد- تهران با توجه به 
نیاز رو به افزایش برای گسترش امکانات حمل و 
نقلی در این مسیر و ضرورت تسهیل و ارتقای ایمنی 
تردد زائران علی ابن موسی الرضا )ع( بر تسریع در 
اجرای مطالعات و تمهید مقدمات زیرساختی 
کید کرد. وی ضمن تصریح بر  اجرای این پروژه تأ
اهمیت سرعت بخشی به اجرای این پروژه ها به 
منظور بالفعل کردن ظرفیت های ترانزیتی و ارتقای 
موقعیت جغرافیایی کشورمان در مسیر راه های 
ترانزیتی منطقه ای و بین المللی، بر اهمیت »رعایت 
ح ها  توأمان سرعت و کیفیت« در اجرای این طر
کید کرد. همچنین در ابتدای این جلسه  نیز تا
وزیر راه و شهرسازی، آخرین وضعیت مهم ترین 
پروژه های در دست اجرا یا در حال مطالعه ریلی و 
، از جمله راه آهن رشت- کاسپین،  ترانزیتی کشور

اردبیل- میانه، چابهار- خاش، بیرجند- یونسی، 
خواف- هرات و کرمانشاه- اسلام آباد را تشریح 
کرد. تشریح اقدامات مورد نیاز در راستای تامین 
مالی موثر برای تکمیل و اجرای شبکه های ریلی و 
ضرورت اولویت دهی به تخصیص اعتبارات مورد 
نیاز، راهکارهای پیشنهادی برای تامین ریل مورد 
نیاز در داخل کشور برای سرعت بخشی به اجرای 
این پروژه ها و همچنین ارائه خلاصه ای از آخرین 
کرات با شرکای خارجی جهت تسریع در اجرای  مذا
این پروژه ها، مهم ترین محورهای گزارش وزیر راه و 
شهرسازی بودند. رئیس کل بانک مرکزی و رئیس 
سازمان برنامه و بودجه نیز در این جلسه ضمن ارائه 
گزارشی درباره میزان و شیوه های تخصیص منابع 
، راهکارهایی برای تسریع و  پروژه های ریلی کشور
تسهیل تامین مالی برخی از این پروژه های کلان 
مطرح کردند. در این جلسه که با حضور رئیس دفتر 
، رئیس کل بانک  و معاون اجرایی رئیس جمهور
مرکزی و رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار شد، 
استانداران خراسان جنوبی و خراسان رضوی نیز 
گزارشی از اهم نیازمندی های مربوط به تسریع در 
اجرای پروژه های خط ریلی سریع السیر مشهد- 
تهران و نیز آخرین وضعیت استقرار پیمانکاران پروژه 

خط آهن زاهدان- یونسی ارائه کردند. 



»جیش الظلم« مسئولیت حمله  را بر عهده گرفت

حمله تروریستی به مقر انتظامی در راسک
محسنی اژه ای: تمام اقدامات لازم را برای به کیفر رساندن 

تروریست ها به عمل آورید
آرمان ملی: در حمله تروریستی به مقر انتظامی در راسک ۱۱ 
نفر از کارکنان فراجا به شهادت رسیدند و ۸ نفر مجروح شدند. 
سخنگوی پلیس از حمله به مقر انتظامی در شهرستان راسک 
در شامگاه پنجشنبه خبر داد. علیرضا مرحمتی، معاون امنیتی 
و انتظامی استاندار سیستان و بلوچستان نیز در گفت وگوی 
، درباره جزئیات این حادثه گفت: ساعت  تلفنی با شبکه خبر
۲ نیمه شب پنجشنبه بود که تعدادی از تروریست ها، با یک 
اقدام ناجوانمردانه به مقر نیروی انتظامی شهرستان راسک 
حمله کردند. متاسفانه در این حمله تروریستی ۱۱ نفر از افسران 
ارشد، سربازان و نیرو های ما در فراجا به شهادت رسیدند. او 
ادامه داد: افرادی که در مقر انتظامی بودند شجاعانه با این 
تروریست ها جنگیدند که تعدادی از مهاجمان را کشته و زخمی 
کردند. همچنین در این حادثه ۷ نفر پلیس مجروح شدند که 
حال برخی از آن ها وخیم گزارش شده است. فرمانده انتظامی 
سیستان و بلوچستان در موقعیت حضور و اوضاع تحت کنترل 
است. راسک از توابع سیستان و بلوچستان در جنوب این استان 

واقع شده است. 

    پرواز بالگرد برای شناسایی تروریست ها 
بالگردها در شهرستان های راسک و سرباز و نقاط مرزی ایران 
کستان برای شناسایی اعضای گروه »جیش الظلم« که در  و پا
حملات تروریستی تعدادی از نیرو های نظامی را شهید کردند، 

به پرواز در آمدند. 

   جیش الظلم مسئولیت حمله  را بر عهده گرفت
گروهک تروریستی »جیش الظلم« با انتشار بیانیه ای خبر داده 
نیروهایش ساعت ۲ بامداد به مقر فرماندهی فراجا شهرستان 

راسک هجوم برده اند.

   اعزام تیم فراجا به راسک 
با دستور رئیس پلیس کشور هیاتی به سرپرستی جانشین 
فرمانده کل انتظامی در حال اعزام به شهرستان راسک جهت 
بررسی و پیگیری موضوع هستند. سردار سعید منتظرالمهدی با 
اشاره به حمله ناجوانمردانه و کور تروریست های گروهک جیش 
الظلم به مقر انتظامی در شهرستان راسک  اعلام کرد: در این 
حمله تعدادی از تروریست ها کشته و زخمی و همچنین تعدادی 
از کارکنان جان برکف پلیس مجروح و به شهادت رسیدند. 
براساس گزارش پایگاه خبری پلیس، بادستور رئیس پلیس کشور 
هیاتی به سرپرستی جانشین فرمانده کل انتظامی در حال اعزام 
به شهرستان راسک جهت بررسی و پیگیری موضوع هستند. 
معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور ادامه داد: ۲ تروریست 
کشته، ۱ نفر زخمی و بقیه فرار کردند. معاون امنیتی و انتظامی 
وزارت کشور اعلام کرد: از تروریست های حمله کننده به راسک، 
کت، یک نفر زخمی و دستگیر و مابقی نیز فرار کردند.  ۲ نفر هلا
طرح محاصره منطقه اجرا شده است و به دنبال دستگیری دیگر 

تروریست ها هستیم.

    اسامی ۱۱ شهید حمله تروریستی راسک
مسلم شجاعیان، احسان بابایی، پوریا شیخ، ابوالفضل 
علی   ، مزار کبر  ا علیرضا  براهویی،  محمدحسن  شریاری، 
دشت پوری، حسن بابانیا، احمد خمری، محید فیروز نیا، حمید 
رضایی امین شهدای حمله تروریستی به راسک هستند. اسامی 
مجروحان: اسماعیل دهکردی، محمدعلی حسنی، محمدرضا 
جعفری، محمد صیادی، محسن پریشان، حامد خمر، اسکندر 

عباسی و محمد فتوحی. 

کنش مجلس    نخستین وا
کنش مجلس به حمله تروریستی در سیستان و  نخستین وا
بلوچستان؛ انتقام سخت در راه است. نماینده خاش و میرجاوه 
در مجلس ضمن محکومیت حمله تروریستی به مقر پلیس در 
استان سیستان و بلوچستان گفت: قطعا انتقام سخت نظام 
در انتظار عوامل این حادثه تروریستی خواهد بود. اسماعیل 
حسین زهی، با اشاره به حمله تروریستی به مقر پلیس در راسک 
سیستان و بلوچستان افزود: این حمله تروریستی را محکوم 
می کنیم و قطعا انتقام سخت نظام در انتظار عوامل این حادثه 
تروریستی خواهد بود. نماینده خاش و میرجاوه در مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
کنون دشمن سعی داشته تا با اقدامات تروریستی و رفتار هایی  تا
از این قبیل بین احزاب و قومیت های مختلف در ایران و از جمله 

استان سیستان و بلوچستان اختلاف ایجاد کند. 

   دستور دادستان کل کشور به دادستان سیستان و 
بلوچستان

در پی حمله تروریستی بامداد پنجشنبه به مقر فرماندهی 
انتظامی شهرستان راسک، دادستان کل کشور در پیامی خطاب 
به دادستان مرکز استان سیستان و بلوچستان دستور داد که 
ابعاد مختلف این حادثه بررسی و با عوامل این جنایت برخورد 

قاطع صورت گیرد. 

   تمام اقدامات لازم را برای به کیفررساندن تروریست ها 
به عمل آورید

رئیس قوه قضائیه طی پیامی شهادت جمعی از نیروهای 
کف فراجا در شهرستان راسک استان سیستان و  جان بر 
گفت و بر مجازات عاملان جنایتکار  بلوچستان را تسلیت 
کرد. متن پیام حجت الاسلام  کید  این حادثه تروریستی تا
والمسلمین محسنی اژه ای به شرح ذیل است: »دشمنان ایران 
اسلامی که از صلابت و اقتدار نظام ما حیرت زده و خشمگین 
شده اند، بار دیگر به واسطه مزدوران حقیرشان در گروهک های 
تروریستی، خون جمعی از جان بر کفان سلحشور کشور ما را که 
در مرزبانی فراجا مشغول تأمین امنیت و آرامش مردم هستند، 
بر زمین ریختند. اینجانب ضمن تبریک و تسلیت شهادت 
این غیورمردان به ملت شهیدپرور ایران اسلامی، مقام معظم 
رهبری، خانواده بزرگ فراجا و خانواده معزز آنان، برای آن عزیزان 
در ایام شهادت حضرت صدیقه طاهره )س( از خداوند متعال 
طلب رحمت و رضوان الهی و برای خانواده هایشان صبر جمیل 
و اجر جزیل مسالت می نمایم. بدیهی است، مسئولان دستگاه 
قضائی استان موظفند ضمن صدور دستورات لازم به نیروهای 
امنیتی و انتظامی، تمامی اقدامات مقتضی را در دستگیری و 
به کیفررساندن این تروریست های وابسته به استکبار جهانی 

به عمل آورند.«

آرمان ملی– مطهره شفیعی: روزی که حزب اتحاد و پس از 
آن جبهه اصلاحات تصمیم گرفتند یک خانم را بر کرسی ریاست 
بنشانند، صدای اعتراض و انتقاد اصولگرایان بلند شد که چرا 
وقتی آقایان هستند، از خانم ها استقاده شده است، اما حالا ظاهرا 
خودشان به این نتیجه رسیده اند که باید از زنان در پست های 
مختلف استفاده کرد و ائتلاف نیروهای انقلاب در این مسیر 
پیشرو شده است. آنها در ظاهر نقش ویژه ای برای زنان در مجلس 
دوازدهم قائل هستند و سعی دارند تعداد بیشتری از زنان را روانه 
مجلس کنند. این تصمیم برای آن است که تجربه مجلس یازدهم 
برایشان خوشایند نبود چرا که مردان اصولگرای میانه بارها به 
گری درباره عملکرد مجلس پرداختند از جمله شاسی بلندها  افشا

یا فیش های حقوقی و...

   حدادعادل در صدر تعریف از زنان 
اخیرا نشست شورای ائتلاف نیروهای انقلاب برگزار شده و در 
ادامه نشست قاسم پور، معاون بانوان شورای ائتلاف نیز گزارشی از 
شبکه سازی و سازماندهی بانوان در بخش های مختلف همچون 
ورزشکاران، فعالان سلامت، فرهنگیان، هیئات مذهبی ارائه کرد و از 
سازماندهی بانوان فعال سیاسی و اجتماعی در قالب محلات شهر 
تهران خبر داد. چند روز قبل از آن هم رئیس شورای ائتلاف نیروهای 
کید کرده بود: ما بانوان را جزو سیاهی لشکر تجمعات و  انقلاب تا
راهپیمایی ها نمی خواهیم. نیمی از جامعه ما از بانوان هستند و 
در دانشگاه ها و مدارس و دیگر بخش های جامعه زنان نقش های 
مهمی برعهده دارند. امسال وظیفه سیاسی مهم تر از انتخابات 
نداریم و هر نتیجه ای از انتخابات حاصل شود با همین شور و شوق 
کار را ادامه می دهیم. حدادعادل تصریح کرد: »بعضی فکرشان این 
است برای خدمت به انقلاب هیچ جایی به غیر از مجلس وجود 
ندارد، باید گفت هزاران سنگر برای خدمت به مردم وجود دارد اما 
بعضی ها فکر می کنند فقط باید به مجلس بروند. پرسش من این 
است که آیا مجلس پشتیبانی نمی خواهد؟ آیا نمایندگان نباید 
در کارگروه های مختلف حمایت شوند؟ همه این ها نشان دهنده 
وجود هزاران سنگر خدمت در کشور است.« در آبان ماه هم 
حدادعادل رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با اشاره به لزوم 
فعال سازی بانوان در بخش های مختلف، از اقدامات و برنامه های 
شورای ائتلاف طی سال های اخیر برای شناسایی، شبکه سازی 
و سازماندهی بانوان فعال و انقلابی در تهران و استان ها خبر داد 
و بیان داشت: شورای ائتلاف اقدامات زیادی برای شناسایی و 
شبکه سازی بانوان نخبه و انقلابی در سراسر کشور انجام داده 
است. رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب در این زمینه به بیان 
مصادیقی از حمایت تشکیلاتی شورای ائتلاف از حضور زنان در 
گرچه ما هنوز در زمینه  عرصه سیاسی کشور اشاره کرد و گفت: ا
استفاده از ظرفیت های فکری، تحلیلی و مدیریتی بانوان در کشور 
ضعف داریم اما به سرعت به دنبال حل این مشکل هستیم و طی 
چندسال اخیر نیز اتفاقات خوبی در این خصوص صورت گرفته 
کنون ۶ نفر از اعضای شورای مرکزی  است که به عنوان نمونه هم ا

ائتلاف نیروهای انقلاب را زنان تشکیل می دهند و در معاونت ها و 
کمیته ها و کانون های شورا نیز نقش کلیدی و موثر دارند.

   تصمیمی که یکباره نبود
البته تفکر استفاده از زنان مربوط به اعلام نتایج بررسی 
صلاحیت های هیات اجرایی نبود و  پیش از آن هم شورای ائتلاف 
این تصمیم را داشت چنانکه حداد عادل در فروردین ماه سالجاری 
گفت: »در قرآن کریم زن و مرد برابر هستند و در تاریخ اسلام نیز حضور 
زنان را بسیار دیده ایم. ما در شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
بر این باوریم که زنان باید در تصمیم گیری های سیاسی و اجتماعی 
دخالت داشته باشند و صرفا در حوزه حقوق زنان و خانواده صحبت 
نکنند که بر این اساس ما در این شورای ۳۰ نفره، ۶ عضو خانم داریم و 
معاونت بانوان داریم و برای حضور بانوان برنامه ریزی کرده ایم.« وی 
در ادامه با اشاره به انتخابات پیش رو در اسفندماه ۱۴۰۲، عنوان کرد: 
زنانی که به انقلاب اسلامی معتقدند و می دانند انتخابات یک واقعه 
سرنوشت ساز است باید حضور تشکیلاتی و سیاسی خود را تقویت 
کرده و گسترش دهند. ما در وقایع و مناسبت های مختلف شاهد 
حضور میلیونی بانوان در خیابان ها هستیم که نمونه آن ۲۲ بهمن 
و راهپیمایی روز قدس، تشییع پیکر شهدا و غیره است که بانوان در 
سراسر ایران پا به پای مردان حرکت کردند. در خردادماه هم رئیس 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب خاطرنشان کرد: در بحث معاونت 
زنان اقدامات خوبی برای جذب و سازماندهی بانوان نخبه و انقلابی 
صورت گرفته و در دیگر معاونت ها هم نظیر احزاب و سازماندهی و 

شبکه سازی نیز اقدامات موثری صورت گرفته است.

   زنان شورای ائتلاف فعال هستند
زنان شورای ائتلاف هم فعال هستند. چنانکه معاون بانوان 

شورای ائتلاف نیروهای انقلاب نشستی را با نمایندگان بانوان 
کید بر ضرورت رویکرد تخصصی  احزاب برگزار کرد. قاسم پور با تا
به مسائل زنان و خانواده افزود: شناخت مسائل اولویت دار 
زنان و خانواده و سیاستگذاری در این زمینه که به تعبیر رهبر 
کشور است، مورد توجه  معظم انقلاب از مسائل درجه یک 
شورای ائتلاف است. نکته قابل تامل فعالیت های زنان شورای 
ائتلاف است مانند روزی که درباره وضعیت حجاب در جامعه به 
صدور بیانیه پرداخته و در آن آوردند: »آن چه امروز از وضعیت 
حجاب شاهدیم، بخش مهمی نتیجه کم کاری ها، ترک فعل ها 
و برنامه ریزی های غلط است. ساماندهی وضع موجود نیازمند 
توجه به رفع این کاستی ها و خلأهاست. ضمن آن که با بخشی 
که در ارتباط با دشمنان، تحرکات براندازانه، خشونت آمیز و 
مخرب دارند، قطعا لازم است برخورد سخت صورت گیرد.« در 
مهرماه سالجاری نیز نشست بررسی آرایش سیاسی انتخابات 
اسفند در نشست بانوان شورای ائتلاف برگزار شد. بخش بانوان 
شورای ائتلاف در تلاش برای کسب رای برای ورود به مجلس 
است چنانکه از گروه های مختلف دعوت و برای آنها جلسه 
می گذارد مانند نشست معاون بانوان شورای ائتلاف با فعالان 
تشکل های دانشجویی که با حضور جمعی از فعالان تشکل های 
دانشجویی دانشگاه های تهران برگزار شد. در این نشست فاطمه 
قاسم پور، معاون بانوان شورای ائتلاف نیروهای انقلاب و فاطمه 
پوررجبیان، عضو شورای مرکزی ائتلاف حضور داشتند، قاسم پور 
ضمن گفت وگو پیرامون دغدغه های دانشجویان گفت: دختران 
فعال تشکل های دانشجویی به جهت ارتباط با بدنه دختران 
دانشجو و تعلق به زیست بوم های مختلف می توانند تصویری از 
نگرش ها، تغییرات و مسائل دختران دانشجو و همچنین مسائل 

زنان و دختران در مناطق مختلف کشور را ارائه دهند. 
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حدادعادل تازه به یاد شایستگی زنان برای حضور در مجلس افتاده است؟

الگوبرداری شورای ائتلاف از جبهه اصلاحات
    زنان برگ برنده اصولگرایان در انتخابات مجلس هستند؟

آرمان ملی– یاسمین طالقانی: هر روز اظهارات قابل تاملی از 
جام جم شنیده می شود. ظاهرا این مجموعه فاقد سیاستگذاری 
واحد است و هر یک از مدیران بنا بر میل خود به اظهارنظر 
می پردازند. یکی از این موضوعات که بارها درباره آن سخن گفته 
شده، سلبریتی ها هستند. رئیس صداوسیما یک نظر دارد و 

مدیران شبکه ها نظرات دیگری!

   دستور توبه از سوی مدیر شبکه 3 
۲۳ آذرماه مدیر شبکه ۳ سیما گفت: از حضور سلبریتی های 
متعهد به انقلاب استقبال می کنیم و چهره های هنجارشکن فتنه 
۱۴۰۱ به شرط پشیمانی می توانند به رسانه ملی بازگردند. فروغی 
مدیر شبکه سه سیما در نشست تبیینی رسانه و سلبریتی ها در 
بیرجند بیان داشت: ۵ درصد از چهره های معروف جامعه در 
اغتشاشات پارسال با رسانه های معاند همراهی کردند و سیاست 
قاطع ما این است آن هایی که در فتنه علیه نظام محکم عمل 
کردند جایی در رسانه ملی ندارند مگر اینکه از رفتار و کردارشان 
ابراز پشیمانی کنند. او افزود: قاطبه هنرمندان و چهره های 
محبوب مردمی علاقه مند نظام و انقلاب هستند و حاضرند با 
رسانه ملی کار کنند و ما هم از حضور این چهره ها در برنامه های 
مختلف صدا و سیما استقبال می کنیم. فروغی تصریح کرد: 
ممکن است با برخی سلبریتی ها اختلاف سلیقه داشته باشیم، 
اما دشمن ما نیستند و آغوش صداوسیما برای تمام هنرمندانی 
که می خواهند برای مردم و نظام کار کنند باز است و ممنوعیتی 
وجود ندارد. مدیر شبکه سه سیما گفت: این دسته از چهره ها 
مرجعیت و محبوبیت اجتماعی دارند و معتقدیم نباید نسبت به 
این طیف جامعه بی تفاوت باشیم و آن ها را رها کنیم. او البته به 
رسالت سنگین رسانه ملی در چهره سازی انقلابی و هدایت فکری 
جامعه اشاره کرد و افزود: از مجموع رسانه های متعهد و دلسوز 

انقلاب می خواهیم با هم افزایی و دغدغه مندی، ما را در معرفی 
چهره های انقلابی و جریان ساز در حوزه های مختلف هنری، 

ورزشی، فرهنگی، اجتماعی و رسانه ای یاری کنند.
 

   اظهارات آقای رئیس هماهنگ نبود
این اظهارات در حالی است که یک روز قبل پیمان جبلی 
در جایگاه رئیس صداوسیما در خصوص بازگشت سلبریتی ها 
درب  گفت:  صداوسیما  با  دوباره  همکاری  و  تلویزیون  به 
صداوسیما همیشه به روی آنها باز است. امیدواریم که چهره ها 
هم در را به روی خودشان نبندند و از این ظرفیت استفاده 
کنند. البته در آبانماه بود که رئیس صداوسیما درباره حضور 
سلبریتی هادرصداوسیما، اظهارکرد: »هر زمان رسانه ملی تصمیم 
به استفاده از چهره ها بگیرد، امکان فرصت و ظرفیت دیده شدن 
را در اختیار کسانی قرار می دهد که هنجارها را رعایت می کنند. 
در اغتشاشاتی که سال گذشته اتفاق افتاد، متاسفانه برخی از 
چهره ها با سوءاستفاده از شهرت و محبوبیت خود به قوانین و 
ضوابط جامعه بی توجهی کردند و با جریان فتنه برانداز همراه 
شدند و رفتارهایی را از خود نشان دادند که نتیجه آن تحریم 
جامعه و شریک شدن در اتفاقات تلخی بود که شاهد آن بودیم. 
البته همچنان نیز شاید برخی از این افراد به مسیر خود ادامه 
دهند. وی ادامه داد: برخی دیگر نیز تلاش کردند با اصلاح مواضع 
خود و موضع گیری های مناسب بعد از این جریانات، مسیر خود 
را اصلاح کنند. فلذا چهره ها و نوع رفتاری که در جریان فتنه سال 
گذشته داشتند، متفاوت است. طبیعتا بسیاری از چهره ها نیز 
وفاداری خود را به نظام، مردم، قوانین و انقلاب نشان دادند که 
به صورت طبیعی مورد احترام جامعه و مردم هستند. جبلی افزود: 
هر زمان که رسانه ملی تصمیم بگیرد که از چهره ها استفاده کند، 
حتما این دسته بندی را رعایت خواهد کرد و حتما توجه خواهد 

داشت که امکان، فرصت و ظرفیت دیده شدن را در اختیار کسانی 
قرار دهد که عناد، لجبازی و اصرار بر حرکت خلاف قواعد، ضوابط و 
هنجارهای جامعه را نداشته باشند. ما به چنین افرادی میدان و 

عرصه نخواهیم داد. شکی در این موضوع نیست.«

   مدیر شبکه ۴ صلاح ندانست!
تنها اظهارات مدیر شبکه ۳ نبود که خبرساز شد. مدیر شبکه 
۴ هم عقب نماند. سه شنبه همین هفته، حسین شاهمرادی، 
مدیر شبکه چهار در برنامه »جام جم« در پاسخ به مخاطبان 
برنامه درباره اینکه چرا برنامه »آسمان شب« که تولید برادران 
صفاریان پور بود و طرفداران زیادی داشت را احیا نمی کنید گفت: 
»صلاح نمی بینیم.« سیاوش صفاریان پور کارگردان و مجری این 
گرامش نوشت: »در چند سال اخیر بارها  برنامه در صفحه اینستا
از من درباره برنامه »آسمان شب« سوال شد و سعی کردم به جای 
پاسخ به آن بیشتر کار کنم و با کمک دوستانم این مسیر را تداوم 
بدهم. اما بازنشر فراوان این ویدئو و اظهارات مدیر فعلی شبکه 
چهار سیما وادارم کرد چند خط درباره آن بنویسم. راستش را 
بخواهید من از همه کسانی که در این سال ها به قول خودشان 
»صلاح نمی دانم« را اسباب توقف کارهای احتمالا مفید بنده و 
همکارانم کرده اند ممنونم. زیرا سبب شدند کلی پادکست علمی 
و غیرعلمی و یک مستند سینمایی علمی و چند برنامه مفید و 
موفق در یوتیوب بسازیم. من از همه آنها سپاسگزارم که انگیزه ام 
برای کار و تلاش بیشتر را فراهم کردند. بنده از این دوستان ذره ای 
گاهی است. امیدوارم  دشمنی و دلخوری ندارم. دشمن من ناآ
تا زنده ام در این نبرد سوی روشنی بمانم و تلاش کنم بپرسم و 
بدانم. به قدر توان محدودم تلاش می کنم و سعی می کنم به 
پشتوانه دلگرمی مردم گرانقدری که تشویقم می کنند، خسته و 

بی انگیزه نباشم. 

دستور جدید یک مدیر صداوسیما به سلبریتی ها

دستور توبه از سوی مدیر شبکه 3
      مدیر شبکه ۴: من صلاح نمی بینم 

       کارگردان آسمان شب:  ممنون که »صلاح ندیدید« برنامه بسازم

 همدستی آمریکا و انگلیس 
برای تحریم ایران

فرمانده سپاه قدس تحریم شد
 آرمان ملی: دولت انگلیس در تداوم تلاش ها 
ح شکست خورده غرب علیه  برای احیای طر
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، فرمانده نیروی 
قدس سپاه و ۶ تن دیگر از فرماندهان ارشد این 
نهاد رسمی نظامی ایران را به بهانه ارتباط با 
حماس و جهاد اسلامی فلسطین، تحریم کرد. 
وزارت امور خارجه انگلیس روز پنجشنبه با صدور 
بیانیه ای اعلام کرد که این کشور با هماهنگی 
ایالات متحده آمریکا، »اولین مجموعه از تحریم ها 
در چارچوب نظام جدید تحریمی علیه ایران را به 
اجرا گذاشت تا حمایت تهران از حماس و جهاد 
اسلامی فلسطین را هدف قرار دهد.« بر اساس 
بیانیه این وزارتخانه، اسماعیل قاآنی، فرمانده 
نیروی قدس سپاه به همراه محمد سعید ایزدی، 
علی شیرازی، مجید زارعی و مصطفی مجیدخانی 
از اعضای شاخه فلسطین سپاه قدس به فهرست 
تحریم های انگلیس اضافه شده اند. خالد قدومی 
و ناصر ابوشریف به ترتیب نمایندگان حماس 
و جهاد اسلامی فلسطین در ایران نیز تحریم 
شده اند. همچنین بر اساس بیانیه یادشده، 
شاخه فلسطین نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی به فهرست تحریم های انگلیس 
اضافه شده است. وزارت امور خارجه انگلیس ادعا 
کرد که افراد و نهاد تحریم شده، »در فعالیت های 
رژیم صهیونیستی مشارکت  خصمانه« علیه 
داشته اند. در همین حال دیوید کامرون، وزیر 
امور خارجه انگلیس در تداوم ادعاهای خصمانه 
علیه ایران ادعا کرد که »تهدیدهای« ناشی از 
رفتار تهران، برای انگلیس و شرکای آن قابل 
قبول نیست. وی با بیان این ادعای بی اساس 
ک  که ایران »همچنان به تهدید مردم در خا
بریتانیا ادامه می دهد و از نفوذ خود برای بی ثبات 
کردن خاورمیانه از طریق حمایت از گروه های 
مسلح از جمله حماس و جهاد اسلامی فلسطین 
استفاده می کند« اظهارکرد که تحریم های جدید 
»پیام روشنی را به ایران می فرستد که ما شما را 
مسئول اعمالتان می دانیم« جمهوری اسلامی 
ایران پیش تر درباره اقدامات »غیرسازنده و 
سپاه  علیه  غربی  کشورهای  غیرمسئولانه« 
پاسداران انقلاب اسلامی هشدار داده است. 
»ناصر کنعانی« سخنگوی وزارت امور خارجه 
کرد: سپاه پاسداران انقلاب  کید  کشورمان تا
اسلامی نهاد نظامی رسمی جمهوری اسلامی 
است و امیدواریم دولت هایی که در این زمینه 
اقدامی دارند، به نتیجه اقدامات غیرسازنده 
کنند و به طور خاص منافع  خودشان توجه 
دوجانبه خودشان را قربانی مصالح سیاسی 

زودگذر و تصمیمات احساسی نکنند. 

   آمریکا عقب نماند
وزارت خزانه داری آمریکا روز پنجشنبه به 
وقت محلی با انتشار بیانیه ای افزود: آمریکا و 
انگلیس حامیان حماس در سپاه پاسداران و 
دیگر گروه های وابسته به آن را تحریم می کنند. 
کنترل  کرد: دفتر  این نهاد آمریکایی اضافه 
دارایی های خارجی وزارت خزانه داری آمریکا 
)OFAC( و انگلیس به طور مشترک تحریم هایی 
را علیه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران، 
نیروی قدس، حماس و جهاد اسلامی فلسطین 
وضع کردند. وزارت خزانه داری آمریکا ادامه 
داد: »انگلیس اولین اقدام خود را علیه ایران 
انجام می دهد و هشت مقام از جمله فرمانده 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و افراد مرتبط 
با حمایت ایران از حماس و جهاد اسلامی 
فلسطین را هدف قرار می دهد. دفتر کنترل 
دارایی های خارجی وزارت خزانه داری آمریکا 
نیز یک مقام نیروی قدس را به دلیل حمایت 
از حماس تحریم می کند.« وزارت خزانه داری 
آمریکا اعلام کرد: مجید زارعی یکی از مقامات 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را که در حمایت 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از گروه هایی 
مانند حزب ا... و حماس نقش دارد، تحریم 
کرده است. والی آدیمو، معاون وزیر خزانه داری 
آمریکا گفت: »وزارت خزانه داری از تحریم های 
جدید انگلیس علیه ایران استقبال می کند. این 
تحریم ها در اقدام علیه حمایت ایران از حماس 
و دیگر گروه های نیابتی منطقه ای که طرفدار 
جنگ هستند و به رنج گسترده دامن می زنند، 
کمک خواهد کرد. آمریکا به هماهنگی با شرکای 
خود از جمله انگلیس برای مقابله با تامین مالی 

تروریسم و تهدیدات ایران ادامه می دهد.«

   اقدام هماهنگ از گذشته تا امروز 
گفتنی است چند روز قبل هم این هماهنگی 
وجود داشت چنانکه در ابتدا آمریکا دو مقام 
 ، اطلاعاتی ایران را به بهانه »نقض حقوق بشر
توطئه علیه مقام های آمریکایی و مخالفان 
حکومت ایران« تحریم کرد. وزارت خزانه داری 
آمریکا در بیانیه ای اعلام کرد که دفتر کنترل 
دارایی های خارجی )اوفک(، »مجید دستجانی 
فراهانی« و »محمدمهدی خانپور اردستانی« 
مقام های اطلاعاتی ایران را در فهرست تحریم ها 
قرار داد. چند ساعت قبل از  انهم انگلیس 
پنج  خود،  ضدایرانی  اقدام های  ادامه  در 
مقام  ایرانی را به بهانه های حقوق بشری به 
افراد  کرد.  فهرست تحریم های خود اضافه 
تحریم شده شامل »علی صالحی« دادستان 
تهران، »مسعود درستی« مدیرعامل متروی 
تهران، »علیرضا ادیانی« رئیس سازمان عقیدتی 
کبر جاویدان«  سیاسی نیروی انتظامی، »علی ا
فرمانده انتظامی هرمزگان و »حسن مفخمی« 

فرمانده نیروی انتظامی مازندران هستند. 

امضای ۱۱۱ نماینده 
برای افزایش 

تعطیلات

حسین گودرزی نماینده درود و ازنا در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با »باشگاه خبرنگاران توانا« با اشاره 
به لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته و کاهش ساعت کاری 
گفت: با محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس در  ادارات، 
خصوص این لایحه صحبت کردم و ایشان قول دادند این 
ج از نوبت در صحن مجلس رسیدگی  لایحه به صورت خار
ج از  شود. وی افزود: تقاضای رسیدگی به این لایحه خار
نوبت صحن مجلس به امضای ۱۱۱ نفر از نمایندگان رسیده 
است. نماینده درود و ازنا در مجلس شورای اسلامی، تصریح 
کرد: هفته آینده در روزهای سه شنبه یا چهارشنبه در صحن 

این لایحه خارج از نوبت صحن رسیدگی خواهد شد.
فعلا در گروه 

مستقلین هستیم

گی حزب رزما را راه اندازی کرده و می گوید:  کرم به تاز حسین ا...
احزاب در کشور ما در خانه احزاب به سه جریان اصلاح طلب، اصولگرا 
و مستقلین تقسیم می شوند که ما فعلا در گروه مستقلین هستیم. اما 
در اساس ما یک گروه مرجع محسوب می شویم. وی افزود: در مساله 
مفاسد باور ما به این است که فساد ممکن است در هر جایی اتفاق 
بیفتد منتها بسترهای آن باید ازبین برود. این نکته ربطی به گروه ها و 
جناح ها ندارد. اما برخی گروه های سیاسی در کشور بودند که حتی 
از گروه های مفسد دفاع کردند. ما از گروه  هایی همچون گروه آقای 
گر  رئیسی تقدیر می کنیم که از فساد حمایت یا تقدیر نمی کنند و ا
اتفاقی می افتد آن را پذیرفته و با آن برخورد می کنند اما برخی از گروه ها 

با این مسائل سیاسی برخورد می کنند. 
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کاهش عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه ها
، در آبان امسال بیش از ۳۷ هزار تن  طبق اعلام مرکز آمار
گوشت قرمز در کشتارگاه های رسمی کشور عرضه شده که 
کاهش ۳۰ درصدی را نسبت به پارسال نشان می دهد. در این 
میان سهم گوشت گاو و گوساله بیش از ۵۲ درصد بوده است. 
بر اساس نتایج طرح آمارگیری کشتار دام کشتارگاه های رسمی 
کشور در ماه آبان، گوشت گاو و گوساله با ۱۹ هزار و ۴۲۳ تن 
بیش از ۵۲ درصد از وزن کل گوشت قرمز عرضه  شده را به خود 
اختصاص داده است. گوشت گوسفند و بره با ۱۳ هزار و ۸۰۳ تن، 
بز و بزغاله با ۲۸۸۸ تن و سایر انواع دام با ۱۰۳۳ تن، به ترتیب 
۳۷٫۱ درصد، ۷٫۸ درصد و ۲٫۸ درصد از وزن کل گوشت قرمز 
عرضه  شده را به خود اختصاص داده اند. مقایسه عملکرد 
کشتارگاه های رسمی کشور در آبان ۱۴۰۲ با ماه مشابه سال قبل 
نشان دهنده کاهش ۳۰ درصدی مقدار عرضه گوشت قرمز 
در کشتارگاه های رسمی کشور است. مقدار تولید گوشت در 
آبان ۱۴۰۲ نسبت به ماه مشابه سال ۱۴۰۱ برای گوسفند و بره ۴۱ 
درصد، برای بز و بزغاله ۲۳ درصد، برای گاو و گوساله ۲۳ درصد 
و برای گاومیش و بچه گاومیش ۱۸ درصد کاهش و برای شتر 
و بچه شتر ۴۵ درصد افزایش داشته است. همچنین نتایج 
ح آمارگیری نشان می دهد که مقدار عرضه  حاصل از این طر
گوشت قرمز در کشتارگاه های رسمی کشور در آبان ۱۴۰۲ نسبت 

( در حدود چهار درصد کاهش داشته است.  به ماه قبل )مهر

قیمت رسمی آجیل شب یلدا اعلام شد
سازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شهرداری تهران 
قیمت آجیل مخلوط مخصوص شب چله عرضه شده در 
خ نامه  میادین و بازارهای میوه و تره بار را اعلام کرد. طبق نر
، قیمت عرضه انواع  سازمان مدیریت میادین میوه و تره بار
ح  آجیل شب چله در میادین و بازارهای میوه و تره بار به شر
اعلام شده است. هر کیلوگرم آجیل شیرین ترکیبی شامل ۱۰ 
کبری، کله قوچی(، ۱۵ درصد مغز بادام،  درصد پسته خام )ا
۱۵ درصد نخودچی دو آتیشه بی نمک، ۱۵ درصد کشمش 
، ۱۵ درصد برگه قیصی، ۱۵ درصد انجیر خشک و ۱۵ درصد  سبز
باسلوق است، ۲۸۰ هزار تومان است. هر کیلو آجیل شیرین 
کبری، کله قوچی(،  بدون باسلوق شامل ۱۰ درصد پسته خام )ا
۱۵ درصد مغز بادام، ۱۵ درصد نخودچی دو آتیشه بی نمک، 
، ۱۵ درصد برگه قیصی، ۱۵ درصد فندق  ۱۵ درصد کشمش سبز
خام با پوست و ۱۵ درصد انجیر خشک، ۳۲۱ هزار تومان است. 
کبری، کله قوچی(  هر کیلو آجیل شور شامل ۱۵ درصد پسته )ا
 ، ، ۱۵ درصد مغز بادام، ۲۰ درصد نخودچی دو آتیشه شور شور
، ۱۵ درصد تخمه  ۲۰ درصد تخمه کدو گوشتی دو آتیشه شور
جابانی و ۱۵ درصد فندق با پوست شور به قیمت ۳۲۶ هزار 
تومان به فروش می رسد. گفتنی است، قیمت باسلوق با گردو 
دو پر سفید هر کیلوگرم ۹۸ هزار تومان، باسلوق دو سر پرس 
با گردو دو پر سفید هر کیلوگرم ۱۱۰ هزار تومان و باسلوق بدون 
گردو و راحت الحلقوم هر کیلوگرم ۸۸ هزار تومان تا تاریخ ۵ دی 
ماه در میادین و بازارهای میوه و تره بار عرضه می شود. پیشتر 
رئیس اتحادیۀ آجیل فروشان تهران قیمت آجیل ممتاز شامل 
، بادام هندی، مغز گردو،  کبری یا احمدآقایی ممتاز پستۀ ا
، مغز فندق، بادام، توت، کشمش، مویز و برگۀ زردآلو را  انجیر

کثر ۴۸۰ هزار تومان اعلام کرده بود.  حدا

تولید کولرهای آبی قدیمی ممنوع شد
معاون بهره وری انرژی سازمان انرژی های تجدید پذیر 
و بهره وری برق ایران گفت: تولید کولرهای آبی با تکنولوژی 
قدیمی ممنوع شده و از ابتدای دی ماه استاندارد جدید کولر 
آبی ابلاغ و اجباری می شود. محمدمهدی پیغمبرزاده، معاون 
بهره وری انرژی سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری 
برق ایران )ساتبا( با بیان اینکه استفاده از کولرهای گازی 
در مناطق غیر گرمسیر باعث می شود قبوض برق مشترکان 
افزایش چشمگیری داشته باشد، گفت: این در حالی است 
که در این مناطق تعرفه های برق و الگوی مصرف در حد 
۳۰۰ کیلو وات ساعت در ماه و یا ۴۰۰ کیلووات ساعت طراحی 
شده است. پیغمبرزاده با اعلام اینکه کولرهای آبی جدید با 
فناوری نوین در دو سال اخیر به بازار وارد شده است، افزود: 
این کولرها محدوده آسایش بیشتری در بحث بازده خنکی 
ایجاد می کند؛ چرا که کولرهایی هستند که از الکتروموتورهای 
پربازده »بی ال دی سی« بهره می برند و پد سلولزی دارند و 
دارای بدنه پلیمری و ترموستاتیک هستند. وی با اشاره به 
اینکه استفاده از این کولرها در مناطق غیر گرمسیر باعث 
می شود مصرف و هزینه برق کاهش چشمگیر و قابل توجهی 
کید کرد: این کولرها می توانند به جای یک الی  داشته باشد، تأ
دو کولرگازی عملکرد داشته باشند. معاون بهره وری انرژی 
سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری برق ایران )ساتبا( 
ادامه داد: کولرهای آبی بی ال دی سی با موتور پربازده و بدنه 
پلیمری و ترموستاتیک می توانند تا ۱۵۰ متر فضا را خنک کنند، 
این در حالیست که برای چنین فضایی بعضاً دو عدد کولر 
گازی استفاده می شود، اما چنانچه از این کولرها استفاده 
، مصرف برق به مراتب  شود، علاوه بر کمک به اقتصاد خانوار
کاهش پیدا می کند. پیغمبرزاده با بیان اینکه تولید کولرهای 
آبی با تکنولوژی قدیمی ممنوع شده است، افزود: از ابتدای 
دی ماه استاندارد جدید کولر آبی ابلاغ و اجباری می شود و 
بر این اساس کولرهای آبی فقط با رده انرژی A و بالاتر امکان 
تولید دارند. این رده ها عملاً کولرهای پربازده و با فناوری 
نوین هستند، بازده سرمایشی و بازده خنکی بالایی دارند و 
می توانند به راحتی جایگزین کولرهای گازی در مناطق غیر 
گرمسیر شوند. وی با اشاره به اینکه سیستم کولرهای آبی 
سرمایش تبخیری است که دمای هوا را با ترکیب رطوبت در 
محدوده آسایش کم می کند، گفت: استفاده از کولرهای گازی 
در مناطق گرمسیر و به خصوص گرم و مرطوب کاربرد دارد که 
گزینه دیگری متصور نیست، چرا که کولرهای آبی سیستم شان 
سرمایش تبخیری است که دمای هوا را با ترکیب رطوبت در 
محدوده آسایش کم می کند و اختلاف دما ایجاد می شود؛ اما 
هوایی که وارد محیط داخل می شود رطوبت دارد و در مناطق 
گرم و مرطوب امکان استفاده از کولرهای آبی وجود ندارد. وی 
در عین حال با بیان اینکه در مناطق معتدل هیچ الزامی به 
استفاده از کولرهای گازی نیست، توضیح داد: کولرهای گازی 
اختلاف دمای بیشتری نسبت به دمای محیط ایجاد می کنند 
و همچنین رطوبت را از هوا می گیرند و رطوبت جدید اضافه 
نمی کنند در حالی که در مناطق گرمسیر چاره ای جز استفاده 

از کولرهای گازی نیست. 

اخبار

 اطلاعیه سازمان بودجه پیرامون
 مخالفت مجلس با کلیات بودجه

درپی مخالفت مجلس شورای اسلامی با 
کلیات بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور 
سازمان برنامه و بودجه اطلاعیه ای صادر کرد. 
در پی مخالفت مجلس شورای اسلامی با کلیات 
بخش اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور سازمان 
کرد:  برنامه و بودجه طی اطلاعیه ای اعلام 
۱ - مطابق تکالیف مندرج در ماده ۱۸۲ اصلاحی 
قانون آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، 
لایحه بودجه باید در دو مرحله توسط دولت به 
مجلس شورای اسلامی ارائه شود. مرحله اول به 
احکام مورد نیاز برای اجرای بودجه کل کشور و 
سقف منابع بودجه عمومی دولت و مفروضات 
و ترازهای بودجه ای اختصاص دارد. بر همین 
اساس، در بخش اول لایحه بودجه، علاوه بر 
احکام و تبصره ها، جداول کلان منابع همراه 
با ترازهای عملیاتی و مالی ارائه شد و مصارف 
بودجه به بخش دوم موکول گردید. بر این اساس 
ایراد وارده مبنی بر نا تراز بودن بودجه با توجه 
به عدم درج مصارف بودجه فاقد موضوعیت 
به نظر می رسد. قطعاً در بخش دوم لایحه بودجه 
که پس از تصویب بخش اول ارائه خواهد شد، 
مصارف کاملاً در تراز با منابع مصوب تنظیم 
کیدات  خواهد شد. لازم به ذکر است با توجه به تأ
رهبر معظم انقلاب اسلامی )مدظله العالی( 
مبنی بر ام الخبایث بودن کسری بودجه و به 
منظور پرهیز از هرگونه کسری بودجه پنهان، 
دولت تلاش کرده از بیش برآوردی منابع بودجه 
پرهیز نماید، به نحوی که به اذعان کارشناسان 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ واقع گرایانه ترین بودجه در 

سال های اخیر است. 
۲ - در پاسخ به ادعای نامشخص بودن 
نسبت لایحه بودجه با برنامه هفتم پیشرفت، 
باید گفت قانون برنامه هفتم هنوز مراحل نهایی 
تصویب و ابلاغ را طی نکرده است و توسط شورای 
محترم نگهبان و هیأت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درحال رسیدگی است. 
از این رو، در تدوین لایحه بودجه حد متیقن 
احکام که مورد توافق دولت و مجلس بوده، مد 

نظر قرار گرفته است.
، دولت  ۳ - در خصوص بازنشستگان عزیز
اعتبارات لازم را در سقف منابع پیشنهادی 
که در بخش دوم لایحه بودجه  کرده  لحاظ 

)مربوط به مصارف بودجه(، ارائه خواهد شد.

مصرف گاز صعودی می شود
گفت:  گاز  مدیر دیسپچینگ شرکت ملی 
کاهش دمای سراسر کشور طی  با توجه به 
گاز در بخش  روزهای آینده میزان مصرف 
خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده ۵۴۰ میلیون 
مترمکعب پیش بینی می شود. سعید عقلی 
گاز ایران در  مدیر دیسپچینگ شرکت ملی 
گفت وگو با مهر با اشاره به اینکه میزان مصرف 
داشته  کاهش  گذشته  سال  به  نسبت  گاز 
گذشته میزان مصرف  گفت: در روز  است، 
گاز ۴۹۸ میلیون متر مکعب بوده است. و با 
توجه به برودتی که در مناطق شمالی وجود 
داشت شاهد افزایش ۱۳ درصدی مصرف گاز 
بوده ایم. وی ادامه داد: با توجه به اینکه در 
کم  روزهای آینده افت دما در کل کشور حا
می شود و متوسط دمای کشور به منفی ۱۰ 
درجه می رسد و پیش بینی می شود میزان 
مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع 
غیر عمده ۵۴۰ میلیون متر مکعب برسد در 
حالی که در مدت مشابه سال گذشته مصرف 
گاز در بخش های خانگی، تجاری و صنایع غیر 
عمده به ۶۰۰ میلیون متر مکعب رسیده بود. 
گاز ایران در  مدیر دیسپچینگ شرکت ملی 
رابطه با قطعی گاز پتروشیمی ها، خاطر نشان 
کنون قطعی گاز نداشته  کرد: هیچ پتروشیمی تا
و موضوعی که وجود دارد اعمال محدودیت 
و مدیریت مصرف است. وی ادامه داد: برخی 
گاز  از پتروشیمی ها با توجه به اینکه تنها از 
استفاده می کنند با اعمال مدیریت مصرف 
برخی از واحدهای خود را کم می کنند. به گفته 
این مقام مسئول پتروشیمی ها هم مانند دیگر 
صنایع در برهه ای از زمان دچار محدودیت 
می شوند با این تفاوت که صنایع و سیمانی ها از 
سوخت دوم استفاده می کنند. وی در رابطه با 
موضوع مطرح شده مبنی بر استفاده شازند از 
ک بیش ترین آلودگی  مازوت خاطرنشان کرد: ارا
هوا را به دلیل استفاده از منابع ثابت انرژی را 
در شرکت های صنعتی دارد. عقلی اضافه کرد: 
کثر با مشکلات آلودگی هوا دست و پنجه نرم  ا
می کنند اما باید توجه داشت که در این شهرها 
قبل از زمستان هم از سوخت های مختلفی 
استفاده می کنند که گاز یکی از آنهاست بنابرین 
تولیدnox می کند. وی ادامه داد: در شهر 
اصفهان و تهران بیش ترین منبع آلودگی مربوط 
ک مربوط به  به بخش متحرک است و در ارا
منابع ثابت است که مصرف بخش نیروگاهی 
بسیار ناچیز است و صنایع بزرگی که وجود 
دارند که نامی از آنها برده نمی شود مصارف 
گازشان بالا می رود و بر منابع غیر متحرک تأثیر 
می گذارد. عقلی خاطر نشان کرد: بیش ترین 
ک متعلق به noxاست که از  آلودگی شهر ارا
منابع  سهم  و  می شود  تولید  کن  سا منابع 
متحرک ۵۷ درصد است که شامل تجهیزات 
در حال حرکت مانند ماشین و موتور سیکلت 
کن که از  است و ۴۳ درصد مربوط به منابع سا
این میزان بالاترین میزان مربوط بهnox است 

که مربوط به مصرف گاز کارخانه ها است. 

: رئیس سازمان بورس در  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
ح فروش مسکن متری تا پایان سال  روزهای اخیر از اجرای طر
جاری خبر داد. خبر فروش متری مسکن از مدت ها پیش مطرح 
کنش های مختلف کارشناسان و مردم در سطوح  شد و با وا
مختلف مواجه شد. قطعاً تامین مسکن برای مردم یکی از وظایف 
اصلی هر دولتی محسوب می شود و حکمفرمایی آرامش در این 
بازار حتماً ثبات و آرامش در دیگر بازارها را به دنبال خواهد داشت. 
طرح فروش متری مسکن نیز از سوی دولت به امید تسکین بازار 
مسکن ارائه شده است، اما به گفته برخی از کارشناسان این طرح 
خود، باعث افزایش قیمت مسکن و نابسامانی بیشتر در این 
حوزه خواهد شد و علاوه بر این ضرورت خانه دار شدن کسی را 

نیز جامه عمل نخواهد پوشاند. 

   شکست های مکرر فروش متری مسکن 
محمد کسائیان، کارشناس اقتصادی در این باره به »آرمان 
کم در جامعه، خانه دار شدن  ملی« گفت: با توجه به شرایط حا
برای بسیاری از مردم با توجه به وضعیت اقتصادی دشوار در 
حد یک آرزو باقی مانده است و حتی در تامین ودیعه اجاره 
مسکن نیز بازمانده اند، از این رو دولت به عنوان یک راهکار برای 
بهبود وضعیت و تسکین آرزویی که دیگر فرصت اجرایی شدن 
را نمی یابد؛ طرح فروش متری مسکن، یا ساخت خانه های ۲۵ 
متری را طرح و پیگیری می کند، اما این پروژه در دفعات گذشته 
ح شد نیز موفقیتی را به دنبال نداشت و بررسی و قصد  که طر
اجرای مجدد آن نیز معلوم نیست بر چه فرضیاتی استوار است. 

   تبدیل شدن مسکن به عنوان کالای سرمایه ای
او افزود: ورود مسکن به بورس و فروش متری آنکه بر اساس 
میزان توانایی پرداخت مردم قرار است انجام شود، در حقیقت 
بیشتر ابزاری برای جمع آوری نقدینگی های سرگردان است، اما 
اینکه آیا مردم نیز در این فرآیند سودی را حاصل خواهند کرد نیاز 
که این عمل باعث کاهش قیمت  به بررسی بیشتری دارد. چرا
مسکن و توزیع عادلانه مسکن در بین مردم ندارد و بر خلاف 
گفته های دولت کمتر کسی در این بین صاحبخانه خواهد شد، 
از سوی دیگر فروش متری مسکن در حقیقت به جای اینکه 
»مسکن« را به عنوان یک نیاز واقعی مردم معرفی کند، به عنوان 
کالایی برای سرمایه گذاری و تبدیل کردن آن به کالای سرمایه ای 

اعلام می کند که خود به ناآرامی بیشتر این بازار می انجامد. 

   سهم فروش مسکن متری برای دهک های پایین جامعه
ح هیچ تاثیری در بهبود  این کارشناس با بیان اینکه این طر

ارتقای سطح توان خرید دهک های پایین جامعه نخواهد 
داشت گفت: عرضه مسکن در بورس، ماهیتی متفاوت با دیگر 
که مسکن قیمت ثابت و  کالاهای عرضه شده در بورس دارد، چرا
در حد و اندازه مشخصی ندارد و قرارگیری آن در مناطق مختلف 
ارزش آن را متفاوت می سازد، از سوی دیگر هنوز بسیاری از افراد 
قادر به ورود به بورس و اطلاع از نحوه کار با آن و چند و چون آن 
ندارند، حال چگونه می توان انتظار داشت که این کالا در بورس 
با نگاه کارشناسی متقاضیانی بررسی شود که از دانش مناسبی 
در بورس برخوردار نیستند.  این کارشناس مسکن اضافه کرد: 
جمع آوری و هدایت سرمایه های سرگردان در جامعه را شاید 
بتوان تنها مزیت آن در طرح فروش مسکن متری اعلام کرد، اما 
شاید دولت امیدوار است با جمع آوری این سرمایه ها بتواند آنها 
را در حوزه های عمرانی هدایت کند و از افزایش نرخ تورم ناشی از 

افزایش نقدینگی نیز بکاهد. 

   تکرار طرح هایی بدون قابلیت اجرایی
کسائیان افزود: هرچند این طرح با آرامش خاطر بیشتر برای 
خریداران واقعی همراه خواهد بود و به نحوی سرمایه های 
سرگردان را به شکل سامان یافته تری در بورس کالا هدایت و 
متمرکز می کند، آنطور که گفته می شود بورس کالا به دنبال آن 
است که بتواند مسکن را به شکل متری و در قالب اوراق سلف 
استاندارد مسکن پیش فروش کند و این کار را در بستری که 
تضامین لازم از سازنده گرفته شود و خریدار با خیال راحت اقدام 
به خرید کند، انجام دهد. هر چند فروش مسکن در سال های 
گذشته نیز مطرح شده بود اما قدرت اجرایی نشدن را نیافت و به 

دلایل مختلف به وادی فراموشی نهاده شد. 

   احتمال افزایش قیمت ها
مهدی سوری، کارشناس حوزه مسکن نیز در این باره گفت: در 
این معاملات در سمت عرضه با محدودیت هایی مواجه هستیم 
کنندگان  و به این گونه نیست که عرضه کنندگان در برابر تقاضا
تعدد داشته باشند که همین تعدد در عرضه و تقاضا منجر به 
ایجاد قیمت رقابتی و کشف قیمت شود. در واقع در ذات این 
اقدامات و معاملات با تعریفی که از تابلوی معاملاتی هر بورس 
داریم عموما متفاوت است، اما می توان گفت کاربردی جانبی 
را دارند. این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به گسترش فروش 
کید کرد: فروش متری در  ک تا ک در بورس و فروش متری املا املا
ک جذاب  نگاه اول می تواند برای متقاضیان سرمایه گذاری املا
که به این افراد ابزاری داده شده که با بودجه حداقلی  باشد چرا
متراژی را در بازار مسکن خریداری کنند و همچنین سازندگان 

و فروشندگان مسکن هم می توانند پروژه های خود را به صورت 
خرد به مردم بفروشند و جریان نقدینگی خود را قوی کنند. اما 
این نگاه اول به موضوع است و در نگاه عمیق تر می بینیم که 
این فرآیند می تواند منجر به افزایش قیمت ها منجر شود. سوری 
ک و مستغلات این است که ملک  افزود: مشکل کشور در بازار املا
از ذات خود یعنی کالای مصرفی به کالای سرمایه ای تبدیل شده 

و یک تقاضای سفته بازانه در این بازار شکل گرفته است. 

ح فروش متری    نگاه اشتباه به طر
در شرایطی که دولت ها از سویی نقدینگی را افزایش می دهند 
و از سوی دیگر قیمت های دستوری و تعزیری اعمال می کنند، 
شاید امکان کنترل قیمت ها با افزایش واردات وجود داشته باشد 
اما در این شرایط کالایی مانند قیمت مسکن که وارداتی نیست 
و عرضه آن محدود است، به صورت مضاعف افزایش پیدا کرده و 
جریان نقدینگی به این سمت می رود و سرمایه گذاری نادرستی 
شکل می گیرد. وی با بیان اینکه در این شرایط نگرانی هایی برای 
فروش متری در بازار سرمایه وجود دارد، گفت: فروش متری ملک 
در بورس بیشتر از آنکه به شفافیت بازار مسکن کمک کند در این 
شرایط اقتصادی کشورمان به افزایش قیمت ها منجر می شود و 

تقاضای سفته بازانه را بالا می برد. 

   راهکار جایگزین فروش متری مسکن
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: دولت به جای اینکه 
فروش متری را درقالب صندوق های زمین ساختمان یا در 
ک احداث نشده و نه به صورت  قالب صندوق های متری در املا
یونیکی به اجرا برساند که باعث افزایش تولید می شود، این 
معاملات را در قالب پروژه های آماده به اجرا می رساند که این 
کید  خود منجر به افزایش تقاضای سرمایه ای می شود. سوری تا
ک منجر به تحریک تقاضا می شود  کرد: این روند فروش متری املا
و شاید سازندگان در کوتاه مدت با این فرآیند بتوانند به جریان 
نقدینگی خوبی دسترسی داشته باشند و سرمایه عده ای هم به 
سمت بخش ساختمان هدایت می شود اما در نهایت تقاضای 
سفته بازانه منجر به رشد قیمت ها شده و به ضرر بازار مسکن 
خواهد بود. بر اساس این گزارش، دولت سیزدهم تلاش کرده 
است که تا با فروش متری مسکن در بورس حداقل مردم را خانه 
دار کند و سرمایه ها را به سمت ساخت و ساز هدایت کند. با توجه 
به اینکه هر چهار تا پنج سال قیمت مسکن تحت تأثیر تورم و 
رشد بازارهای موازی یکباره دچار جهش می شود به همین دلیل 
به نظر می رسد باید راهکار اساسی برای خانه دار کردن مردم از 
سوی دولت برنامه ریزی شود تا بتوانیم سامانی در بازار نابسامان 

مسکن شاهد باشیم.

گفت: به دلیل  کنفدراسیون صادرات ایران  رئیس 
عدم همخوانی تعطیلات آخر هفته ایران با بیش از ۹۰ 
درصد کشورهای دنیا، ارتباطات تجاری فعالان اقتصادی 
عملا ۴ روز در هفته با دنیا قطع است. محمد لاهوتی در 
گفت وگو با مهر با اشاره به بررسی تعطیلات پایان هفته 
از سوی مجلس شورای اسلامی گفت: موضوع تغییرات 
احتمالی در تعطیلات آخر هفته در ایران، از اینجا کلید 
می خورد که دولت با هدف ترغیب جذب گردشگران و 
گسترش رفت و آمدها بین استان های کشور از یک سو 
، به دنبال افزایش  و رونق تجارت خارجی از سوی دیگر
تعطیلات آخر هفته است؛ این در حالی است که در دنیا 
، بسیاری از کشورها تا سه روز تعطیلات را هم در آخر  نیز
هر هفته، تجربه می کنند. رئیس کنفدراسیون صادرات 
ایران افزود: ایران تقریباً هفته ای دو روز را به تعطیلات 
آخر هفته اختصاص داده؛ هر چند که روز پنجشنبه نیز 
گرچه ادارات دولتی تعطیل  تقریباً نیمه تعطیل است و ا
هستند؛ اما بانک ها و برخی شرکت های بخش خصوصی 
تا نیمه روز مشغول به کار بوده و از ظهر به بعد تعطیل 
می شوند و عملاً یک بلاتکلیفی برای روزهای پنجشنبه 
وجود دارد. وی تصریح کرد: از آنجا که دولت به دنبال 
رونق گردشگری در روزهای آخر هفته بوده و وزارت میراث 
 ، فرهنگی و گردشگری در دولت قبل و دولت کنونی نیز
ح کرده ، اما یکی از مشکلات جدی  این پیشنهاد را مطر
که طی چند دهه گذشته، تجارت خارجی ایران را در بعد 
صادرات، واردات، کارکرد بانک ها و فعالیت های اقتصادی 
با مشکل مواجه کرده است، عدم همزمانی تعطیلات آخر 
هفته ایران با اغلب کشورهای دنیاست؛ به این معنا که 
بالای ۹۰ درصد کشورهای دنیا، شنبه و یکشنبه تعطیل 
که روزهای  کشورهای محدودی هستند  بوده و تنها 
پنجشنبه و جمعه تعطیل هستند و این موضوع سبب 
شده تا ارتباطات تجاری فعالان اقتصادی، عملاً ۴ روز در 
هفته با دنیا قطع باشد. به گفته لاهوتی، حتی کشورهای 
کستان سال هاست که  اسلامی مثل ترکیه، سوریه و پا
تعطیلات پایان هفته خود را به شنبه و یکشنبه منتقل 
کرده اند و به تازگی امارات متحده عربی نیز این هماهنگی 

تعطیلات را با دنیا انجام داده و حتی زمزمه هایی مبنی بر 
پیوستن عربستان نیز به این جرگه به گوش می رسد که به 
صورت تغییر روزهای تعطیل خود، این هماهنگی با دنیا را 
انجام دهد. وی اظهار داشت: البته کشورهای عربی مثل 
امارات متحده عربی، روز جمعه را به دلیل اهمیت برگزاری 
آئین سیاسی- عبادی نماز جمعه تعطیل اعلام کرده و در 
کنار تعطیلی شنبه و یکشنبه، نیم روز جمعه را هم به این 
کنون تعطیلات دو و نیم روزه آخر هفته  تعطیلی اضافه و ا
را اعمال کرده اند؛ اما از آنجا که روز جمعه برای ایران یک 
روز مذهبی بسیار مهم است، بعید به نظر می رسد بتوان 
شنبه و یکشنبه را به عنوان تعطیلات پایانی هفته در 
گر تعطیلی از پنجشنبه و جمعه  کشور اعلام کرد؛ بنابراین ا
به جمعه و شنبه منتقل شود، بخشی از مشکلات تجارت 
ما با دنیا حل و فصل خواهد شد. رئیس کنفدراسیون 
گر مجلس تصمیم بگیرد که  صادرات ایران یادآور شد: ا
روزهای پنجشنبه و جمعه به عنوان تعطیلات پایانی 
کاری  کامل تعطیل باشند و نیم روز  هفته به صورت 
مشکلات  بدهیم،  دست  از  بانک ها  در  را  پنجشنبه 
بیشتر خواهد شد و عملاً تجار ۴ روز تمام را با دنیا قطع 
ارتباطات کاری و تجاری خواهند داشت. وی ادامه داد: 
گر مجلس تصمیم به اعمال تعطیلی جمعه و شنبه  ا
بگیرد، اختلاف تعطیلات ما با دنیا به دو روز تقلیل خواهد 
یافت و مشکلات کمتر خواهد شد، به نحوی که می تواند 
به تجارت ایران در ارتباط با کشورهای خارجی و نیز 
ارتباط بانکی ایران با بانک های بین المللی کمک کند؛ 
لذا انتظار فعالان اقتصادی از مجلس این است که به 
این موضوع توجه ویژه داشته و حالا که تصمیم گیری در 
مورد این مساله مهم در دستور کار قرار گرفته و قرار است 
که این موضوع تعیین تکلیف شود، به تبادلات تجاری 
کمیسیون  کشور توجه ویژه ای داشته باشند. رئیس 
توسعه صادرات اتاق بازرگانی ایران در پاسخ به برخی 
اظهارنظرها مبنی بر اینکه به دلیل تحریم ها، ارتباطات 
بانکی ما با دنیا قطع است و تعطیلی بانک های ایران 
در روزهایی که در دنیا بانک ها مشغول به کار هستند، 
خللی در تجارت خارجی ایران وارد نمی کند، خاطرنشان 

که ایران تا آخر دنیا در تحریم باقی  کرد: قرار نیست 
بماند و روابط بانکی آن با دنیا قطع باشد؛ همان طور که 
مسئولان عالی رتبه اعلام کرده اند، تحریم ها باید رفع شده 
و اقتصاد به شرایط عادی برگردد؛ بنابراین قانونی که در 
مجلس مصوب می شود برای کوتاه مدت نیست و دهها 
سال پابرجا خواهد ماند، بنابراین نباید در شرایط ویژه 
نسبت به یک موضوع اظهارنظر خلاف واقع داشت؛ بلکه 
باید نظرات کارشناسی را مبتنی بر شرایط کلی اعمال 
نمائیم. وی ادامه داد: موضوع در تصمیم گیری برای 
تعطیلات پایانی هفته، تنها محدود به ارتباط بانک ها 
نیست؛ بلکه تمام ادارات و فعالان اقتصادی در ۵ کشور 
اصلی طرف تجاری ایران، همگی شنبه ها و یکشنبه ها 
تعطیل هستند؛ به عنوان مثال چین به عنوان اولین 
شریک تجاری ما در صادرات و امارات به عنوان اولین 
شریک ما در حوزه واردات، شنبه و یکشنبه تعطیل 
هستند؛ یا حتی هند و ترکیه هم به همین ترتیب تعطیل 
هستند؛ لذا وقتی ۸۰ درصد تجارت ما با ۵ کشور خلاصه 
شده و تعطیلات همه این کشورها نسبت به ایران دو روز 
متفاوت است؛ عملاً تجار ما ۴ روز را در ارتباطات تجاری 
خود با شرکا از دست می دهند. لاهوتی اضافه کرد: این 
قطع ارتباط صرفاً در حوزه روابط بانکی نیست، بلکه در 
کرات، خرید و فروش کالاها و بسیاری  حوزه انجام مذا
از فرآیندهای تجاری، مشکلات زیادی به دلیل همین 
که  عدم تطبیق تعطیلات برای تجار به وجود می آید 
امیدواریم مجلس به این موضوع توجه داشته باشد. 
گر تعطیلات ایران هم به جمعه و شنبه  وی افزود: قطعاً ا
موکول شود؛ این موضوع می تواند بخشی از مشکلات 
تجاری کشور را حل و فصل کند؛ ضمن اینکه با توجه به 
اینکه ایران عضو بریکس و پیمان شانگهای است و تمام 
کشورهایی که در این پیمان ها قرار داشته و شرکای فعلی 
یا آتی ایران به شمار می آیند، تعطیلی خود را روزهای 
شنبه و یکشنبه قرار داده اند، بهتر است ایران نیز برای 
مراودات بیشتر روزهای جمعه و شنبه برای تعطیلات 
انتخاب کند تا تطبیق تعطیلات به شکل بهتری با این 

کشورها صورت گیرد. 

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران: 

تغییر تعطیلات رسمی ضرورت است

»آرمان ملی« چالش های فروش مسکن متری را بررسی می کند 

با مسکن متری کسی صاحبخانه 
نمی شود

فروش مسکن متری، درد یا درمان؟

مسکن در بازار عشقی 



 دومین جلسه »کارگاه بازیگری و کارگردانی 
در سینما« با حضور داریوش فرهنگ، کارگردان 
و بازیگر پیشکسوت سینمای ایران در سالن 
فردوس »موزه سینمای ایران« برگزار شد. 
داریوش فرهنگ در ابتدای صحبت های خود 
گفت: از سال 1۸۹۵ و زمانی که برادران لومیر در 
یک کافه زیرزمینی، فیلم یک حلقه ای خود 
به نام »ورود قطار به ایستگاه« را به نمایش 
گذاشتند، سینما آغاز شد. اتفاقی جذاب و 
گران تاثیر ویژه ای داشت  بهت آور که روی تماشا
به گونه ای که سر خود را خم کرده و یا پشت 
صندلی ها پنهان می شدند تا از تصادف با قطار 
در امان بمانند. وی ادامه داد: سینما به مثابه 
قطاری است که قصد ایستادن ندارد و همچنان 
در میان ایستگاه های مختلف در حرکت است 
و افراد تنها یکبار فرصت سوارشدن دارند و 
کسانی که پیاده می شوند، دیگر نمی توانند به 
مسیر ادامه دهند. حرکت این قطار درست 
مانند زندگی است و از مسیرها و ایستگاه های 
مختلف عبور می کند و در این میان، عده ای 
سوار و برخی دیگر پیاده می شوند و این قطار 
از دل تاریخ سینما عبور می کند. فرهنگ با 
بیان اینکه تا زمانی که داستان و داستان گویی 
کم است، سینما برقرار خواهد  در جهان حا
بود، بیان کرد: در طول این مسیر طولانی، به 

سینمای صامت رسیدیم که چند نابغه در آن 
مشغول هنرنمایی بودند. از جمله »چارلی 
چاپلین«، »هارولد لوید« و »باستر کیتون« که با 
خلاقیتی مثال زدنی، آثاری را پدید آوردند. دیدن 
هر لحظه از فیلم های چاپلین پراز خلاقیت، 
شگفتی و زیبایی است. چنین ظرافت هایی 
اتفاقی نیستند، بلکه این افراد از نوابغ و دارای 
همین  برای  و  هستند  شخصی  شگردهای 
همیشه ماندگار خواهند بود. فرهنگ ادامه 
داد: امثال »لارنس الیویه« و »پل اسکوفیلد« 
از دنیای تئاتر وارد این هنر شدند و به سینما 
کنون، 2 نوع بازیگری  ارزش دادند و از آن زمان تا
در سینما رایج است. بازیگری تیپ و بازیگری 
شخصیت. بازیگران تیپ در کار خود استاد 
بودند و نمونه های موفقی از آن در سینمای 
ایران هم وجود داشته  است که مورد توجه و 
علاقه مخاطبان هم بودند. به تدریج بازیگری 
پیچیده شد و ابعاد مختلف روانشناختی و 
جامعه شناختی پیدا کرد. قطار سینما همچنان 
در حال حرکت است و به ایستگاه های مختلفی 
می رسد که دیگر قهرمانان مدافع مظلومان، 
پاسخگو نیستند. در نتیجه مساله ضدقهرمان 
در حیطه شخصیت پردازی به وجود آمد و 
بازیگرانی چون »رابرت دنیرو« و »آل پاچینو« 
به این حرفه رونق دادند. این بزرگان به همراه 

افرادی چون کلینت ایستیوود همچنان کار 
می کنند و این هنر را اعتبار می بخشند. وی ادامه 
داد: سوال مهم این است که برای ماندگاری در 
تاریخ سینما، چه باید کرد تا به نیکی از ما یاد 
شود؟ با هر اندازه از اندوخته ای که همراه داریم 
باید به دنبال راهی برای معنابخشیدن به زندگی 
باشیم. وظیفه هنرمند در وهله اول این است 
که چیزی به این جهان بیفزاید و تلاش کند تا 
کید کرد: شعار  چیزی از آن نکاهد. فرهنگ تا
اصلی ما در هر شکلی از بازیگری نباید فراموش 
شود. این شعار عبارت است از سوال هایی 
نظیر »چه می گوییم؟ چه می شنویم؟ به که 
می گوییم؟ چگونه می گوییم؟ چرا می گوییم؟ 
کجا می گوییم؟ چه می شونیم؟ از که می شنویم؟ 
کجا  می شنویم؟  چرا  می شنویم؟  چگونه 
می شنویم؟.« هر کدام از این جملات جهانی 
گر آن ها را  دارد که کلید واژه بازیگری است و ا
رعایت نکنیم، بازیگر خوبی نخواهیم شد. 
داریوش فرهنگ درباره شیوه مواجهه بازیگر با 
یک نقش نیز گفت: بازیگران معمولا به 2 شیوه 
شخصیت را می شناسند. در این جهان و درون 
همه انسان ها، عواطف مشترک بشری مانند 
شجاعت، مهربانی، تنفر، عشق و… وجود دارد 
که می توان این خصایص را در خود تقویت کرد 
و در ایفای نقش آن ها را به کار گرفت. گاهی نیز 

از طریق بیرونی و توسط »فیزیک« به شخصیت 
توصیه  دلیل  همین  به  می شویم  نزدیک 
می کنم همیشه اطراف خود را خوب ببینید. در 
ساخت یک فیلم سرعت عمل موضوع مهمی 
است است و باید بتوانیم از امکانات موجود، 
نهایت استفاده را داشته باشیم. سینما یعنی 
حذف کردن. به یاد داشته باشید که اضافه کردن 
هیچ وقت ما را به جایی نمی رساند. پس باید 
تا ابد بیاموزیم و آنکس که فکر کند همه چیز را 
می داند و دانسته هایش کافی است، آغاز سقوط 
او اتفاق می افتد. کارگردان مجموعه »سلطان 
و شبان« ضمن در میان گذاشتن تجربیات و 
آموخته های خود با هنرجویان، اظهارکرد: باید 
فکر کرد چطور می شود در »سکوت« بازی کرد 
تا بتوانیم بر لحظه ای که به وجود می آید متمرکز 

شده و آن را رشد دهیم. 
  باید آهسته و پیوسته حرکت کرد

 وی با ذکر خاطره ای  از دوران دانشجویی 
خود گفت: در سال های جوانی من پوستری از 
مارلون براندو را پیدا کرده و در خانه آن را کنار آینه 
گذاشته بودم و مرتب ظاهر او را با خود مقایسه 
می کردم و تلاش داشتم حتی مدل موی او را 
تقلید کنم. براندو معمولا در دیالوگ با بازیگر 
مقابل، دیر به پرسش ها پاسخ می داد و من 
سعی می کردم تا شیوه حرف زدن او را تقلید کنم. 
تا اینکه روزی متوجه شدم من شباهتی با براندو 
ندارم و به خود گفتم »خوب یا بد، تو برو خود را 
باش….« فعالیت هنری همیشه از تقلید شروع 
گر قرار باشد در همانجا متوقف  می شود، اما ا
شود، همیشه فرد بهتری از شما وجود خواهد 
داشت. فرهنگ یادآور شد: برای انجام هیچ 
کاری در بازیگری عجله نکنید و آهسته و پیوسته 
حرکت کرده و اعمال را انجام دهید. از همان 
ابتدای پلان باید تلاش کنیم توجه بیننده را به 
خود جلب کنیم و حواس خود را بر عملی که در 
حال انجام آن هستیم متمرکز کنیم. وی افزود: 
فیلم دیدن یک ضیافت است و ما شما را دعوت 
می کنیم تا ما را ببینید. یک ضیافت باید دارای 
لحظه هایی درخشان باشد و در غیر اینصورت 
فایده ای نخواهد داشت. توجه داشته باشید 
که محاوره با دیالوگ متفاوت است. محاورات 
روزمره نباید وارد ساحت دیالوگ شود. هرگز نباید 
از فردی که دیالوگ های محاوره را ادا می کند، 
ک در تمام زمینه ها  نمای کلوزآپ گرفت. هیچکا
گر بمبی  استاد مسلط سینما است. او می گوید ا
زیرمیز باشد و کسی به آن اشاره کند، این اتفاق 
به کار درام نمی آید، بلکه صورت صحیح این 
گاهی نداشته  است که شخصیت ها از وجود آن آ

باشند.
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یـــــــــــــــون تلویز
تولید »ایرانگرد ۶« آغاز شد

جزئیات  به  اشاره  با  قارایی  جواد   
»ایرانگرد«  مجموعه  از  ششم  فصل 
بیان کرد: مدتی است تولید این فصل را 
آغاز کرده ایم. جواد قارایی؛ مستندساز 
کارگردان »ایرانگرد« درباره ساخت  و 
 » »مهر به  مجموعه  این  ششم  فصل 
گفت: مدتی است که فصل ششم را آغاز 
و بخش هایی از خراسان و هرمزگان را 
تصویربرداری کرده ایم. در فصل ششم 
»ایرانگرد« حدود 7 استان را داریم که 
به شهرهای مختلف این استان ها سر 
حدود  استان  هر  تقریبا  که  می زنیم 
۴ یا ۵ منطقه خواهد بود. وی اضافه 
کرد: تصویربرداری این فصل تا پایان 
امیدوارم  و  می کشد  طول  دیگر  سال 
کارگردان  1۴0۴ به پخش برسد.  وز  نور
سفر  هر  در  اینکه  درباره  »ایرانگرد« 
چند نفر هستند و تیم تولیدکننده این 
مجموعه چگونه او را همراهی می کنند، 
توضیح داد: در این سفرها حدود 12 نفر 
هستیم حدود ۵0 نفر هم در خود تهران 
هستند که در حوزه تحقیق و پژوهش 
بخش های  یا  و  می کنند  کمک  ما  به 
گذاری را بر عهده  فنی تدوین و صدا
دارند. در میان همراهان یعنی 12 نفر 
از افراد تیمی که در سفرها هستند پنج 
نفر فیلمبردار هستند که دوربین دارند 
و به صورت هوایی، زمینی و... فعالیت 
کار  دارند و بقیه هم دیگر عوامل فنی 
تصویری  ارتقای  درباره  وی  هستند. 
بیان  مجموعه  این  از  فصل  هر  در 
تصویری  کیفیت  کردیم  سعی  ما  کرد: 
فصل  از  کنیم،  حفظ  فصل  هر  در  را 
چهارم به بعد هم مجموعه به صورت 
از  مخاطب  گر  ا و  می شود  ضبط    ۴k
کیفیت  این  با  کند  شبکه فراتر تماشا 
از  غیر  ببیند.  را  مجموعه  می تواند 
استانداردهای تصویری که سعی داریم 
حفظ شود در محتوا هم تلاش می کنیم 
که این مجموعه جذاب باشد؛ چالش 
که  محتواست  این  داستان های  ما 
امیدواریم در این فصل داستان هایی 
که برای هر قسمت تعریف شده برای 
مخاطب جذاب باشد. قارایی درباره 
راش  ساعت  چند  فصل  هر  در  اینکه 
برای  می کنم  فکر  کرد:  عنوان  دارند، 
هر قسمت که ۴0 دقیقه است حدود ۵ 
ساعت راش و تصویربرداری انجام شده 
گر هم بخواهم به روز بگویم برای  است. ا

هر قسمت حدود 20 روز کار می کنیم.

 وزارت دفاع کره جنوبی روز چهارشنبه کره شمالی را به 
انتقام گیری تهدید کرد. به گزارش خبرگزاری »رویترز« 
»شین وون سیک« وزیر دفاع کره جنوبی گفت: کره شمالی 
تنها دو انتخاب دارد، صلح یا تخریب شدن. اگر کره شمالی 
اقدامات بی پروایی انجام دهد که به صلح آسیب بزند، فقط 
جهنم ویرانی در انتظار آنهاست. تشدید لفاظی ها پس 
از آن صورت می گیرد که کره شمالی در ماه نوامبر اعلام 
کرد که دیگر به پیمان نظامی منعقد شده در سال ۲۰۱۸ 
که هدف آن کاهش تنش بود، پایبند نخواهد بود. این 

اقدام پیونگ یانگ پس از آن صورت گرفت که کره جنوبی 
اعلام کرد که به دنبال پرتاب یک ماهواره جاسوسی توسط 
کره شمالی، توافق را تا حدی به حالت تعلیق در می آورد. 
روزنامه دولتی »رودونگ سینمون« در تفسیری درباره 
رزمایش آمریکا با استرالیا و ژاپن گفت: تجاوز و تحرکات 
هژمونیک ایالات متحده برای تقویت اتحاد، علت اصلی 
تشدید تنش منطقه ای است. وزارت دفاع کره جنوبی 
درخواست افزایش ۴.۵ درصدی بودجه دفاعی سال ۲۰۲۴ 
را با هدف زیردریایی های بیشتر، جت های رادارگریز »اف- 

3۵« ساخت ایالات متحده و سامانه های دفاع موشکی 
کرد. کره جنوبی و ایالات متحده در مورد بازدارندگی 
اتمی کره شمالی گفت وگو خواهند کرد. یک مقام نظامی 
کره شمالی در صحبت هایی که در خبرگزاری حکومت این 
کشور انعکاس یافت، اظهارکرد: نبرد فیزیکی و جنگ در 
شبه جزیره کره دیگر یک احتمال نیست و تبدیل به اتفاقی 
که دیر یا زود خواهد افتاد شده است. اقدامات بی ملاحظه 
و نابخردانه سئول ممکن است منجر به یک تقابل نظامی 

شدید شوند.

 رمضان قدیروف، رهبر چچن، پیش بینی کرد که 
جنگ اوکراین و روسیه احتمالا تا بهار یا تابستان ۲۰۲۴ 
پایان یابد، چرا که به اعتقاد او »کی یف تمام منابع لازم 
را تمام می کند.« به گزارش ایسنا، سربازان چچن نقش 
مهمی در جنگ با اوکراین ایفا کرده اند و رئیس چچن به 
پیشرفت در خط مقدم توجه زیادی دارد. او پیش بینی 
می کند که کمبود نیروی انسانی، تسلیحات و پول 
به طور کامل توانایی های نظامی کی یف را حداکثر تا 
ژوئن یا ژوئیه کاهش دهد. رمضان قدیروف گفت: اگر 

روسیه می خواست مثل رژیم صهیونیستی که بی امان 
غزه را می کوبد در اوکراین عمل می کرد، ظرف سه 
ماه جنگ را تمام می کرد. رئیس منطقه چچن بیان 
داشت: رئیس جمهور، ولادیمیر پوتین به ما دستور داد 
زیرساخت ها و شهرها را تا حد امکان دست نخورده نگه 
داریم وگرنه کی یف را می گرفتیم. ما فقط هفت کیلومتر 
فاصله داشتیم. اما رئیس جمهور هیچ علاقه ای به نابودی 
اوکراین به عنوان یک کشور ندارد. نیروهای روسی در 
مرحله اولیه جنگ به پایتخت اوکراین نزدیک شدند. 

با این حال، وزارت دفاع روسیه اظهارکرد که پس از 
پیشرفت در مذاکرات صلح با میانجیگری ترکیه در 
استانبول در مارس ۲۰۲۲، جایی که هیات ها پیش نویس 
آتش بس را امضا کردند، نیروهای خود را خارج می کند. 
اما بعدا ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین 
مذاکرات را لغو کرد و مدعی شد که به دلیل کشف شواهد 
ادعایی از جنایات جنگی در شهر بوچا، این کار دیگر 
امکان پذیر نیست. مسکو صراحتا این اتهامات را رد کرد 

و ادعاهای کی یف را بهانه ای برای ادامه جنگ خواند.

وزیر دفاع کره جنوبی، پیونگ یانگ را تهدید کرد

 رمضان قدیروف: 
 جنگ اوکراین تا چند ماه دیگر تمام می شود

بیـــن المـــلل
 

 

گــــزارش
 چین افترازنی آمریکا 

علیه حزب حاکم را محکوم کرد
 چین یک گزارش که اخیرا از سوی یک کمیته کنگره 
آمریکا منتشر شده و در آن حزب کمونیست چین متهم 
به تجاوزگری اقتصادی علیه واشنگتن شد را محکوم 
کرد. پکن گزارش منتشر شده از سوی یک کمیته کنگره 
آمریکا که در آن حزب کمونیست چین متهم به پیگیری 
چند دهه تجاوزگری اقتصادی علیه واشنگتن شد را 
محکوم کرده و آن را گزارشی »اختصاص یافته به حمله 
و افترازنی« علیه خود خواند. به نوشته پایگاه اینترنتی 
.اف.اِی«، کمیته ای تحت عنوان کمیته منتخب  »آر
حزب کمونیست چین در مجلس نمایندگان آمریکا 
در گزارشی این حزب را متهم به »ادغام بخش نظامی 
و غیرنظامی« کرده و به سرمایه گذاران آمریکا هشدار 
داد »ناخواسته« از آنچه »صنعت دفاعی، شرکت های 
نوظهور حوزه تکنولوژی و سوءاستفاده های حقوق 
کمیته  این  نکنند.  پشتیبانی  خواند  چین«  بشری 
همچنین در گزارش خود ادعا کرد: روابط اقتصادی 
واشنگتن و پکن باید دستخوش »شروع مجدد« شود 
تا »از پایبندی چین به تعهدات تجاری آن اطمینان 
حاصل شود. »مائو نینگ«، سخنگوی وزارت امور 
کنفرانسی مطبوعاتی در شهر پکن  خارجه چین در 
به خبرنگاران گفت: این گزارش مملو از غرض ورزی 
کاملا غیرمنطقی  را  آن  و می توان  بوده  و خصومت 
دانست. در ماه های اخیر با وجود سفرهای چند مقام 
دولت آمریکا به چین و دیدارهای آنها با مقام های این 
کشور روند تنش ها بین این دو ابرقدرت جهان فزاینده 
بوده است. جو بایدن رئیس جمهور آمریکا و »شی 
جین پینگ« همتای چینی او ماه گذشته میلادی در 
شهر سان فرانسیسکو با یکدیگر دیدار کرده و بر سر 
بازیابی ارتباطات نظامی و بهبود شرایط همکاری خود 
توافق کردند. مشخص نیست آیا دولت واشنگتن به 
توصیه های این کمیته منتخب عمل خواهد کرد یا خیر 
اما ادبیات تند این گزارش نشان دهنده این است که 
اختلافات میان این دو قدرت اقتصادی برتر جهان تا 
به پایان رسیدن فاصله زیادی دارند. در گزارش کمیته 
مذکور ادعا شد: حزب کمونیست چین سیاست های 
قهرآمیز و طرفدار موازنه اقتصادی را در ابعاد گسترده 
به کار گرفته تا اقتصاد آمریکا را تو خالی کرده و و کارگران 
کند و یارانه های گسترده ای را در  آمریکایی را بیکار 
سطوحی بی سابقه و دسترسی بازار را به خدمت گرفته 
است به نحوی که مدیر سابق آژانس امنیت ملی آمریکا 
آن را بزرگ ترین انتقال ثروت در تاریخ خوانده است. 
این کمیته همچنین، چین را متهم به عدم پایبندی به 
مسئولیت هایی که به مجرد پیوستن به سازمان تجارت 
جهانی در سال 2001 پذیرا شد و همچنین »تضعیف« و 
»تحلیل« مزایایی که آمریکا و جهان از قِبَل بهبود روابط 

تجاری با پکن توقعش را داشتند، کرد.

تحقیقات استیضاح »بایدن« به طور رسمی آغاز شد کوتــــاه

اعضای مجلس نمایندگان آمریکا با 221 رأی موافق و 212 
رأی مخالف، تحقیقات استیضاح رئیس جمهور این کشور را 
به طور رسمی آغاز کردند. اعضای مجلس نمایندگان آمریکا 

طی جلسه رأی گیری به آغاز رسمی تحقیقات استیضاح 
»جو بایدن« رئیس جمهور این کشور رأی دادند. »مایک 
جانسون« رئیس مجلس نمایندگان آمریکا درباره تصویب 

آغاز رسمی استیضاح بایدن با 221 رأی موافق و 212 رأی 
مخالف گفت: »شواهد نشان می دهد که خانواده بایدن 
میلیون ها دلار از خارجی ها دریافت کردند.« بایدن نیز در 
کنش به این اقدام اظهار داشت: »جمهوری خواهان بر  وا
روی حمله به من با دروغ و اتلاف وقت در یک ترفند سیاسی 
 ،» بی اساس تمرکز کرده اند.« به نوشته خبرگزاری »رویترز
وی همچنین افزود: »جمهوری خواهان نمی خواهند به 
اوکراین در جنگ علیه روسیه کمک کنند.« رای مثبت 
ح تحقیقات استیضاح بایدن برای نزدیک به 17  به طر
نماینده جمهوری خواهی که بایدن در ایالت های آنها 
2020 ریاست جمهوری پیروز  در جریان انتخابات سال 
شد، می تواند برای این گروه از نمایندگان نوعی چالش  
سیاسی ایجاد کند. از این رو حتی پیش تر از این چند تن 
از نمایندگان جمهوری خواه به همراه دیگر قانون گذاران 
حزب راست میانه این حزب در مورد اقدام برای ادامه 
تحقیقات مربوط به استیضاح بایدن تردید داشتند. پیش 
از این، سناتور جمهوری خواه »میت رامنی« گفته بود که 
هیچ مدرکی برای مجوزدادن به طرح تحقیقات مربوط به 
استیضاح رئیس جمهور آمریکا از سوی جمهوری خواهان 

وجود ندارد. 

 عراق وارد سکوت انتخاباتی شد
 کمیساریای عالی انتخابات عراق در اطلاعیه ای از آغاز 
سکوت انتخاباتی، برای انتخابات شوراهای استانداری 
خبر داد. به نوشته خبرگزاری رسمی عراق )واع( در این میان 
کمیساریای عالی انتخابات عراق از آغاز سکوت انتخاباتی خبر 
داد و اعلام کرد که نامزدها از دیروز جمعه حق تبلیغات ندارند. 
به گفته این اصلی ترین نهاد انتخاباتی عراق، رأی گیری خاص 
)برای نیروهای امنیتی( شنبه برگزار می شود و اتاق عملیات 
مرکزی برای رصد پایبندی نامزدها به سکوت انتخاباتی تشکیل 
شد. طی دوره سکوت انتخاباتی، نامزدها باید برای تشویق 
مردم جهت رأی دادن و »تقویت دموکراسی« تلاش کنند. این 
انتخابات که با تحریم جریان صدر همراه شده است، شامل 
1۵ استان )به جز سه استان اقلیم کردستان( می شود. آخرین 
بار انتخابات شوراهای استانداری عراق در سال 200۹ برگزار 
شده و در سال 201۸ قرار بود انتخابات استانداری ها همزمان 
با انتخابات پارلمانی برگزار شود که به تعویق افتاد. طبق قانون 
اساسی عراق، شوراهای استانداری اختیارات وسیعی دارند، تا 
جایی که حق صدور قوانین محلی را دارا هستند و همانند یک 
دولت کوچک، امور استان و مسئولیت رصد بودجه بخش 
بهداشت، حمل و نقل و آموزش بر عهده آن هاست. انتخابات 
پیش رو در حالی برگزار می شود که یکی از خواسته های اصلی 
کتبر 201۹ انحلال شوراهای استانداری و برگزاری  تظاهرات ا
انتخابات بود، به گفته گروه های معترض شوراهای استانداری 
به دلیل عدم برگزاری انتخابات دچار فسادهای کلانی شده اند.

سفر »زلنسکی« به آلمان
در پی سفر اعلام نشده زلنسکی به آلمان، فرانکفوت جو 
امنیتی به خود گرفت. به گزارش ایسنا، پلیس فرانکفورت اعلام 
کرد ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین در یک سفر 
از پیش اعلام نشده وارد آلمان شد.  تدابیر امنیتی در شهر 
تقویت و برخی از جاده ها مسدود شده است. پلیس آلمان در 
X نوشت: درباره سفر رئیس جمهور اوکراین به ایالت هسن. 
به دلیل افزایش تدابیر امنیتی، جاده ها مدت کوتاهی در سراسر 

منطقه شهری فرانکفورت راین- ماین بسته خواهد شد.

 »الهام علی اف« نامزد انتخابات شد
کم آذربایجان، الهام علی اف رئیس جمهوری این   حزب حا
کشور را به عنوان نامزد این حزب در انتخابات ریاست جمهوری 
سال میلادی آینده اعلام کرد. خبرگزاری »ترند« در جمهوری 
آذربایجان گزارش داد که سران حزب »آذربایجان جدید« در 
یک نشست مفصل، علی اف را به عنوان نامزد این حزب در 
انتخابات ریاست جمهوری انتخاب کردند. چندی پیش 
الهام علی اف اعلام کرد که انتخابات باید در فوریه 202۴ برگزار 
شود. علی اف دلیل این تصمیم خود را اعلام نکرد، اما برخی 
رسانه ها گزارش دادند که او می خواهد از افزایش محبوبیت 
خود در پی پس گرفتن کنترل منطقه قره باغ، برای پیروزی در 

انتخابات استفاده کند.

دبیرکل جشنواره تجسمی فجر:
  جایگزینی برای داور انصرافی 

در نظر نمی گیریم
کارتون و   1۴ آذرماه امسال خبر انتصاب داوران بخش 

کاریکاتور شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر منتشر 
شد که امیر عبدالحسینی، دبیرکل جشنواره شانزدهم هنرهای 
تجسمی فجر با صدور احکامی مجزا، احمد عربانی، سیدمسعود 
شجاعی طباطبایی و بهرام عظیمی را به عنوان داوران بخش 
کارتون و کاریکاتور این رویداد هنری معرفی کرد. پس از انتشار 
این خبر، احمد عربانی با انتشار متنی در صفحه شخصی خود 
در فضای مجازی انصراف خود را از داوری این رویداد اعلام کرد. 
دبیرکل شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر درباره 
انصراف احمد عربانی از ترکیب داوران بخش کارتون و کاریکاتور 
و جایگزینی داور دیگری به جای او در این بخش توضیحاتی 
را به ایرنا ارائه کرد. امیر عبدالحسینی اظهارداشت: با توجه به 
احترامی که همواره برای استادان هنر قائل هستیم، در مشورت 
با استاد بهمن عبدی دبیر رشته کارتون و کاریکاتور تصمیم بر آن 
شد داور دیگری را به عنوان جایگزین انتخاب نکنیم. وی گفت: 
بر این اساس دو داور این بخش به همراه دبیر بخش کارتون 
، آثار هنرمندان این رشته را داوری خواهند کرد.  و کاریکاتور
عبدالحسینی افزود: شایسته است  شأن هر دو استاد مدنظر 
قرار گیرد و  با توجه به جایگاه پیشکسوتی، زیبنده نیست هنرمند 
دیگری جایگزین شود. به همین دلیل هم ترجیح داده ام تا داور 
دیگری در بخش کارتون و کاریکاتور حضور نداشته باشد. وی 
بیان کرد: ضمن اینکه داوران گرانقدر این بخش، سیدمسعود 
شجاعی طباطبایی و بهرام عظیمی و استاد بهمن عبدی 
به عنوان دبیر و داور، ترکیب شایسته ای برای داوری خواهند 
بود. وی اظهارداشت: همچنین هر سه استاد تجربه های 
قابل توجهی در جشنواره های داخلی و بین المللی داشته اند و 
حضورشان در این رشته ارزشمند است، از همین رو پس از استاد 
عربانی از هنرمند دیگری برای حضور در داوری دعوت نخواهیم 
کرد. عبدالحسینی درباره معیارهای انتخاب داوران بخش 
کارتون و کاریکاتورر گفت: نه تنها در بخش کارتون  و کاریکاتور بلکه 
در تمامی بخش های جشنواره شانزدهم، انتخاب و پیشنهاد 
داوران به  وسیله دبیران تخصصی هر رشته صورت می گیرد. 
دبیرکل شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر افزود: 
من هم طبیعتا وارد جزئیات این حیطه نمی شوم و در صورت 
ضرورت، ممکن است پیشنهاداتی به دبیران داشته باشم اما 
در نهایت، تصمیم گیری برای انتخاب داوران هر رشته، برعهده 
دبیران تخصصی است. وی اظهارداشت: آنچه اهمیت دارد 
این بوده که در مجموع ترکیب هیات داوران، تنوع قابل توجهی 
مورد نظر باشد و از استادان پیشکسوت، چهره های دانشگاهی، 
بانوان هنرمند، چهره های جوان و برگزیدگان رویدادهای معتبر 
گیر و همه جانبه از  هنرهای تجسمی دعوت و با نگاهی فرا
ظرفیت جامعه هنرمندان در ترکیب هیات داوران بهره گرفته 
شود. عبدالحسینی خاطرنشان کرد: این مساله به  عنوان کلیات 

راهبردی جشنواره درنظر گرفته شده است.

 داریوش فرهنگ در موزه سینما مطرح کرد

  عواقب 
 پیاده شدن 

از قطار سینما
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در یکی از کشتی های نظامی پیشرفته اروپایی، چندین 
ملوان زن باردار شدند و با هلی کوپتر به خشکی و سپس 
به کشورشان باز گردانده شدند. ظاهرا این مساله برای 
اولین بار نبوده و چند بار تکرار شده. این در حالی است که 
هرگونه رابطه در این ناوها مطلقا ممنوع است حتی برای 
زوج های رسمی. خب چرا چنین اتفاقی می افتد؟ مطمئنا 
این را نمی شود به گردن دزدان دریایی یا عوامل ناشناخته 
فضایی انداخت. قبل از اینکه به این سوال پاسخ دهم، 
سه سوال دیگر هم می پرسم و جواب این سه سوال هم 
عینا همان مانند سوال اولی است. چرا میلیون ها دلار ارز 
با نرخ ترجیحی را رانت خواران یقه سفید محترم خوردند و 
یک لیوان آب هم روش؟ چرا برخی سر جلسه امتحان تقلب 
می کنند؟ چرا در برخی ادارات درآمد رشوه از درآمد حقوق 
رسمی بیشتر است؟ نقطه مشترک رانت خواران، متقلبان 
و رشوه بگیران چیست؟ فساد و هرگونه رفتار غیرقانونی 
 . ریشه در چهار متغیر دارد: امکان، توجیه، وسوسه و فشار
امکان: یعنی آنکه عملا امکان یک رفتار دیگر غیر از رفتار 
مورد انتظار وجود داشته باشد؟ مثلا شما نمی توانید به 
یک دستگاه خودپرداز رشوه بدهید و از او بخواهید که به 
جای ۲۰۰ هزار تومان پول، به شما سیصد هزار تومان پول 
کره. پس شما  بدهد. ماشین است و نفهم و غیرقابل مذا
عملا امکان لابی و رشوه ندارید. وسوسه: یک فکر موذی 
کننده است که وارد ذهن می شود و ما را به کاری یا  و اغوا
استفاده از موقعیتی یا تجربه کردن چیزی دعوت می کند 
و گاهی اوقات این دعوت را ادامه می دهد تا در برابرش 
که با استفاده از ارز  تسلیم شویم. وقتی شما می بینید 
دولتی ارزان می توانید یک ماهه، معادل ۳۰ سال حقوق 
یک کارمند درآمد داشته باشید، حداقل یک بار وسوسه 
: فرض کنید که کالای شما پشت گمرک  می شوید. فشار
گر تا هفته بعد ترخیص نشود یک ضرر  گیر کرده است و ا
ده میلیاردی می کنید و نتایج یک عمر زحمت شما بر 
باد می رود. در چنین موقعیتی شما تحت فشار هستید. 
گر  یا فرض کنید که فرزند شما بیمار است و تا هفته دیگر ا
عمل نشود می میرد، شما هم پول ندارید، کسی به شما 
پیشنهاد رشوه می کند! فشار فضا را مساعد می کند برای 
رشوه، تبانی، تقلب، رابطه غیراخلاقی و.... توجیه: یعنی 
اینکه وجدان خود را با یکسری دلایل قانع کنیم. به عبارت 
دیگر شست وشوی اخلاقی دهیم. مثلا به این جملات 
دقت کنید: همه تقلب می کنند من چرا نکنم؟ همه رشوه 
می دهند حالا من بچه پیغمبر که نیستم. بابا همه دارند 
می خورند و می برند، فقط سر ما بی کلاه مونده بود. حتی 
گاهی اوقات فساد و رفتار غیرقانونی با اتکا به دلایل اخلاقی 
و اهداف متعالی شست و شو داده می شود. حالا فکر می کنم 
جواب سوال معلوم شد: کافیست فضای کشتی جنگی را 
تصور کنید! در آن کشتی هم امکان خطا وجود دارد، هم 
وسوسه و هم فشار و در نهایت همه اینها با توجیه، شست 
وشوی اخلاقی می شود و می شود آنچه نباید بشود. وقتی 
هم امکان فساد هست )رانت دولتی و ارتباط(، هم وسوسه 
)عادی شدن فساد(، هم فشار )فشار برای یک شبه پول 
دار شدن و به باقی ثروتمندان پیوستن( و در نهایت توجیه 
)وقتی هر کسی دستش به هر جایی می رسد می خورد 
/ /متقلب/رشوه بگیر چرا من نخورم(، شما هم رانت خوار

دزد می شوید. حذف ارتباطات انسانی، کنترل متقاطع 
اطلاعات، قاعده ثروتت را از کجا آورده ای، عقوبت های 
ک، انتشار شفاف نتایج پرونده های مفسدین  بسیار دردنا
در مهار فساد موثر است. متاسفانه هر چهار رکن مربع 
که  فساد فراهم است. برای توسعه نیازمند آن هستیم 
طراحی های هوشمند انجام دهیم تا مربع فساد در هم 

شکسته شود. 

راه هایی که در مهار فساد مؤثر است
 

یادداشت

 گزارش رسانه بریتانیایی 

درباره همسر رئیسی
 جمیله علم الهدی از سایه 

خارج شده!
برای رسانه های غربی این موضوع غیرعادی 
است که همسر یکی از سران ارشد جمهوری اسلامی 
کند. جمیله علم الهدی ۵۸  نظراتش را ترویج 
ساله که همسرش ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
ایران است، تصویر سنتی ایران از یک زن در 
جایگاه او را کنار زده است. نجمه بزرگمهر، خبرنگار 
فایننشال تایمز با جمیله علم الهدی در دفتر کارش 
در دانشگاه شهید بهشتی تهران گفت وگو کرده 
است. علم الهدی به او گفته »من معلم هستم و بر 
نظریه های فلسفی متمرکزم. من مدت زیادی است 
کنون به نظر می رسد  که این کار را انجام می دهم، اما ا
که به طور تصادفی یک پلتفرم دارم و فعالیت هایم 
دیده می شود.« این رسانه بریتانیایی در گزارش 
خود گفته علم الهدی، استاد فلسفه تربیتی و رئیس 
پژوهشکده علم و فناوری دانشگاه شهید بهشتی 
است و۴ دهه پیش با رئیسی ازدواج کرده و در حین 
تحصیل در مقطع دکترا، تدریس و تألیف هشت 
کتاب، دو دخترش را هم بزرگ کرده است. جایگاه 
»بانوی اول« بخشی از فرهنگ سیاسی ایالات 
متحده است و هرگز بخشی از چشم انداز سیاست 
ایران نبوده است. بر اساس این گزارش، بیشتر آثار 
منتشر شده علم الهدی که در کتاب هایی مانند 
هنر زنانه زندگی و نظریه اسلامی تعلیم و تربیت بیان 
شده اند، به موضوعاتی درباره زنانگی و چگونگی 
به کارگیری آموزه های دینی در آموزش و پرورش 
گر زنان به جای مسائل  می پردازند. از نظر او، ا
، مانند روابط قوی خانوادگی و عاطفی، بر  مهم تر
»تعقیب قدرت و ثروت« تمرکز کنند، »ماهیت« 
زن را تقلیل داده اند. علم الهدی می گوید: »برای 
کسانی که سبک زندگی غربی را پذیرفته اند یا آرزوی 
آن را دارند، »بهای استقلال آن ها تنزل بخشیدن به 
زنانگی آنها به یکی از جذابیت های سطحی بوده 
است.« او بر لزوم زنده نگه داشتن ارزش های سنتی 
مانند زندگی اخلاقی، به ویژه به این دلیل که جهان 
در یک »پیچ تاریخی« قرار دارد، اهمیت دارد. او 
به فایننشال تایمز گفته »فقدان اخلاق منجر به 
نابودی محیط زیست، فرهنگ، تمدن و بشریت 
خواهد شد. فساد اخلاقی و فسق می تواند نسل 

بشر را زودتر از بمب اتم نابود کند.«
    سنت شکنی جمیله علم الهدی

همسران روسای جمهور قبلی ایران به ندرت در 
انظار عمومی دیده می شدند و به دنبال تاثیرگذاری 
بر سیاست نبودند. هیچ کدام تحصیلات یا سابقه 
حرفه ای علم الهدی را نداشتند. سنت شکنی های 
او شامل ترویج دیدگاه های او در مورد نقش زنان و 
اهمیت آموزش، مصاحبه با رسانه های خارجی 
هنگام همراهی همسرش در سفر های رسمی، از 
جمله به سازمان ملل در نیویورک، و نامه نگاری به 
همسران رهبران اروپایی و درخواست از آن هاست. 
او سعی کرده از نفوذ خود برای توقف جنگ در غزه 
استفاده کند. علم الهدی ماه گذشته در نامه ای به 
همسر امانوئل مکرون نوشت: »لطفاً از شوهرتان 
بی دفاع  زنان  و  کودکان  کشتار  که  بخواهید 
فلسطینی را محکوم کند و فورا برای برقراری صلح 
اقدام کند.« نقش علنی علم الهدی از زمان انتخاب 
رئیسی به ریاست جمهوری در سال ۲۰۲۱، در ایران با 
گرچه او اصرار  حساسیت هایی روبه رو شده است، ا
دارد که مانند همه زوج ها، هرگز »بدون مشورت 
با شوهرم« کاری انجام نداده ام. فایننشال تایمز 
گفته منتقدان محافظه کار تندرو از او خواسته اند از 
سیاست دور بماند. »جلیل محبی« روحانی، ماه 
گذشته خطاب به رئیسی در توییتر نوشت: »جلوی 
« و در عین حال مدافعان علم  همسرت را بگیر
الهدی را »سیاستمداران اصلاح طلب« خوانده 
که می گویند »او نقشی را ایفا می کند که در بیش از ۴ 
کنون هیچ کس بازی  دهه پس از انقلاب اسلامی تا
نکرده است.« مثال این رسانه بریتانیایی اظهارات 
»محمدعلی ابطحی« معاون سابق رئیس جمهور 
اصلاح طلب که علم الهدی را به خاطر برداشتن 
گام های مثبت در فضایی رادیکال ستایش کرده، 
است. فایننشال تایمز به اعتراضات پاییز ۱۴۰۱ 
اشاره کرده و نوشته »یکی از مسائل که امروز که 
ایران مطرح است، قانون حجاب است که بر نحوه 
پوشاندن زنان در مکان های عمومی نظارت 
می کند. این موضوع با مرگ مهسا امینی ۲۲ ساله 
در سال گذشته مطرح شده است. »علم الهدی 
به این سوال فایننشال تایمز که آیا ایران باید قانون 
حجاب را حفظ کند، پاسخ داده و گفته که »مشکل 
در آیین مد و مصرف گرایی است نه پوشش اسلامی. 
حجاب نباید به عنوان سلاحی برای کسانی که 
می خواهند دشمنی خود را با جمهوری اسلامی 
نشان دهند، استفاده شود. فلسفه حجاب این 
است... زنان باید جامعه را به سوی تعالی هدایت 
کنند. خانمی که به زیبایی روی صحنه می رقصد... 
به جای هدایت کردن، اغوا کننده است. جمهوری 
اسلامی از مسیری حمایت می کند که هر چیزی 
را که منجر به اغوا می شود محدود می کند و از هر 
چیزی که به رشد جامعه کمک می کند حمایت 
می کند.« علم الهدی گفته که جنبش اعتراضی 
ج از کشور رهبری  توسط دشمنان ایران در خار
کسانی که به خیابان ها آمدند با  شده است. »
گوشی های هوشمندشان آمدند و از جای دیگر 
هدایت می شدند که کجا بروند و چه کسی را بزنند.« 
فایننشال تایمز نوشته »علم الهدی با برخی از 
همسران مشهورترین حاکمان منطقه مانند اسماء 
الاسد سوریه یا ملکه رانیه اردن متفاوت است. چادر 
مشکی او نشانه ای آشکار از طرد سبک غربی است 
که توسط بسیاری از زنان ایرانی، به ویژه آن هایی 
که به تظاهرات پیوستند، هم پذیرفته شده است. 
پدر او احمد علم الهدی، روحانی است. با این 
حال، او اصرار داشت که خانواده اش هرگز مانع 
جاه طلبی های او نشدند. جمیله علم الهدی به 
فایننشال تایمز گفته »این یک فرض اشتباه است 
که فکر کنیم روحانیون با تحصیلات دختران خود 

مخالف هستند.«

کانی هنگامی که مدیریت شهر تهران را به     آقای زا
دست گرفتند با انتقاد از مدیریت شما عنوان می کردند به 
دنبال تغییر رویه در مدیریت شهر تهران هستند. پاسخ 

کانی چیست؟ شما به آقای زا
ما به دنبال تغییر رویه بودیم و در این مسیر حرکت کردیم. 
گزارش عملکرد ما روشن و شفاف است و به خوبی نشان 
می دهد که ما زمانی که مدیریت شهر تهران را برعهده گرفتیم 
شهر در چه شرایط بود و هنگامی که به شهردار بعدی تحویل 
دادیم با چه شرایطی آن را تحویل دادیم. هر کسی که به 
دنبال افزایش سطح کیفیت زندگی مردم تهران است باید 
در همین مسیر حرکت کند. کیفیت اتفاقی نیست و نیازمند 
برنامه ریزی و اراده مدیران شهری است و یک فرایند است. 
هنگامی که مقدمات این فرایند فراهم نباشد انتظار بالا رفتن 

سطح کیفی زندگی مردم نیز نباید داشت. 

   تبلیغات شهری دارای چه استانداردهایی است؟ 

اینکه در شرایط کنونی تبلیغات شهری تنها در اختیار یک 
جریان فکری و سیاسی قرار دارد که افکار آنها را اشاعه 
می دهد به چه میزان با استانداردهای مدیریت شهری 

تطابق دارد؟
این موضوع از دو جنبه کیفی و کمی قابل بحث است. به 
صورت طبیعی تابلوهای شهری نقطه ارتباط نظام مدیریت 
شهری با شهروندان است. دو حالت نیز برای این تابلوها 
وجود دارد. نخست اینکه هنگامی که شهروندان این تابلوها 
را می بینند احساس آرامش پیدا کنند و یا اینکه روی اعصاب 
کنونی  که در شرایط  مردم باشد. من قضاوت نمی کنم 
وضعیت تبلیغات شهری در تهران به چه صورت است. با 
این وجود بیلبوردهای شهری باید با وجدان عمومی جامعه 
همخوانی داشته باشد. من معتقدم نظام مدیریت شهری و 
گر  شهردار مانند پدر خانواده است. سوال من این است که ا
فرزند شما دیدگاه متفاوتی نسبت به شما داشته باشد آیا 
آن را از خانه بیرون می کنید و یا تلاش می کنید به شکل های 
مختلف نظر وی را جلب کنید. نظام مدیریت شهری نیز به 
همین صورت است. وجدان عمومی جامعه باید با نظام 

مدیریت شهری ارتباط برقرار کند. 

   در شرایط کنونی چنین اتفاقی رخ می دهد؟

برای پاسخ به این سوال نباید صرفا به حس خود توجه کرد 
و بلکه باید یک کار علمی و سنجیده را در دستور کار قرار داد. 
در این زمینه می توان به نظرسنجی ها رجوع کرد که دیدگاه 
مردم در این زمینه به چه صورت است. نکته مهمی که در این 
زمینه وجود دارد این است که ابزار بسیار قوی در اختیار نظام 
مدیریت شهری قرار دارد که بتواند با شهروندان در ارتباط 
باشد. همواره بیلبوردها محل درآمدی برای شهر بوده است. 

گر قرا است بیلبوردهای شهری تنها برای  در چنین شرایطی ا
نظام مدیریت شهری هزینه در بر داشته باشد مطمئنآ برای 
آنها که این بیلبوردها را چاپ می کنند سود خوبی خواهد 
داشت اما برای نظام مدیریت شهری دستاورد قابل توجهی 
نخواهد بود. باید در این زمینه تعادل ایجاد کرد که در این 
زمینه منابعی را تأمین کرد تا خیر عمومی گسترش و ادامه 

پیدا کند. 

   در شرایط کنونی مدیریت شهری از طریق بیلبورد های 

شهری با مردم تعامل برقرار می کند؟
من این رویکرد را نمی پسندم و معتقدم در شرایط کنونی 
خ نمی دهد. برای انجام چنین اقداماتی  چنین اتفاقی ر
مدیریت شهری باید از بهترین هنرمندان استفاده کند تا آثار 
فاخری تولید شود که بتواند مردم شهر را با خود همراه کند. 
در زمانی که بنده شهردار تهران بودیم تلاش می کردیم یک 
رقابتی بین هنرمندان در این زمینه شکل بگیرد تا بهترین 
نتیجه حاصل شود و آنچه در معرض دید مردم قرار می گیرد 
بهترین کار باشد. یکی از اتفاقات خوبی که در این زمینه رقم 
خورد به ماجرا هواپیمای اوکراینی ارتباط داشت که شهرداری 
تهران تلاش کرد آن را به یک غم ملی تبدیل کند. هیچ کس از 
این اتفاق خوشحال نبود و خانواده های داغدیده نیازمند 
همدردی بودند. به همین دلیل نیز اغلب بیلبوردهای بزرگ 
شهری به این موضوع اختصاص پیدا کرد که مورد توجه نیز 
خ داد  قرار گرفت. اتفاق دیگری که در زمان مدیریت بنده ر
نقش واره ها و یا ویدئومپ هایی بود که به مناسبت های 
از  آزادی نقش می بست. شاید یکی  مختلف در میدان 
مهم ترین آنها که بازتاب جهانی پیدا کرد جمله معروف»جان 
پدر کجاستی« یک پدر افغان در سوگ از دست دادن فرزند 
دانشجوی خود بود. نقش واره معروف دیگر که بازتاب خوبی 
پیدا کرد زمانی بود که هنوز ایران وارد بحران کرونا نشده بود و 
ما برای ووهان چین یک نقش واره روی میدان آزادی نمایش 
دادیم که زمانی که ایران وارد بحران کرونا شد کشور چین 
کمک های زیادی به ایران کرد و اقلام مورد نیاز را در اختیار ما 
قرار داد. کارهای هنری را باید به هنرمندان سپرد. به هر حال 
آنها بهتری می توانند با مخاطب ارتباط برقرار کنند.  شأن 
تهران به عنوان پایتخت کشور نیز به شکلی است که نباید 

به کم راضی باشد. 

   یکی از استفاده هایی که از بیلبوردهای شهری صورت 

می گیرد برای درگذشت مفاخر کشور در زمینه های مختلف 
خ  است. چرا این اتفاق برای درگذشت آقای مهرجویی ر

نداد؟
این سوالی است که شهردار تهران و مدیران شهری باید به 
آن پاسخ بدهند. سیاست گذاری برای حرکت روی وجدان 

عمومی از جنبه های مختلف حائز اهمیت است. آقای 
مهرجویی از جمله مفاخر سینمای ایران بودند که فیلم 
گاو« ایشان مورد تأیید حضرت امام)ره( نیز قرار گرفت و  «
حضرت امام)ره( آن را فیلم تأثیرگذاری دانستند. فیلم دیگر 
ایشان »مهمان مامان« بود که گویی باهمه خانواده های 
ایرانی ارتباط برقرار کرد و از نظر اجتماعی یک فیلم قابل 
احترام بود. به هر حال ممکن است هر هنرمندی انتقاد هم 
کرده باشد. چه ایرادی دارد؟ مگر قرار است کسی انتقاد نکند 
کمیتی  و یا همه تعریف و تمجید کنند؟ اتفاقا رواداری حا
ایجاب می کند که حکومت در چنین شرایطی از خود حوصله 
نشان بدهد. گیریم که چند هنرمند نقد هم کرده اند و یا نظر 
دیگری داشته اند. اینکه چگونه با چنین موضوعاتی برخورد 
کمیتی است. حرکت درست در این  شود جز ظرافت های حا
زمینه این است که بر مدار وجدان عمومی جامعه حرکت 
گر  کنید. افراد یک جامعه جزئی از یک خانواده هستند و ا
امیال و دیدگاه های آنها مورد توجه قرار نگیرد به شکل دیگری 
رفتار می کنند و از روش های دیگری دیدگاه های خود را مطرح 
کمیت هوشمند نباید اجازه دهد چنین  می کنند. یک حا
گر هم به وجود آمد باید تلاش کند که  فاصله ای ایجاد شود و ا

این فاصله از بین برود. 

   در ماه های اخیر در سطح شهر تهران اشعاری از برخی 

کنش های  شعرا روی بیلبوردهای شهری نصب شده که وا
زیادی در پی داشته و حتی یکی از فرماندهان نیروی 
انتظامی عنوان کرده که این اشعار می تواند باعث حواس 
پرتی رانندگان و در نهایت تصادف شود. این اقدام به چه 

میزان علمی است؟
این موضوع بستگی به مکان بیلبورد دارد. اینکه بیلبورد 
در مسیر تندرو یا کندرو و یا اتوبان و یا خیابان نصب شود 
حائز اهمیت است. نباید شرایط به شکلی باشد که راننده با 
دیدن این اشعار مکث کند و این مکث باعث حادثه در سطح 
شهر شود. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد این است 
که هنر و ادبیات می تواند تا حدود زیادی به تلطیف زندگی 
شهری کمک کند. با این وجود آنچه دارای اهمیت است 
این است که از این هنر و ادبیات به چه شیوه ای استفاده 
شود. هنر و ادبیات ابزاری است که می تواند زندگی شهری که 
همه را آزار می دهد التیام بدهد. به همین دلیل نیز مدیریت 
هوشمند تلاش می کند از این ابزار استفاده کند. در برخی 
شهرهای جهان تندیس هایی قرار داده شده که انسان را به 
فکر فرو می برد و یا باعث خنده افراد شود. حتی برخی از این 
تندیس ها رفتار شهروندان را تغییر بدهد. رفتار شهروندان 
را نمی توان به راحتی تغییر داد اما در برخی شهرهای جهان 
این اتفاق رخ می دهد. به عنوان مثال در استکهلم - پایتخت 
کشور سوئد- برای اینکه مردم کمتر از پله های برقی استفاده 
کنند روی پله های معمولی نت های موسیقی قرار می دهند 
که افراد هنگام راه رفتن روی این پله ها با پای خود موسیقی 
ایجاد کنند. این وضعیت نشان می دهد که چگونه می توان 
از ابزار هنر و ادبیات برای تغییر رفتار شهروندان استفاده 
کرد. این در حالی است که ما در این زمینه با ضعف هایی 

مواجه هستیم. 

نکــــته
   : محمدعلی پورمختار

 اصولگرایان منتظر گروه های 
تک رو نمی مانند 

یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص لیست واحد 
اصولگرایان اظهار داشت: اصل این موضوع یعنی رسیدن 
به لیست واحد در شهرهای بزرگ و به ویژه تهران برای 
اصولگرایان بسیار ضروری است. لازمه اش هم این است 
که گروه ها و جمعیت هایی که در این عرصه فعال هستند 
کید و بر نقاطی که می تواند بر نامزدهای  بر نقاط مشترک تأ
هر یک از گروه ها مصداق پیدا کند توافق کنند. حالا شاید 
به عددی بیش از ۳۰نفر در تهران هم برسند که در آن صورت 
می توانند از طریق قرعه افراد را وارد لیست کنند. حالا ممکن 
است بگویند می خواهیم درون جبهه اصولگرایی رقابت 
که این نگاه به هیچ وجه منطقی نیست زیرا در هر  کنیم 
صورت جریان اصلاحات گرچه به صورت جریانی و حزبی 
تا امروز سکوت کرده یا اخبار متناقضی از آنها بیرون می آید 
یا می گویند درباره انتخابات تصمیمی نگرفته ایم اما به نظر 
می رسد آنها به صورت انفرادی نفرات خود را وارد انتخابات 
می کنند زیرا نمی خواهند با اعلام اسامی نفرات خود را 
بسوزانند یا تمرکز اصولگرایان را بر آنها جلب کنند. محمدعلی 
گر اصولگرایان به وحدت  پورمختار گفت: به نظر می رسد ا
نرسند اصلاح طلبان پیش روی می کنند. همه گروه های 
اصولگرایی باید بر معیارهایی که دارند کار کنند تا در نهایت 
به معیارهای مشترکی برسند تا بر آن اساس افراد را در لیست 
کید کرد: وقتی پای ارزش ها و منافع  قرار دهند.« پورمختار تا
ملی به میان می آید طبیعتا همه گروه های اصولگرایی باید 
ایثارگری داشته باشند و یک مقدار در حوزه تعیین معیارها 
گر  کتفا کنند تا بقیه هم وارد میدان شوند اما ا به حداقل ها ا
به هر حال یک گروه با هر شرایطی نخواهد به وحدت برسد 
طبیعی است بقیه گروه ها منتظر آن گروه نمی مانند و بدون 
آن طیف لیست خود را می دهد و آن طیف خاص در اقلیت 
قرار می گیرد و همان چندکرسی که می توانست به دست آورد 

را هم از دست بدهد. 

آرمان ملی- احسان انصاری: آرمان ملی گفت وگوی مفصلی با دکتر پیروز حناچی، شهردار سابق تهران داشته است. 
بخش اول این گفت وگو در روز سه شنبه 7 آذر چاپ شد که در آن گفت وگو آقای حناچی به مشکلات بودجه شهرداری 
و افزایش آن و همچنین به انتقاد از ایدئولوژیک شدن مدیریت شهری پرداخته بود. اینک بخش دوم این گفت وگو را 
پیش رو دارید. حناچی در این گفت وگو به مهم ترین چالش های کنونی شهر تهران پرداخته است. وی در این گفت وگو 
به مساله بیلبورد شهری هم اشاره کرده و می گوید: »آقای مهرجویی از جمله مفاخر سینمای ایران بودند که فیلم »گاو« 
ایشان مورد تأیید حضرت امام)ره( نیز قرار گرفت و حضرت امام)ره( آن را فیلم تأثیرگذاری دانستند. فیلم دیگر ایشان 
»مهمان مامان« بود که گویی باهمه خانواده های ایرانی ارتباط برقرار کرد و از نظر اجتماعی یک فیلم قابل احترام بود. به 
هر حال ممکن است هر هنرمندی انتقاد هم کرده باشد. چه ایرادی دارد؟ مگر قرار است کسی انتقاد نکند و یا همه تعریف 
کمیتی ایجاب می کند که حکومت در چنین شرایطی از خود حوصله نشان بدهد. گیریم  و تمجید کنند؟ اتفاقا رواداری حا
که چند هنرمند نقد هم کرده اند و یا نظر دیگری داشته اند.اینکه چگونه با چنین موضوعاتی برخورد شود جز ظرافت های 

کمیتی است.« در ادامه این گفت وگو را می خوانید.  حا

وشن و شفاف  ویه بودیم و در این مسیر حرکت کردیم. گزارش عملکرد ما ر ما به دنبال تغییر ر
است و به خوبی نشان می دهد که ما زمانی که مدیریت شهر تهران را برعهده گرفتیم شهر در چه 
شرایطی بود و هنگامی که به شهردار بعدی تحویل دادیم با چه شرایطی آن را تحویل دادیم. هر 
کسی که به دنبال افزایش سطح کیفیت زندگی مردم تهران است باید در همین مسیر حرکت 
کند. کیفیت اتفاقی نیست و نیازمند برنامه ریزی و اراده مدیران شهری است و یک فرایند است

 مجتبی لشکر بلوکی
محقق و پژوهشگر

پیروز حناچی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

بیلبوردهای شهری باید با وجدان 
عمومی جامعه همخوانی داشته باشد

باید از هنر و ادبیات برای کاهش آلام 
شهری استفاده کرد

 مگر قرار است 
کسی  انتقاد نکند

یت شهری و شهردار مانند  نظام مدیر
پدر خانواده است. سوال من این است 
متفاوتی  دیدگاه  شما  زند  فر اگر  که 
نسبت به شما داشته باشد آیا آن را از 
ون می کنید و یا تلاش می کنید  خانه بیر
به شکل های مختلف نظر وی را جلب 
کنید. نظام مدیریت شهری نیز به همین 
صورت است. وجدان عمومی جامعه 
ارتباط  یت شهری  با نظام مدیر باید 

برقرار کند



ح کرد:  حسین راغفر مطر
 پس فرستادن بودجه بازار زرگری است

 لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ بعد از اینکه از سوی دولت 
رئیسی به مجلس ارائه شد، به دلیل ایرادات و مشکلاتی 
که داشت، رد شد و به دولت برگشت داده شد تا طی 
چند روز آینده اصلاح شود؛ بودجه ای که به گفته برخی 
کارشناسان تورم زا بود. در همین راستا یک اقتصاددان 
در خصوص لایحه بودجه ۱۴۰۳ و انتقادات به آن اظهار 
داشت: لایحه بودجه ماهیت خود را از دست داده، به 
ویژه از زمان دولت نهم. به عنوان مثال یکی از مواردی 
که در آن زمان تصویب کردند این بود که به دولت اجازه 
دادند ۳۰ درصد منابع را در بودجه جابه جا کند. این 
موضوع به معنای آن بود که از آن پس انضباط بودجه ای 
عملا به سادگی و سهولت مخدوش شد. از آن زمان به 
بعد معنای برنامه به طور کل تغییر کرد و دولت ها اصلا 
اعتقادی به برنامه ندارند چرا که آن را به عنوان یک 
نوع مناسک اداری می بینند. دلیل دیگر نیز این است 
که می خواهند به مردم بگویند که ما داریم کاری انجام 
می دهیم. حسین راغفر گفت: برنامه و بودجه در کشور 
ما معنی خود را از دست داده است، بودجه قرار است 
انضباط مالی به کشور بدهد و باید برشی یک ساله از یک 
برنامه ۵ ساله کشور باشد که بودجه ارائه شده اصلا چنین 
مختصاتی ندارد. آنچه به عنوان برنامه بودجه ارائه شده 
است مشکلات عجیب و غریبی دارد. در بودجه ارائه شده 
ادعا شده که ۸ درصد رشد اقتصادی قرار است تجربه 
کنیم؛ آیا می دانید رشد اقتصادی ۸ درصد یعنی چی؟ 
این عبارت یعنی اینکه حداقل باید ۳۵ درصد از تولید 
ناخالص داخلی سرمایه گذاری شود. این در حالی است 
که چنین چیزی در شرایط کنونی امکان پذیر نیست. 
افزایش شدید درآمد های مالیاتی در بودجه ارائه شده به 
شدت تورم زاست. در کشور های مختلف جهان، دولت از 
ج خود را تامین می کند، اما موضوع  طریق مالیات مخار
این است که چه کسی باید مالیات بپردازد. بخش قابل 
توجهی از درآمد های دولت به صورت یارانه به صنایعی 
مانند پتروشیمی و فولاد داده می شود که سود های بسیار 
کلانی دارند و این سود ها را میان خودشان توزیع می کنند. 
فقط سال گذشته یکی از این فولادی ها سودی که میان 
سهامدارانش توزیع کرده بود ۱۰۸ هزار میلیارد تومان 
بود. در حالی که از یارانه های متعدد مانند برق استفاده 
می کند و طبیعتا دولت باید سهمش را از این ها بگیرد. 
وی افزود: ضمن اینکه این ها تولید می کنند و صادر 
می کنند و ارزی که وارد نمی کنند هیچ، محصولاتشان را به 
قیمت بالاتر به تولید کنندگان داخلی می فروشند. یعنی 
این صنایع سال هاست از جیب مردم به مصرف کننده 
و تولیدکننده خارجی سال هاست یارانه می دهند. وی 
افزود: همین تورمی که ناشی از افزایش مالیات است که 
عمدتا منتقل به مصرف کننده کرده اند. مالیات را باید 
که تصمیم گیر  کنند، اما کسانی  از ثروتمندان دریافت 
هستند این را تصویب نمی کنند، ضمن اینکه برخی از 
تصمیم گیران اتفاقا از این اوضاع و احوال منتفع هستند 
و برای همین از این شرایط دفاع می کنند. راغفر تصریح 
کرد: این فرصتی که مجلس برای اصلاح بودجه به دولت 
داده صرفا نمایشی است. الان موقع انتخابات است و 
اصلا اعتقادی ندارم که مجلس از سرکارشناسی این کار 
را می کند، الان بحث انتخاباتی و سیاسی است و مجلس 
می خواهد نشان دهد که ملاحظاتی دارد. این بازار زرگری 
است و چهارروز دیگر نه تنها همین بودجه را هم تصویب 

می کنند. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: ایالات متحده آمریکا تنها در 
پرونده هسته ای به ایران پیام نمی فرستد ظاهرا لیست پیغام 
و پسغام های آمریکا به ایران بیش از آن چیزی است که تصویر 
می شود. آمریکا در ارتباط با پرونده هسته ای به ایران پیام 
می فرستد، آمریکا در ارتباط با حماس به ایران پیام می فرستد، 
آمریکا در ارتباط با عدم گسترش درگیری در منطقه به ایران 
پیام می فرستد، آمریکا در ارتباط با امنیت دریای سرخ به ایران 
پیام می فرستند. ارسال این پیام ها از سوی آمریکا به ایران تنها 
یک تحلیل نیست بلکه خبرهایی است که به صورت آشکار در 
رسانه ها بازتاب داده می شود. ماجرای پیام فرستادن ها البته 
تنها یک اخطار خالی نیست که تهران نباید فلان کار را انجام 
دهد بلکه این درخواست ها از سوی ایالات متحده آمریکا در 
راستای نگاه امنیتی خود به جهان و خصوصا به خاورمیانه به 
ایران ارسال می شود. هدف نیز مشخص است ایالات متحده 
می داند در خاورمیانه بنا بر تحرکات امنیت ساز تهران، امنیت 
به رفتار ایران بستگی دارد و در صورت تعریف پروژه امنیتی از 
گر منافع ایران در  سوی آمریکا برای خاورمیانه در مرحله اجرا ا
خطر بیفتد هزینه آمریکایی ها در اجرای آن نقشه و استراتژی 

بیش از حد تصور است. 

   امنیت در عراق 
کات   ایالات متحده آمریکا در عراق دارای تعارضات و اشترا
امنیتی با ایران است. در عراق آمریکا یک شرایط ثبات گون را 
می خواهد که در پس آن شرایط به پایگاه های آمریکا، تحرکات 
سیاسی این کشور و فعالیت های اقتصادی واشنگتن آسیب وارد 
نشود. از همه مهم تر آمریکا نمی خواهد هزینه نظامی در عراق به 
حدی افزایش یابد که پایگاه های آمریکا در این کشور به پاشنه 
آشیل امنیتی آمریکا تبدیل شود، اما نگاه ایران به امنیت در عراق 
نیز از سرثبات سازی است. در این معنا که تهران به علت رفت و 
آمدهای زیارتی و سیاسی به عراق، بازار خوب کالاهای صادراتی 
خود، بازار صادرات انرژی خصوصا برق و گاز به این کشور تمایل 
ندارد که شرایطی در عراق به وجود اید که منافعش در این کشور 
به خطر افتد. تفاوت نگاه امنیتی آمریکا به عراق و نگاه امنیت 
ساز ایران به بغداد این است که آمریکا اولا نمی خواهد عراق را 
به عنوان یک پایگاه از دست بدهد و درثانی صادرات نفت عراق 
را برای تضمین بدهی های عراق به آمریکا می خواهد اما تهران 
نگاه سازنده به عراق دارد. به صورتی که تمایل دارد در پروژه های 
زیرساختی این کشور از جمله ساخت نیروگاه، ساختمان و 
گون در این کشور به عنوان یک کشور همسایه حضور  صنایع گونا
داشته باشد تا به رشد عراق کمک کرده و بازار صادراتی خود به 
عراق را به منظور فروش کالاهای خود به این کشور تقویت کند. 
از این منظر نگاه تهران به امنیت در عراق با نگاه آمریکا به عراق 
در پروژه های امنیتی تفاوت های آشکار دارد اما امنیت عراق برای 
دو کشور یک هدف مشترک است. در اینجا البته آمریکا به دنبال 
آن است که نگاه اقتصادی ایران به عراق را تحت تاثیر نگاه توام 
با خصم خود به ایران قرار دهد و بازار ایران در عراق را در اختیار 
برخی شرکای خود از جمله ترکیه قرار دهد تا تهران نتواند از سود 

فروش برق و گاز به عراق استفاده کند. 

    امنیت در سوریه
 در مساله سوریه اما نگاه امنیتی هر دو کشور با یکدیگر تفاوت 
دارد. تهران بقای اسد را می خواست و تکفیری ها علیه اسد را 
سربازان آمریکا و اسرائیل قلمداد کرد، برموضع خود ایستاد و 
زمانی که این تکفیری ها برای اروپا به خطر مبدل شدند آمریکا 
همان افرادی را با موشک ها و جنگنده های خود مورد هدف 
قرار داد که به آنها سلاح داده بود که اسد را از ساختار قدرت در 
سوریه حذف کنند. از نگاه دیگر آمریکا به حضور ایران و مقاومت 
در سوریه حساس است و گاهی پایگاه های مقاومت را در سوریه 
مورد حمله قرار می دهد نگاهی که برخاسته از نگاه اسرائیل است، 
که همین پایگاه ها مورد اصابت اسرائیل هم قرار می گیرد.  چرا
آمریکا و ایران هیچ نگاه امنیت سازی که نزدیک به هم باشد در 
سوریه ندارند. با این وجود آمریکا بعضا تلاش می کند نگاه امنیتی 
که روس ها نگاه  خود در سوریه را با روس ها در میان بگذارد، چرا
غیر سازنده به اسرائیل ندارند. ضمن اینکه آمریکا نمی خواهد در 
هیچ نقطه ای از جهان با روس ها وارد درگیری رسمی شود. از این 

منظر تضاد منافع ایران و آمریکا در سوریه به شدت بالاست؛ تضاد 
منافعی که حتی به سمت مرزهای بحران هم می رود اما چندان 
که آمریکا به این درک رسیده است که نبود  بحرانی نمی شود؛ چرا
اسد در سوریه متضمن به خطر افتادن منافع خود در این کشور و 
حتی به خطر افتادن امنیت در اروپاست. با این وجود کمتر پیش 
آمده که رسانه ها از پیام آمریکا در سوریه به ایران خبر دهند، 
که به علت مساله امنیت اسرائیل ترجیج می دهد پیام های  چرا

خود را به روس ها منتقل کنند. 

خ     امنیت دریای سر
 در بحبوحه جنگ غزه و با ورود رهبران مقاومت در منطقه 
از عراق و سوریه ولبنان و یمن به نبرد با آمریکا یک پرونده دیگر 
هم بین ایران و آمریکا باز شده است. آمریکایی ها خود را مجاب 
به حفظ امنیت اسرائیل می دانند و حتی در این ارتباط در 
طول ماه گذشته صدماتی هم دریافت کرده اند. ایستادن آنها 
در کنار اسرائیل عملا موجب شده کشورهای مسلمان آنها را 
در جنایت های تل آویو شریک بدانند. موردی که جایگاه آنها 
را در بین کشورهای اسلامی و ملت های مسلمان مورد صدمه 
قرار داده است. با این وجود اما مساله امنیت در دریای سرخ 
برای آمریکایی ها بسیار حساس است. در این معنا آمریکای 
این روزها که یک وظیفه برای خود در خاورمیانه ایجاد کرده و 
آن حمایت از اسرائیل است. عملا می بیند که اقداماتی که یمن 
در باب المندب و دریای سرخ علیه کشتی های اسرائیل انجام 
می دهد ضربه سنگینی به امنیت و اقتصاد اسرائیل است. 
خ با ورود یمنی ها به منازعات دچار  که شرایط دریای سر چرا
تحول شده است به طوری که اقتصاد دریا محور اسرائیل این 
روزها بیش از اینکه تحت تاثیر جنگ غزه قرار بگیرد تحت تاثیر 
اقدامات یمن در باب المندب و دریای سرخ قرار گرفته است. 
یمن چندین کشتی اسرائیل را متوقف کرده، چند نفتکش 
و کشتی تجاری را مورد اصابت قرار داده به طوری که دیگر 
امنیتی برای کشتی های اسرائیل در دریای سرخ وجود ندارد و 
برخی از بندرگاه ها و اسکله های اسرائیل که حجم قابل توجهی 
از نیارهای تلاویو را تامین می کند عملا تعطیل شده است. 
رسانه ها در این ارتباط نوشتند. ایلات شهری است بندری 
که در ساحل در کنار خلیج ایلات واقع شده است. بندر ایلات 
یکی از شهرهای توریستی است که هر ساله میلیون ها گردشگر 
داخلی و خارجی از آن بازدید می کنند. منبع مختلف در ارتباط 
با جایگاه ایلات نوشتند: ایلات از یک سو بندرگاه کشتی ها و 
محل واردات نفت خام اسرائیل غالبا از است و از سوی گردشگاه 
ساحلی اسرائیل نیز محسوب می شود و دارای بزرگ ترین تمرکز 
هتل ها و امکانات تفریحی در این کشور است. نگاهی به این 
داده ها که در اینترنت یافت می شود بیش از هر چیزی نشان 
دهنده آن است که با تعطیلی ایلات عملا اقتصاد تل آویو تحت 
تاثر تعطیلی این بندر و شهر قرار گرفته است. ایلنا در این ارتباط 
نوشت: مسئولان رژیم صهیونیستی اذعان کردند که فعالیت 
بنادر ایلات و اشدود در سرزمین های اشغالی به علت جنگ 
علیه نوار غزه و عملیات ارتش یمن در تحریم دریایی این رژیم 
از رونق افتاده و درآمدشان به شدت کاهش پیدا کرده است. 

ایرنا به نقل از المسیره، ادامه داد: مسئولان بندر صهیونیستی 
ایلات به تاثیر اقدامات نیروهای مسلح یمن در دریای سرخ و 
نیز حملات آن به ایلات در کاهش رونق این بندر اذعان کردند. 
کالکالیست« اذعان کرد: بندر  مدیرکل بندر ایلات به رسانه »
از رونق افتاده و فعالیتش به شدت کاهش پیدا کرده است. 
۸۰ درصد از درآمدهای بندر از زمان ممانعت یمنی ها از عبور 
کشتی ها به سمت اسرائیل )سرزمین های اشغالی( کاهش 
یافته است. وی افزود: شرکت NYK ژاپن، اعزام کشتی از طریق 
دریای سرخ به بنادر اسرائیل )سرزمین های اشغالی( را متوقف 
کرده و به کشتی ها دستور داده است که مسیر خود را به سمت 
بنادر اروپایی به علت وجود تهدیدات از یمن تغییر دهند. رئیس 
بندر ایلات اذعان کرد: نرسیدن کشتی به بندر ایلات به منزله 
نبود درآمدی برای بندر است. کشتی هایی که به سمت بندر 
خ هراس دارند و مسیر دور  ایلات می آیند از عبور از دریای سر
زدن قاره آفریقا را در پیش می گیرند که مسیر را ۲۰ روز طولانی تر 
، معاون رئیس اجرایی شرکت بنادر رژیم  می کند. از سوی دیگر
صهیونیستی هم اذعان کرد: شرکت های کشتیرانی مسیر خود 
را از بندر اشدود نزدیک به غزه به سمت حیفا تغییر داده اند که 

این موجب ترافیک عبوری شده است. 

   پیغام آمریکا به ایران؛ این بار در مورد یمنی ها

 هرچند از ابتدای نبرد در غزه ایران صراحتا اعلام کرده است 
که تنها به صورت معنوی از مقاومت در منطقه دفاع می کند 
و سید حسن نصر ا... نیز اعلام کرد که ایران هیچ نقشی در 
تحرکات حماس در غزه ندارد و از سوی دیگر ایران تحرکات 
مختلفی را برای مقابله با افزایش خشونت در منطقه و حتی 
تبادل اسرا انجام داده است و حتی آمریکایی ها بارها اعلام 
کتبر  کرده اند نشانه ای از دست داشتن تهران در عملیات ۷ ا
دیده نمی شود اما برخی در آمریکا و البته اسرائیل تمایل دارد 
که به اثبات برساند که ایران محور تحرکات است و حتی درصدد 
هستند آمریکا را به بهانه جنگ غزه وارد منازعه رسمی و حتی 
درگیری به نیابت از خود با ایران کند، اما تا این لحظه نتوانسته اند 
اقدام در خورد اهمیتی را در این ارتباط را به نتیجه برساند با این 
وجود آمریکایی ها در ارتباط با حوادث در دریای سرخ از ایران 
مطالباتی را دارند تا تهران از ظرفیت خود در این ارتباط استفاده 
کند. حال اینکه تهران در اوج نبرد یمن و عربستان هم اعلام کرده 
بود که تنها به لحاظ معنوی در کنار یمن ایستاده است. با این 
وجود مشاور امنیت ملی؛ آمریکا در این ارتباط درخواست هایی 
ح کرده است. سالیوان، مشاور امنیت ملی کاخ  از ایران را مطر
سفید گفته باید حملات یمنی ها در دریای سرخ متوقف شود 
»جِیک سالیوان«، مشاور امنیت ملی کاخ سفید که به فلسطین 
اشغالی سفر کرده، گفت که مرحله جدیدی از جنگ غزه با ترور 
سران جنبش مقاومت حماس آغاز خواهد شد. سالیوان طی 
نشست خبری در سفارت آمریکا در قدس اشغالی توضیح داد: 
»ما متعهد به حمایت از اسرائیل در برابر حماس هستیم و این 
جنبش نباید بتواند دوباره اسرائیلی ها را هدف قرار دهد.« این 
مقام امنیتی آمریکا با بیان اینکه تلاویو حق دفاع از خود دارد و 
واشنگتن هم در کنار آن ایستاده، اظهار داشت: »ما با اسرائیل 
موافقیم که جنگ ماه ها طول می کشد، اما در مراحل مختلف 
خواهد بود. من در مورد جدول زمانی جنگ صحبت نمی کنم، 
بلکه در مورد انتقال از مرحله خشونت آمیز به مرحله با خشونت 
کمتر صحبت می کنم.« وی در ادامه به مسأله هدف قرار 
گرفتن کشتی های صهیونیستی در تنگه »باب المندب« اشاره 
کرده و مدعی شد: » یمنی  ها تهدیدی برای آزادی کشتیرانی 
خ هستند و ما با شرکای خود برای مقابله با این  در دریای سر
تهدید همکاری می کنیم. به نوشته وبگاه شبکه »اسکای نیوز«، 
سالیوان با بیان اینکه پاسخ به تهدیدات در دریای سرخ باید از 
سوی جامعه بین المللی باشد نه فقط آمریکا، افزود: »ما در حال 
ایجاد ائتلافی برای حفاظت از آزادی دریانوردی در دریای سرخ 

و توقف تهدید یمنی ها هستیم.« 
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ذره بیــن
کمیت یکدست  عملکرد حا

اصولگرایان
علی صوفی:  راه گسترش فساد از 

دوره احمدی نژاد باز شد
در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
ریشه های  و  خصوص فساد چای دبش 
چنینی فسادهایی اظهار داشت: برخی 
یک  بیت المال  به  دست اندازی  برای 
کرده اند؛ یعنی از زمان  حاشیه امن پیدا 
اولین فساد مهم جمهوری  که   ۶۸ سال 
رفیق دوست  محسن  برادر  را  اسلامی 
گفت: هر زمان  انجام داد.. علی صوفی 
هم  فساد  شود  یکدست  کمیت  حا که 
بیشتر می شود، وقتی در قدرت یکدست 
و  می پوشانند  را  همدیگر  فساد  شدند، 
فسادهایشان سیر نجومی می گیرد. وی 
افزود: برای این جریان های مفسد قانون 
اهمیت و جایگاهی ندارد و بنابراین قانون 
گر  اساسا برای آن ها بازدارنده نیستند و ا
انجام  حتما  کنند  فرار  قانون  از  بتوانند 
کنون در  ا می دهند.. صوفی ادامه داد: 
که  آنجا  از  و  هستیم  انتخابات  دوران 
اصلاح طلبان را کنار زده اند دیگر خیالشان 
وضعیت  این  در  بنابراین  شده  راحت 
دارند،  که  قدرت طلبانه ای  رقابت های 
شدت پیدا کرد؛ مثلا در موضوع فساد چای، 
کنند،  اینها برای اینکه واردات را توجیه 
سهم سرانه مصرف را بالا اعلام می کردند. 
خب وقتی تولید داخلی نسبت به سرانه 
کمتر بود، آن واردات قابل توجیه بود و هر 
چقدر سهم سرانه را بالا می گرفتند بیشتر 
می توانستند واردات داشته باشند. دبیر 
کل حزب پیشرو اصلاحات بیان کرد: اعلام 
چای  کیلو  دو  هر  صادرات  ازای  به  شد 
کیلو چای خارجی  ایرانی، می توانید یک 
وارد کنید، اینها چای داخلی را می خریدند 
که  ارزی  سهم  می کردند  انبار  می بردند 
دریافت می کردند چای وارد می کردند تا 
که سهم چندین تاجر واردکننده  جایی 
گرفتند و به شرکت دبش دادند  چای را 
و مدام سهم ارزی را بالا بردند. در اینجا 
کردند و چون فضا  رقبا این فساد را افشا 
انتخاباتی هست. به نظرم دستی هایی در 
کار است که کشور به سمت نارضایتی برود. 
کریدور  بودم،  گیلان  استاندار  که  زمانی 
کلنگ  کردم.  شمال به جنوب را پیگیری 
راه آهن قزوین رشت را درزمان آقای خاتمی 
زدیم برای اینکه این راه آهن به انزلی برود و 
از انزلی به وسیله کشتی ها به سمت روسیه و 
از آنجا به هلسینکی برود. یک کریدور شماره 
کریدور مصوب   ۱۲ ۹ شمال به جنوب از 
کنون جنگ کریدور ها یک  اتحادیه اروپا! ا
جنگ اساسی میان کشور هاست. از سال 
۱۴۰۰ هم آقای نوبخت وعده بهره برداری آن 
کنون فقط ۳۲ کیلومتر  را داد، از سال ۱۴۰۰ تا
راه آهن می خواهیم آن هم در دشت که نیاز 
به تونل هم ندارد. یعنی از رشت به بندر 
انزلی برود و تمام! اما یک قراردادی بسته 
به  شمال  کریدور  عنوان  تحت  می شود 
جنوب میان ایران و روسیه، قرارداد احداث 
راه آهن رشت به آستارا. آن ها پیش بینی 
کرده اند ۵ سال زمان می برد، اما ۱۵ سال 
حداقل زمان نیاز دارد، خب چه موانعی 
در کار است که نمی گذارند این کریدور به 

بهره برداری برسد؟
صوفی اظهار کرد: جمهوری آذربایجان 
به دنبال این بود که از طریق آستارا به این 
کریدور وصل شود و حتی الهام علی اف 
گفت حاضر هستم هزینه شخصی کنم برای 
احداث راه آهن رشت به آستارا. پس چه شد 
که روسیه آمد با ایران قرارداد بست؟ معلوم 
است روسیه با کارت ما بازی می کند.. وی 
در خصوص نگاه دولت به انتخابات مجلس 
سر  بر  رئیسی  دولت  بین  داشت:  ابراز 
مسئله انتخابات اختلاف نظر وجود دارد 
و این را صراحتا به برخی از شخصیت های 
آنها  به  و  کردند  احضار  که  اصلاح طلبی 
گفتند.  کنید،  گفتند در انتخابات شرکت 
! وی در ادامه اذعان داشت: در زمان 
اد راه این فساد ها باز شد. او  احمدی نژ
سازمان برنامه و بودجه را تعطیل کرد! برادر 
آقای احمدی نژاد مرحوم داوود احمدی 
نژاد، رئیس اداره کل بازرسی نهاد ریاست 
کاملا آشکار  اد  جمهوری بود. احمدی نژ
مجوز ترک تشریفات مناقصه پروژه های 
نفت را در اختیار او قرار داد! و او تعیین 
پیمانکار  کدام  به  را  پروژه  کدام  می کرد 

بدهد، بدون هیچ نظارتی. 

وزیر امور خارجه:
اقلیم کردستان هرگز مصدر هیچ تهدیدی 

علیه ایران نخواهد بود
وزیر امور خارجه کشورمان آقای ریبر احمد وزیر داخله 
دولت اقلیم کردستان عراق در ژنو دیدار و رایزنی کرد. 
حسین امیر عبداللهیان در این دیدار که سفیر عراق نزد 
دفتر اروپایی سازمان ملل متحد در ژنو و رئیس دفتر وزیر 
کید بر عمق روابط  خارجه عراق نیز حضور داشتند، با تا
نزدیک، عمیق و برادرانه دو کشور ایران و عراق، از روند رو 
به رشد روابط دو کشور در همه زمینه ها اظهار خرسندی 
کرد و این روابط را به نفع دو کشور و نیز کل منطقه دانست. 
وی  عزم دوستان عراقی برای اجرای کامل توافقنامه 
امنیتی میان دو کشور را ستود و بر ضرورت تبدیل مرزهای 
مشترک ایران و عراق به مرزهای پررونق اقتصادی و تجاری 
کید کرد. وزیر امور خارجه  و شکوفایی به  نفع دو ملت تا
جمهوری اسلامی ایران ضمن تشکر از اقدامات انجام 
شده از سوی دولت عراق و اقلیم کردستان در خصوص 
اجرای توافقنامه مشترک امنیتی، بر ضرورت اجرای کامل 
کامل امنیت مرزهای مشترک  آن در راستای تضمین 
کید کرد. امیر عبداللهیان همچنین از مهمان نوازی  تا
گرم اقلیم کردستان عراق از زوار ایرانی اربعین حسینی که 
در دو سال اخیر با گشایش یک گذرگاه جدید در کنار دیگر 
گذرگاه های مرزی عراق زمینه تسهیل رفت و برگشت روان 
زوار را فراهم کردند، صمیمانه قدردانی کرد. همچنین  وزیر 
امور خارجه کشورمان در ادامه دیدارهای دیپلماتیک 
خود در حاشیه اجلاس مجمع جهانی پناهندگان در ژنو، 
با خانم اولیویا روامبا وزیر خارجه بورکینافاسو در محل 
اقامت خود دیدار و گفتگو کرد. حسین امیر عبداللهیان 
این دیدار را فرصت بسیار خوبی برای گفتگو در خصوص 
همکاری دو کشور دانست و با اشاره برگزاری اخیر اجلاس 
، از  کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی دو کشور
تلاش های وزیر خارجه بورکینافاسو در این رابطه تشکر 
کرد و ابراز امیدواری نمود که اجرای توافقات امضا شده 
بخوبی به پیش رود. وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران ، آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای ارائه خدمات 
آموزشی به بورکینافاسو در زمینه های مختلف تخصصی و 

نیز در زمینه دارو و تجهیزات پزشکی را اعلام کرد. 

خبـــــر

معاون پارلمانی  رئیس جمهور در همایش نقش بانک 
ح ملی مسکن و در جمع رئیس، اعضای هیات  مسکن در طر
مدیره و مدیران ارشد بانک مسکن و شرکت های تابعه با 
تسلیت شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( و با تشکر از تلاش 
ها و خدمات بانک مسکن، گفت: بانک تخصصی مسکن  در 
کنون پیشگام  انجام رسالت سنگینی که در حوزه مسکن دارد تا
حمایت و تامین مالی ساخت مسکن در سراسر کشور بوده است 
و بر اساس مصوبه شورای عالی مسکن و ابلاغ رئیس جمهور 
لازم است که با افزایش سرمایه این بانک، حمایت ها مضاعف 
و مداوم گردد. سیدمحمد حسینی  با اشاره به توجه خبرگان 
قانون اساسی به موضوع مسکن به عنوان نیاز ضروری مردم 
، اظهار داشت: در فصل سوم قانون  به ویژه اقشار کم برخوردار
اساسی که به حقوق ملت اختصاص دارد در اصل ۳۱ به وظیفه 
دولت نسبت به داشتن مسکن متناسب با نیاز که حق  هر فرد 

کید و بر رعایت اولویت نیازمندان به  و خانواده ایرانی است، تا
خصوص روستائیان و کارگران اشاره شده است. همچنین در 
اصل ۱۰ قانون اساسی در مورد خانواده، به آسان کردن تشکیل 
کید شده که بدون شک تأمین مسکن  در تسهیل  خانواده تا
تشکیل خانواده نقش مهمی دارد. وی با اشاره به ابلاغ قانون 
جهش تولید مسکن در آغاز دولت سیزدهم در شهریور ۱۴۰۰ 
اظهار داشت: رئیس جمهور بلافاصله این قانون را ابلاغ و بر 
کید کرد. دولت مردمی نیز با جدیت پیگیر اجرای  اجرای آن تا
قانون است و امروز همه دستگاه ها باید برای تحقق این قانون 
دست به دست داده و همکاری کنند. حسینی افزود: تکمیل 
پروژه مسکن در قرچک پس از بازدید و دستور رئیس جمهور با 
گر  همت بانک مسکن در کمترین زمان نشانگر این است که ا
عزم و اراده و جدیت و پشتکار باشد می توان پروژه ای که ۲۰ سال 
قبل شروع شده را به نتیجه رساند و بالغ بر ۱۱۰۰ واحد مسکونی 

را در اختیار مردم قرار داد. معاون رئیس جمهور با بیان اینکه 
دولت گام های قابل توجهی برای ساخت انبوه مسکن برداشته 
کنون زمین مورد نیاز ساخت یک  شده است، اظهار داشت: تا
میلیون و ۹۰۰ هزار واحد مسکونی مهیا شده و این در حالی است 
که به گفته زنده یاد رستم قاسمی، در ابتدا برخی دستگاهها برای 
گذاری اراضی خود با هدف ساخت مسکن مقاومت می کردند  وا
، اقدامات خوبی در این  ولی با پیگیری و جدیت رئیس جمهور
راستا انجام شده و این مسیر با همکاری وزارتخانه ها و نهادهای 
انقلابی و نظامی با قوت ادامه دارد. حسینی تصمیم دولت برای 
اعطای زمین رایگان برای ساخت مسکن را در کاهش قیمت ها 
حائز اهیمت دانست و گفت: وقتی زمین رایگان، با آورده نقدی 
افراد و تسهیلات بانکی همراه شود، می توان ساخت مسکن 
و کنترل قیمت آن را با سرعت به پیش برد ضمن اینکه سرعت 

ساخت مسکن در کاهش هزینه ها نیز موثر است.

سید محمد حسینی:

بانک مسکن 
تامین کننده 
بیشترین 
تسهیلات در 
حوزه مسکن 
بوده است

»آرمان ملی« پیام های آمریکا به ایران را بررسی می کند؛ 

خ درخواست آمریکا از ایران در مورد امنیت دریای سر
   پیغام و پسغام های آمریکا پایانی ندارد

لیست پیغام و پسغام های آمریکا به ایران بیش از آن چیزی است که تصویر می شود. آمریکا 
ونده هسته ای به ایران پیام می فرستد، آمریکا در ارتباط با حماس به ایران پیام  در ارتباط با پر
می فرستد، آمریکا در ارتباط با عدم گسترش درگیری در منطقه به ایران پیام می فرستد، آمریکا 
یکا به  یای سرخ به ایران پیام می دهد. ارسال این پیام ها از سوی آمر در ارتباط با امنیت در
ایران تنها یک تحلیل نیست بلکه خبرهایی است که به صورت آشکار در رسانه ها بازتاب داده 

می شود
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گردن درد عامل بروز سردردهای شایعپیاده روی سریع و کاهش ابتلا به »دیابت« 
 یک تحقیق نشان داد افراد می توانند خطر ابتلا 
به دیابت نوع ۲ را از بین ببرند اما تنها در صورتی که 
به اندازه کافی سریع راه بروند. افرادی که حداقل ۴ 
کیلومتر در ساعت پیاده روی می کنند، با کاهش ابتلا 
به دیابت نوع ۲ روبه رو هستند. دکتر »احمد جایدی« 
و همکارانش در دانشگاه علوم پزشکی سمنان 
این تحقیق را انجام دادند. دکتر »جایدی« گفت: 
این میزان معادل ۸۷ قدم در دقیقه برای مردان 

و ۱۰۰ قدم در دقیقه برای زنان است. تیم تحقیق 
با گردآوری داده ها دریافتک افرادی که می توانند 
سریع تر راه بروند، قدرت عضلانی و آمادگی قلبی 
بهتری دارند که هر دو با سلامت کلی و همچنین 
کاهش خطر ابتلاء به دیابت مرتبط هستند. علاوه بر 
این، پیاده روی سریع برای کاهش وزن مفید است 
و هر گرمی که فرد کم می کند، پاسخ انسولین او را 

بهبود می بخشد.

  طبق یک تحقیق جدید ماهیچه های گردن ممکن 
است باعث سردرد شوند. محقق ارشد دکتر »نیکو 
سولمان« گفت: »رویکرد تصویربرداری ما اولین شواهد 
عینی را در مورد درگیری مکرر عضلات گردن در 
سردردهای اولیه، مانند گردن درد در میگرن، با استفاده 
از توانایی کمّی سازی التهاب ظریف درون ماهیچه ها ارائه 
می دهد.« افراد مبتلا به سردردهای تنشی اغلب احساس 
سفتی در سر و درد خفیف تا متوسط در دو طرف سر 

می کنند. در این مطالعه، تیم تحقیق درگیری عضلات 
گردن در سردردهای اولیه را با استفاده از نوع خاصی از 
MRI برای یافتن ارتباط بین دفعات گردن درد و سردرد 

انجام داد. مطالعه شامل ۵۰ شرکت کننده، بود. نقشه 
برداری عضلانی می تواند برای طبقه بندی بیماران مبتلا 
به سردرد اولیه و برای نظارت بر اثرات درمان استفاده 
شود. سولمان خاطرنشان کرد که درمان های غیرتهاجمی 

می توانند به اندازه داروها مؤثر و ایمن تر باشند.

 نقش سیستم ایمنی 
در بروز افسردگی پس از زایمان

 دهه ها است که متخصصان تلاش می کنند معمای 
افسردگی پس از زایمان را حل کنند از جمله اینکه چرا 
فقط برخی زنان به آن مبتلا می شوند و این اختلال که 
مشخصه اش احساس اندوه شدید و حتی فکر آسیب رساندن 
به خود یا دیگران است  می تواند برای مادر، نوزاد و کل 
خانواده ناخوشایند و نگران کننده باشد. طبق یک مطالعه  
جدید گرچه افسردگی پس از زایمان با نوسان های هورمونی 
دوره بارداری مرتبط است اما متخصصان می گویند که 
ممکن است سیستم ایمنی نقشی بزرگ تر از آنچه پیش تر 
تصور می شد در این موضوع بازی کند. این یافته ها می تواند 
شیوه تشخیص و درمان افسردگی مرتبط با بارداری را به  
کلی تغییر دهد. از همه مهمتر اینکه این مطالعه ممکن 
است به شناسایی مادرانی که بیشتر در معرض خطر قرار 
دارند کمک کند و به این ترتیب، حمایت و درمان قبل از 
بروز علائم آغاز شود. تمرکز بر ارتباط بین سلامت سیستم 
ایمنی و افسردگی پس از زایمان بخشی از تغییری است 
که در حوزه مطالعه بیماری های روانشناختی در حال 
وقوع است. متخصصان دریافته اند که عارضه های زمینه ای 
خودایمنی و التهابی می تواند تاثیر عمیقی بر مغز داشته 
باشد و ممکن است در بیماران مبتلا به انواع عارضه های 
عصبی روانشناختی از جمله افسردگی، شایع تر از آن باشد 
که پیش تر تصور می شد. »بندتا لونر«، استاد روانشناسی 
در دانشگاه »اوهایو«، می گوید: یافته های متخصصان 
نشان می دهد که مادرشدن، تغییر قابل ملاحظه ای در مغز 
ایجاد می کند که بسیاری از متخصصان آن را »دوره مهم 
دیگری از رشد و تکامل مغز مشابه اوایل زندگی یا نوجوانی« 
می دانند. این تغییرات مغزی ممکن است کلید شناخت 
رفتار مادرانه و چگونگی بروز افسردگی مرتبط با بارداری 
باشد. به عقیده بسیاری از کارشناسان، اطلاع از سازوکار 
زیست شناختی افسردگی پس از زایمان به انگ زدایی و 
شرم زدایی از این عارضه شایع کمک می کند. بسیاری از 
مادران دوره ای از اندوه، زودرنجی و تمایل به گریه دارند 
که معمولا تا چند روز پس از زایمان ادامه دارد. اما از هر 
پنج زن، یک نفر در دوره بارداری یا پس از آن، دچار شکل 
شدیدتر، طولانی تر و ناتوان کننده تر افسردگی می شود 
که با حس ناامیدی شدید، بی علاقگی و در موارد نادر، 
روان پریشی همراه است. این احساسات ممکن است 
هفته ها، ماه ها یا حتی سال ها ادامه داشته باشند و در ایجاد 
الفت میان والد و نوزاد و مراقبت، مانع ایجاد کند. این عارضه 
همچنین عامل عمده مرگ ومیر قابل پیشگیری در مادران 

است.
  پاسخ سیستم ایمنی به بارداری 

 اکنون متخصصان بیش از پیش پی برده اند کل مساله 
افسردگی پس از زایمان تغییر هورمون ها نیست. فعالیت 
سیستم ایمنی بدن نیز در دوره بارداری دچار نوسان 
می شود. در سه  ماهه اول، التهاب در بدن افزایش پیدا 
می کند تا به لانه گزینی جنین کمک کند. در سه ماهه دوم، 
سیستم ایمنی بدن در وضعیت ضدالتهابی قرار می گیرد تا 
از حمله به جنین در حال رشد جلوگیری شود. در سه ماهه 
سوم و با نزدیک شدن به زمان زایمان، سیستم ایمنی بدن 
دوباره وارد حالت التهابی می شود تا به انقباض های رحمی 
و تولد نوزاد کمک کند. به گفته متخصصان، با التهاب 
بلندمدت و فعالیت سیستم ایمنی، سیتوکین های التهابی 
از بدن به مغز می روند، باعث التهاب عصبی می شوند و در 
نهایت بر نواحی مغزی دخیل در افسردگی اثر می گذارند. 
»لنا بروندین«، استاد علوم زوال عصبی اظهارداشت: 
افسردگی مرتبط با بارداری ممکن است نمونه ای شاخص 
از زیرمجموعه التهابی افسردگی باشد که به  دلیل تغییر 
عمده در فعالیت ایمنی در دوره بارداری و پس از زایمان 
رخ می دهد. در مطالعه ای نشان داد افزایش سیتوکین های 
التهابی با افزایش خطر ابتلا به افسردگی شدید و حتی 
خودکشی پس از زایمان همراه است. یافته های یک مطالعه 
دیگر نشان داده است در زنانی که به افسردگی پس از زایمان 
مبتلا می شوند، فعالیت برخی سلول های ایمنی که در وره 
بارداری سرکوب می شوند، پس از زایمان به وضعیت قبل 
بازنمی گردد. اختلال در خواب و افزایش استرس و فشار 
عصبی نیز بر سیستم ایمنی بدن تاثیر می گذارد و التهاب را 
افزایش می دهد. ارتباط بین استرس و سیستم ایمنی بدن 
همچنین توضیح می دهد که چرا افسردگی پس از زایمان 
ممکن است حتی در والدینی بروز کند که تجربه مستقیم 
بارداری و زایمان ندارند. از هر ۱۰ پدر، یک نفر به افسردگی 
پس از زایمان مبتلا می شود و همچنین این موضوع در 
مورد برخی والدین که کودکی را به فرزندی می پذیرند نیز 

صدق می کند.
  چند توصیه مفید

 یک متخصص می گوید: افسردگی و اضطراب به خودی 
خود از بین نمی روند اما با انجام بعضی از روش ها، امید برای 
درمان و مدیریت آن ها وجود دارد از جمله اینکه:مشاوره 
با یک روانشناس می تواند راه حل هایی را برای کمک به 
کاهش و مدیریت افسردگی یا اضطراب در مادران به همراه 
داشته باشد.به مادرانی که دچار این اختلال هستند توصیه 
می شود با دیگر زنانی که به تازگی مادر شده اند، ارتباط 
برقرار کنند.  در زمان های فراغت فعالیت هایی را که از 
انجام آن ها لذت می برند مانند گوش دادن به موسیقی 
آرام بخش، خواندن کتاب یا تماشای یک فیلم مورد علاقه 
را انجام دهند.به زنانی که تازه مادر شده اند توصیه می شود 
که واقع بین باشند. لازم نیست همه کارها را دقیق و کامل 
انجام دهند بلکه فقط کاری را که می توانند و فشار زیاد از 
حد بر آنها تحمیل نمی کند، انجام دهند و بقیه را رها کنند.

متخصصان همچنین به مادران می گویند که برای مراقبت 
از نوزاد یا در انجام کارهای خانه از دیگران درخواست کمک 
کنند.به مادر توصیه می شود زمانی که کودک استراحت 
می کند، او نیز استراحت کند. خواب کافی به همان اندازه که 
برای کودک مهم است برای مادر نیز حیاتی است.همچنین 
به مادران گفته می شود که با خانواده و دوستان خود وقت 
بگذرانند.به علاوه چندین دارو می توانند افسردگی و 
اضطراب را به طور موثر درمان کنند و برای زنان باردار، 
مادران شیرده و نوزادانشان بی خطر هستند. مشورت با یک 

پزشک می تواند در این زمینه کمک کننده باشد.

 عمــود ی  افقــی

  مغز انسان بی تحرکی را به رفتارهای 
پویاتر ترجیح می دهد. هر چه زمان بیشتری 
تلاش  مغز  کنید،  بی تحرکی  صرف  را 
بیشتری می کند تا در همین وضعیت باقی 
بماند. اگرچه بسیاری از افراد به سلامت مغز 
خود فکر نمی کنند اما، حقیقت این است 
که سلامت مغز به دلیل کم تحرکی می تواند 
آسیب ببیند. به رغم اینکه زوال عقل و 
سایر مشکلات حافظه به شدت با عوامل 
ژنتیکی مرتبط هستند، ولی مطالعات 
نشان داده ورزش نکردن می تواند تأثیر 
مشابهی داشته باشد. ورزش نکردن خطر 
ابتلاء به زوال عقل را افزایش می دهد. 
بخشی از مغز که در ساختن خاطرات جدید 
نقش دارد با کم تحرکی نازک می شود و 
همین مساله، در درازمدت باعث ناتوانی 
در به خاطر سپردن خاطرات و تغییرات 
خلق وخو می شود که تنها راه حل این 
مشکل، افزایش فعالیت بدنی است. به طور 
متوسط، افراد کم تحرک زمان بیشتری را در 
مقابل نمایشگرها می گذرانند و این می تواند 
باعث ایجاد اعتیاد شود که برای همه افراد 
یک احساس استرس ایجاد می کند علاوه بر 
این، ضعف بدن بر سلامت روان فشار وارد 
می کند و همانطور که شروع به احساس 
ضعف می کنید، کنترل کمتری بر زندگی 
و اعمال خود احساس می کنید بنابراین، 
میزان استرس افزایش می یابد. اگر به دلیل 
افزایش بی تحرکی در زندگی دچار استرس 
می شوید باید شروع به فعالیت کنید زیرا 
بخش اصلی که تحت تأثیر بی تحرکی قرار 
می گیرد، سلامت روان است. هنگامی که 
اینکه  احتمال  می شوید،  بی تحرک 
افسردگی یا اضطراب را تجربه کنید بسیار 
بیشتر است. هورمون ها نقش اساسی در در 
تعادل خلق وخو دارند هورمون اولیه درگیر 
در این فرآیند سروتونین است و هنگامی که 
ترشح نمی شود، منجر به افسردگی و 
اضطراب می شود بنابراین وقتی تمام روز 
را دراز می کشید، احتمال ترشح سروتونین 
در مغز کاهش می یابد. هنگامی که غیرفعال 
هستید، مغز سروتونین ترشح نمی کند 
بنابراین، افسرده می شوید و هنگامی که 
افسردگی  یا  اضطراب  احساس  افراد 
می کنند کمتر به فعالیت بدنی می پردازند 
زیرا قدرت انجام این کار را پیدا نمی کنند و 
این یک چرخه معیوب ایجاد می کند که 
تنها با فعالیت بدنی می توان آن را تغییر 
داد. پیش بینی می شود با افزایش پشت 
میزنشینی، عدم تحرک کافی، استفاده از 
برنامه های سرگرمی و عدم تفکر روزانه، 
دیابت و فشارخون در جامعه شهرنشین، 
باید برای پیشگیری از آلزایمر در آینده 

نزدیک کاری کرد.

میثمپورغلامی
روانپزشک

گر بیش از حد گوشت و لبنیات پرچرب بخورید، میکروب های روده شما تغییر می کند که ممکن است برای سلامت روده شما بهتر  ا
 Bilophila گر بیش از حد باشد مشکل ساز است، زیرا نباشد. میکروب Bilophila، در مقادیری برای بدن کارآمد و مناسب است اما ا

می تواند باعث التهاب شود. سعی کنید مصرف محصولات حیوانی، به ویژه گوشت چرب )بیکن، دنده، سالامی( و پنیر را به حداقل 
برسانید.

زیاده روی در غذاهای سرخ شده برای شما مضر است. طبق یک مطالعه غذاهای سرخ شده بر روی میکروب های شما چندان 
مناسب نیست. با اجتناب از مصرف گوشت سرخ شده، سیب زمینی سرخ کرده و... سلامت میکروب های خود را تضمین کنید. همچنین 

غذاهایی که چربی بالایی دارند، مانند غذاهای سرخ شده، پیتزا و فست فودها را نیز محدود کنید.

چربی اشباع بیش از حد

سرخ شده ها 

کتری های روده افزایش  یک مطالعه در بریتانیا نشان داد که شیرین کننده های مصنوعی می توانند تغییرات بیماری زا را در برخی از با
دهند. از شیرین کننده های مصنوعی، از جمله ساخارین، سوکرالوز و آسپارتام و... دوری کنید.

کتری های سالم روده را از بین  دلایل خوبی برای به حداقل رساندن مصرف شکر تصفیه شده وجود دارد. قند بیش از حد با
 : می برد که می تواند باعث التهاب در بدن شود و باعث بروز مشکلات سلامتی مختلفی شود. قندهای تصفیه شده عبارتنداز

(، شربت ذرت با فروکتوز بالا و... کارز )شکر سا

شیرین کننده های مصنوعی

شکر تصفیه شده

 ۱- از سرداران اسکندرمقدونی- طلب درمان نمودن 
۲- خروس جنگی- صورت وچهره- حق العمل و پاداش 
کار 3- مرطوب- فیلــم رضا مقصودی- اشــاره به دور 
۴- سوســن زرد- شــرم وآزرم- شــاگردمغازه- غذای 
تزریقی ۵-  باربرداشــتن- برقراروآباد- پست وفرومایه 
6- بخشنده- ســینمای ســوخته آبادان- کشیک ۷- 
چاه جهنم- طــلا- ردیف قالــی- حرص وطمع ۸- نام 
باستانی نیشابور- از شهرهای استان سمنان 9- شامل 
همه می شــود- واحدپول ژاپن- دریای شرق روسیه- 
چهارچوب عکس ۱۰- زیاد- امتحان وتجربه-  بالابرنده 
۱۱- کیســه وتوبره- از حروف مقطعــه قرآن کریم- از 
قبائل عصرجاهلیت اعراب ۱۲- محله وبرزن-  آبی سیر 
یا بنفش پررنگ- حرف ششــم فارســی- دوش وکتف 
۱3- نماد شیمیای گوگرد- از شهرهای  همدان- فریاد 
۱۴- حقیقی و واقعی-  از اشکال هندسی- بوق و شیپور 
۱۵- کشــوری در شــمال آمریکای مرکزی- از صنایع 

دستی

 ۱- از آثار تاریخی اصفهان که در شرق 33 پل قرار دارد- عاقبت همه کاره! ۲- متعارف ومعمول- 
هوس زن باردار- تکان خوردن 3- خواندنی دانش آموز- شــیردوش- جوانمرد- آب بند ۴- حرف 
دهن کجی- نخستین سوره قرآن کریم- خرده وتکه- نوعی خالکوبی ابرو ۵- سپاه- سیگاربدبوي 
قدیمي-  کتابی از دکتر شــریعتی 6- پناه دادن- تقویت امواج رادیویی-  روشندل ۷- آبرسان- از 
مقاطع تحصیلی- ننر ۸- شهری در آمریکا- از شهرهای استان  زنجان 9- زبان مردم تایلند- نیروی 
طبیعت وفطرت- علف حصیر ۱۰- لرزش پا- بند و طناب- جمع کننده ۱۱- کتلت مکزیکی- چاک 
و شکاف- اشاره به نزدیک ۱۲- بلندی آسمان- ستاره ای در صورت فلکی جبار- روزه- غرور وتکبر 
۱3- میان ووسط- قســمتی از پا- پاکیزه تر- ضدوفا ۱۴- از توابع نایین- میوه هزاردانه- ترسناک 

۱۵- فیلمی از اسماعیل براری- از آثار تاریخی استان تهران

 خو ر اکی     های 

مضر    برای   »روده« 
 احتمالا تاکنون درباره میکروبیوم روده شنیده اید، جمعیتی از 
تریلیون ها میکروب، عمدتا باکتری که در دستگاه گوارش شما 

زندگی می کنند. می دانید که خوردن غذاهای مناسب برای سالم 
نگه داشتن باکتری های مفید روده )که پروبیوتیک ها نیز نامیده 

می شوند( مهم و ضروری است. در ادامه با غذاهایی که برای 
»روده« مضر هستند، آشنا می شوید.



 

 اخلاق در هوش مصنوعی

 اخلاق در هوش مصنوعی در پیشرفت های فناوری 
می تواند به ایجاد جهانی با تعصب کمتر و انصاف بیشتر 
کمک کند. همان طور که هوش مصنوعی )AI( برای جامعه 
اهمیت فزاینده ای پیدا می کند، کارشناسان در این زمینه 
نیاز به مرزهای اخلاقی را هنگام ایجاد و پیاده سازی ابزارهای 
گرچه در حال  جدید هوش مصنوعی شناسایی کرده اند. ا
کم در مقیاس گسترده ای برای نوشتن  حاضر هیچ نهاد حا
و اجرای این قوانین وجود ندارد، بسیاری از شرکت های 
فناوری نسخه مخصوص به خود را از اخلاق هوش مصنوعی 

یا کد رفتاری هوش مصنوعی اتخاذ کرده اند.  
   اخلاق هوش مصنوعی چیست؟

اخلاق هوش مصنوعی مجموعه ای از اصول راهنمایی 
است که ذی نفعان )از مهندسان گرفته تا مقامات دولتی( 
برای اطمینان از توسعه و استفاده مسئولانه فناوری هوش 
مصنوعی استفاده می کنند. این به معنای اتخاذ رویکردی 
ایمن، انسانی و سازگار با محیط زیست برای هوش مصنوعی 
است. یک کد اخلاقی قوی هوش مصنوعی می تواند شامل 
اجتناب از تعصب، اطمینان از حریم خصوصی کاربران و 

داده های آنها و کاهش خطرات زیست محیطی باشد. 
   چرا اخلاق هوش مصنوعی مهم است؟

اخلاق هوش مصنوعی مهم است زیرا فناوری هوش 
مصنوعی برای تقویت یا جایگزینی هوش انسانی طراحی 
شده است؛ اما وقتی فناوری برای تکرار زندگی انسان طراحی 
شده است، همان مسائلی که می تواند قضاوت انسان را 
مخفی کند می تواند به فناوری نفوذ کند. پروژه های هوش 
مصنوعی که بر اساس داده های مغرضانه یا نادرست ساخته 

می شوند، می توانند عواقب مضری داشته باشند. 
   چگونه هوش مصنوعی اخلاقی تری ایجاد کنیم؟

ایجاد هوش مصنوعی اخلاقی بیشتر مستلزم نگاهی 
دقیق به پیامدهای اخلاقی سیاست، آموزش و فناوری 
است. چارچوب های نظارتی می توانند تضمین کنند که 
فناوری ها به جای آسیب رساندن به جامعه، به نفع جامعه 
هستند. هر کسی که با هوش مصنوعی روبه رو می شود باید 
خطرات و تأثیر منفی احتمالی هوش مصنوعی غیراخلاقی 
یا جعلی را درک کند. مسئله اخلاق در هوش مصنوعی بسیار 
مهم است و به طور گسترده ای در حوزه تحقیقات و توسعه 
هوش مصنوعی مورد بحث قرار می گیرد. در زیر به برخی 

اصول و مبانی اخلاقی در هوش مصنوعی اشاره می کنم: 
باید بدون  سیستم های هوش مصنوعی  1. عدالت: 
تبعیض و تفاوت ناعادلانه با همه افراد رفتار کنند. باید 
هوش  عملکرد  و  تصمیمات  که  شود  حاصل  اطمینان 
مصنوعی به طور عادلانه و بدون تبعیض از نظر جنسیت، 
گی های افراد  نژاد، اعتقادات، طبقه اجتماعی و سایر ویژ

انجام می شود. 
2. شفافیت: سیستم های هوش مصنوعی باید قابلیت 
توضیح و تفسیر عملکرد خود را داشته باشند. شفافیت در 
هوش مصنوعی می تواند به کاربران و افراد توانایی اعتماد به 
سیستم را بدهد و از مشکلات ناشی از تصمیمات ناسازگار یا 

بی انصافانه جلوگیری کند. 
هوش  توسعه  در  خصوصیت:  و  حقوق  حفظ   .3
مصنوعی، باید حقوق و خصوصیت افراد را رعایت کرد. این 
شامل حفظ اطلاعات شخصی، جلوگیری از سوءاستفاده و 
سوءاستفاده از اطلاعات و حفظ حریم خصوصی افراد در 

تعامل با سیستم های هوش مصنوعی است. 
مدیران  و  توسعه دهندگان  مسئولیت پذیری:   .4
کارکرد  مسئولیت  باید  مصنوعی  هوش  سیستم های 
باید  آنها  بگیرند.  به عهده  را  این سیستم ها  و عملکرد 
مسئولیت اثرات ناخواسته و ممکن بر افراد و جامعه را در 
نظر بگیرند و اقدامات لازم را برای جلوگیری از آسیب و ضرر 

احتمالی اتخاذ کنند. 
5. تعامل انسان و ماشین: توسعه هوش مصنوعی باید 
به گونه ای باشد که تعامل انسان و ماشین را تسهیل کند، 
نه آن طور که انسان را جایگزین کند. هوش مصنوعی باید 
بتواند از دانش و تجربه انسان بهره برداری کند و به کاربران 

قابلیت کنترل و تعامل مستقیم با سیستم را بدهد. 
مصنوعی  هوش  به  مربوط  اخلاقی  مسائل  و  اصول 
همچنین به توسعه قوانین و مقررات مرتبط با حفاظت 
از افراد و جامعه، حل مسائل اخلاقی مرتبط با استفاده 
از داده ها و افزایش شفافیت نیز مربوط می شوند. توجه 
به این اصول و مسائل اخلاقی در توسعه هوش مصنوعی 
کند تا  کمک  می تواند به سازمان ها و توسعه دهندگان 
تکنولوژی هوش مصنوعی را به طور مسئولانه و اخلاقی 
پیش ببرند. دست اندرکاران توسعه هوش مصنوعی خود 
به دنبال تصویب قوانین بین المللی برای مدیریت و کنترل 
هوش مصنوعی هستند و معتقدند که سازمانی جهانی، 
شبیه منع گسترش سلاح های اتمی برای هوش مصنوعی 
نیز باید تشکیل شود تا امنیت در این حوزه برقرار شود و 

نگرانی ها کاهش یابد. 

گرانی و فقر
مردم از فقر رنج مي برند و مشکلات اقتصادي چنان 
کثر مردم تا  که باعث مي شود ا بر آنان سایه افکنده 
دیر وقت کار کنند تا بتوانند حداقل هزینه زندگي خود 
را تامین کنند. در این راه افرادي که داراي خودروي 
شخصي هستند با رانندگي و مسافرکشي، سعي دارند از 
حداقل شرایط زندگي برخوردار شوند، اما مستاجراني که 
هر سال براي تمدید اجاره خانه با افزایش چند برابري 
ودیعه از سوي صاحبخانه ها مواجه هستند، تکلیفشان 

چیست؟
محمدی از تهران
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

 ۹0 درصد کودکان کار 
مهاجرند!

رئیس کارگروه حاشیه نشینی و مناطق 
حاد و بحرانی وزارت کشور با اعلام اینکه 
۹0 درصد کودکان کار در ایران از مهاجران 
هستند، گفت: کودکان کار و آواره مهاجر در 
، محصول نگاه سرمایه داری آمریکا در  کشور
منطقه اند.ابراهیم نورمحمدی در مراسم 
رویداد »توان« که با هدف استفاده از توان 
مردمی در حل مشکلات در آستانه سفر 
برگزار شد،  گلستان  به  رئیس جمهوری 
گر از توان، مال و انرژی مردم  اظهار کرد: ا
در اداره جامعه استفاده شود، مردم آن 
جامعه رشد می کنند و این به معنی حذف 
توان دولت نیست، دولت نیز باید با تمام 
توان پای کار بیاید. نورمحمدی همچنین 
اشاره کرد: 10 درصد کودکان کار در کشور 
داخل  در  سرمایه داری  نگاه  محصول 
هستند که باید برای آن چاره اندیشی کرد.

بیش از ۷ میلیون مبتلا به دیابت 
بیماری های  مدیریت  دفتر  مدیرکل 
بر  کید  تا با  بهداشت  وزارت  گیر  غیروا
در  به ویژه  خون  قند  کنترل  اهمیت 
کنترل  عدم  گفت:  دیابت،  به  مبتلایان 
قند خون در مبتلایان به دیابت یکی از 
مرحله  به  بیمار  که  است  اصلی  دلایل 
کوروش اعتماد به ایسنا  دیالیز می رسد.
گفت: بر اساس آمار منتشر شده از آخرین 
گیر  غیروا بیماری های  کشوری  مطالعه 
در سال 1۴00، وزارت بهداشت اعلام کرده 
بود که برآورد تعداد کل بیماران دیابتی 
در جمعیت بالای 2۵ سال در ایران بیش 
از 7 میلیون نفر است.همچنین در همان 
سال شیوع دیابت 1۴.1۵ درصد )متوسط 
قند خون در جمعیت ذکر شده 10۵.۵1 
میلی گرم در دسی لیتر بوده است( برآورد 
که سهم زنان 1۴.71 درصد و  شده بود 
سهم مردان 1۳.۴۴ درصد بود. در عین 
همین  در  نیز  پیش دیابت  شیوع  حال 
که  2۴.7۹ درصد بوده است  جمعیت، 
سهم زنان 2۳.۵۴ درصد و سهم مردان 
2۶.۳۵ درصد بود.این آمارها در حالی اعلام 
شد که بر اساس برآوردهای صورت گرفته 
گاهی از دیابت  در این جمعیت، میزان آ
 ۶۵.0۵ درمان  پوشش  درصد،   7۳.2۹
درصد و درمان موثر ۳1.0۶ درصد بوده 
است. درواقع اعلام این آمار نشان دهنده 
آن است که درصد قابل توجهی از مبتلایان 
به دیابت درمان موثر دریافت نمی کنند 
که همین موضوع ممکن است سبب بروز 

عوارض ثانویه ابتلا به دیابت شود.

این هشدار را جدی بگیرید
شده،  انجام  بررسی های  اساس  بر   
کلاهبرداران در هر دوره پرداخت سود 
عناوین  به  و  شده  فعال  عدالت  سهام 
متعدد به دنبال سوءاستفاده هستند. 
گفت:  بوشهر  استان  فتا  پلیس  رئیس 
مجرمین سایبری به شیوه های مختلف 
ح عناوینی چون پرداخت دروغین  با طر
سود سهام عدالت در کمترین زمان ممکن 
یا ثبت نام افراد غیربرخوردار و غیر مشمول 
سهام عدالت و مشابه این موارد در فضای 
هستند. کلاهبرداری  دنبال  به  مجازی 
رئیس پلیس فتا استان بوشهر گفت: در 
صورت دریافت این چنین پیام ها از طریق 
سرشماره های شخصی، از باز کردن و ورود 
به لینک ها خودداری و اقدام به حذف 
پیامک کنند. قاسمی توصیه کرد: مردم به 
محض مشاهده موارد مشکوک، به سایت 
 cyberpolice.gov.ir پلیس فتا به آدرس

مراجعه و موضوع را اعلام کنند.

 میانگین دمای زمین 
سال آینده بیشتر می شود

گازهای  انتشار  افزایش  دنبال  به   
گلخانه ای و تشدیدِ اثر »ال نینو« بر دمای 
کارشناسان پیش بینی  هوای زمستانی، 
زمین،  در  گرما  رکوردشکنی  که  می کنند 
داشت. خواهد  ادامه  هم  آینده  سال 
، در حالیکه گرما با  کس وِدر به گزارش فا
رکوردهای بی سابقه در سال 202۳ )سال 
است(،  پایان  به  رو  که  میلادی  جاری 
کل سیاره زمین را تحت تاثیر قرار  تقریبا 
داد، کارشناسان مطالعات جوی و زیست 
محیطی می گویند که به احتمال زیاد همین 
روند در سال 202۴ ادامه می یابد و افزایش 
دما سال آینده هم رکوردهای جدید می زند.
به دنبال افزایش انتشار گازهای گلخانه ای 
ناشی از مصرف سوخت های فسیلی و اوج 
اثر ال نینو بر دمای هوا در فصل زمستان، 
زمستان  جهان  که  می شود  پیش بینی 
گرم تری را تجربه کند و سال 202۴ ممکن 
است از نظر میانگین دمای جهانی گرم تر از 
امسال باشد.میانگین دمای هوای جهانی 
کتبر در سال جاری 1.۴۳  در دوره ژانویه تا ا
پیش صنعتی  دوره  میانگین  از  درجه 
)1۸۵0-1۹00( فراتر رفت و گفته می شود که 

سال 202۳ گرم ترین سال ثبت شده است.
در حالی که ژوئیه 202۳ به عنوان گرم ترین 
ماه ثبت شد، دمای هوای در دوره ماه های 
اوت تا نوامبر 202۳ همچنان به رکورد شکنی 

ادامه داد.

حسین معافی
کارشناس رسانه ای 

ح شد  در نشست فعالان کارگری مطر

۱۰سال افزایش سن بازنشستگی هم مشکل صندوق ها را حل نمی کند
 ظهر روز چهارشنبه نشست دانشجویی »صدای مردم« 
پیرامون بررسی مسائل روز کارگران و بازنشستگان با توجه 
به تصویب برنامه هفتم توسعه در حسینیه هنر تهران با 
و  و فعالان صنفی  از دانشجویان، جوانان  حضور جمعی 
کارگری به همت تشکل آرمان دانشگاه تهران برگزار شد.به 
کانون بازنشستگان  کبر عیوضی )دبیر  گزارش ایلنا، علی ا
تأمین اجتماعی استان تهران( با اشاره به موضوع افزایش 
سن و سابقه بازنشستگی اظهار کرد: افزایش سن و سابقه 
بازنشستگی به بهانه ناترازی صندوق های بازنشستگی انجام 
شده است اما باید دید این ناترازی را دید چه کسی به وجود 
آورده است.او با اشاره به حق الناس بودن صندوق تامین 
کارآمدی دخالت دولت در صندوق تامین  اجتماعی گفت: نا
کنون سه میلیون  اجتماعی باعث ناترازی شده است. ما ا
که تحت تکفل دولت ملحق به  200 هزار نفر بیمه شده  و 
صندوق شدند و ماهی 1۶ هزار میلیارد دولت باید حق بیمه 
بابت آنه ا به صندوق واریز کند اما هنوز آن را نداده است 
کنون ۶00 هزار میلیاردتومان با محاسبات بانکی  بطوری که ا

گر  باید به تامین اجتماعی بدهد.عیوضی با بیان اینکه »ا
دولت بدهی خود را می داد صندوق ناتراز نبود« گفت: امروز 
بجای پرداخت بدهی بیمه شده صندوق تامین اجتماعی با 
دستور دولت برای افزایش سن و سابقه مواجه شده است. 
کنون تعهدات  گر بدهی خود از دولت را گرفته بودیم، ا ما ا
درمانی و متناسب سازی و افزایش حقوق بازنشستگان انجام 
شده بود.دبیر کانون بازنشستگان تأمین اجتماعی استان 
گر سن و سابقه بازنشستگی به جای دو  تهران تصریح کرد: ا
سال، تا ده سال هم افزوده شود، کمکی به بهبود منابع مالی 
صندوق ها و دوری از خطر ورشکستگی نمی شود. درحالی که 
صندوق کشوری و لشگری از بودجه دولتی استفاده نمی کند، 
صندوق تامین اجتماعی حتی حق خود را نیز نمی تواند بگیرد.

در ادامه علیرضا حیدری )نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان 
جامعه کارگری( با اشاره به موضوع خصوصی سازی گفت: 
هدف خصوصی سازی نباید درآمدزایی برای دولت باشد زیرا 
گذار می شود بلکه هدف آن  در خصوصی سازی اموال مردم وا
صرفا باید توسعه و رشد اشتغال باشد. به همین علت علاوه 

گذاری، اهلیت خریدار باید  گذاری و قیمت وا بر شفافیت وا
احراز شود.او افزود: بعدها دولت ها برای جبران کسری بودجه 
گذاری بنگاه ها آغاز شد. بسیاری از  به صورت خصولتی وا
گذاری به صندوق های بازنشستگی بود و  خصوصی سازی ها وا
باقی به مالکینی بود که اهلیت نداشتند. گاهی اعتراض کارگران 
به مدیریت شرکت های خصوصی متوقف می شود اما همواره 
اصل اعتراض وجود دارد. در این زمینه البته نهادهای میانجی 
مدنی و حمایت رسانه مستقل در کشور برای جلوگیری از این 
رویدادها نیاز داریم.نایب رئیس اتحادیه  پیشکسوتان جامعه 
کارگری تصریح کرد: در ابتدای انقلاب ارزش نرخ دستمزد کارگر 
210 دلار بود ولی امروزه به مرور با کاهش این ارزش مواجه 
شدیم. مثلا در سال 1۳۸۸ با کاهش ارزش مزد مواجه شدیم.

کید کرد: عموما افزایش تورم ربطی  این کارشناس اقتصادی تا
کنون در بهبود تورم در هیچ  به کارگران ندارد و فریز کردن مزد تا
تاریخی در کشور کمک نکرده است. بلکه فزونی هزینه های 
دولت در بودجه و افزایش نقدینگی و ضعف در تولید که همه 

به دولت برمی گردد عامل تورم است.

 رئیس کانون بازنشستگان شهرستان آمل، پرسید: آیا خود شما می توانید با 8 میلیون تومان درصورتی که مستاجر هم باشید زندگی کنید؟

 چرا بازنشسته  ها  بعد از 30 سال کار، فقیرانه زندگی  می کنند
 رئیس کانون بازنشستگان شهرستان آمل گفت: از مسئولین می پرسیم، آیا خود شما، 
فرزندان شما یا ما می توانیم با هشت میلیون تومان درصورتی که مستاجر هم باشیم و 
باید نصف حقوق را برای اجاره بپردازیم زندگی کنیم.به گزارش ایلنا از دوازدهمین اردوی 
سالیانه اعضای هیأت مدیره کانون های کارگران بازنشسته و مستمری بگیران تامین 
اجتماعی مازندران، رمضانعلی تهک، گفت: در یکی از ماده های قانون کار به دستمزد 
جامعه کارگری اشاره شده که باید مطابق با تورم باشد، از سال ۶۸ به بعد دستمزد با توجه 
گر من بازنشسته که باید 20 میلیون بگیرم  به تورمی که وجود داشت، تعیین نشده است، ا
۸ میلیون می گیرم دلیلش تورمی است که در حقوق ها اعمال نشده است.رئیس کانون 
بازنشستگان شهرستان آمل ادامه داد: در بخش تشکلات ضعیف شده ایم چون تعداد 
گر اعتراضی  زیادی از کارگران قراردادی هستند و از اخراج شدن ترس دارند، در تمام دنیا ا
بین کارگر و کارفرما ایجاد شود، دولت می آید تا تعادل برقرار شود.او با اشاره به دستمزد 
پایین کارگران و بازنشستگان و خطاب به مسئولین عنوان کرد: از مسئولین می پرسیم، 
آیا خود شما، فرزندان شما یا ما می توانیم با هشت میلیون تومان درصورتی که مستاجر 
هم باشیم و باید نصف حقوق را برای اجاره بپردازیم زندگی کنیم.تهک اظهار کرد: باید 
دستمزد و درمان کارگران بازنشسته حل شود و از رهبری درخواست داریم حکم بدهند تا 

این موضوع بررسی شود، ما برای این انقلاب هستیم، شهدای کارگر زیادی داریم، کارگران 
و بازنشستگان بلد هستند فریاد بزنند اما به احترام خون شهدا و رهبری سکوت کرده اند.
او اضافه کرد: از همه تشکل های کارگری تقاضا داریم وحدت را حفظ کنید، باید جلسات 
مختلف با رئیس جمهور برگزار شود تا حرف ما شنیده شود، اعتراض کارگران و بازنشستگان 
شدید است اما سکوت کرده اند.حجت الله نائیچ هم در این مراسم گفت: تعداد وامی که به 
شهرستان ها اختصاص پیدا می کند بسیار کم است، در شهرستان نور ۸00 متقاضی داریم 
اما ۴0 وام اختصاص پیدا کرده است.رئیس کانون بازنشستگان شهرستان نور ادامه داد: 
بیمه آتیه سازان هم مشکلات مختلفی دارد و پرداختی ها در مدت طولانی انجام می شود.
رستم قاسم زاده هم در این مراسم به مشکلات بیمه برای بازنشستگان اشاره کرد و گفت: 
در شهرستان نوشهر برخی برای بیمه مشکلاتی دارند و نمی توانند بیمه تکمیلی شوند که 
درخواست داریم این موضوع بررسی شود.رئیس کانون بازنشستگان شهرستان نوشهر 
ادامه داد: وقتی برای بیمه تکمیلی می رویم، می گویند، چهار ماه است که تامین اجتماعی 
سهم خود را پرداخت نکرده و بنابراین بیماران نمی توانند سهم بیمه خود را دریافت کنند.
دوازدهمین اردوی سالیانه اعضای هیأت مدیره کانون های کارگران بازنشسته و مستمری 
بگیران تامین اجتماعی استان مازندران به مدت 2 روز در کرمانشاه در حال برگزاری است. 

 آرمان ملی: در روزهای اخیر اخباری در خصوص جذب 3000 
نفر از طلاب و جمعی از نیروهای جهادی، فعالان فرهنگی و 
قرآنی توسط آموزش و پرورش و از طریق وزیر مربوطه، رضا 
مرادصحرایی، اعلام شد. همچنین روز گذشته حمید نیکزاد، 
مشاور وزیر آموزش و پرورش در یک نشست که در کرمان 
برگزار می شد، گفت که راه اندازی مدارس وابسته به حوزه در 
دستور کار است. همچنین خبر داد »طلبه هایی که توانمندی 
لازم را دارند جذب شده اند« و اظهار امیدواری کرد که بتوانند 
ایرانی- اسلامی داشته  ویج بیشتر فرهنگ  تر نقشی در 
باشند. حمیدرضا خان محمدی، یکی دیگر از معاونین آموزش 
و پرورش هم اخیرا در شورای آموزش و پرورش در فرمانداری 
تویسرکان گفت که در این دولت دبستان های کشور با به 
کارگیری نیرو های ارزشی به ادبستان تبدیل شده اند و البته 
خبر هم داد 3.5 میلیون دانش آموز در مدارس خطرآفرین 
در  دانش آموزان  خواندن  درس  بحث  می کنند.  تحصیل 
ح  مدارسی که جان آن ها را به خطر می اندازد همیشه مطر
بوده مدارسی که در بافت های فرسوده یا حتی بر زمین هایی 
که دچار فرونشست شده اند هم در سال های اخیر خیلی 
بیشتر از همیشه مورد توجه قرار گرفته است، تخلیه مدارسی 
در اصفهان و تهران از نمونه های بارز آن است. باید گفت که 
مشکلات آموزش و پرورش تنها به محتوا و نحوه آموزش به 
بوط نمی شود. خطرآفرین بودن مدارس طبق گفته  آنها مر
، کمبود معلم که البته به گفته رضا مرادصحرایی،  معاون وزیر
وزیر آموزش و پرورش، رفع شده، مدارس نامناسب به صورت 
زی و در  ویس مدرسه در مناطق مر کپر و...، نداشتن سر
نهایت نداشتن مدرسه از مشکلات ریشه ای و چندین ساله 
دانش آموزان ایرانی هستند که کوتاهی های دیگری نظیر عدم 
رسیدگی به سلامت و تغذیه دانش آموزان را به محاق برده. در 
چنین شرایطی وزارت آموزش و پرورش از دستاورد توزیع ۷0 
درصدی شیر رایگان در مدارس سخن می گوید و به نظر برای 
اصلاح محتوای آموزش با حضور و استفاده از طلاب و یاری 
از حوزه و قرارداد با آن بیش از سایر مشکلات برایش حایز 

اهمیت است. 
 طلبه هایی که توانمندی لازم را دارند جذب شده اند

ورش از  دبیر ستاد همکاری های حوزه و آموزش و پر

راه اندازی مدارس وابسته به حوزه علمیه خبر داده و گفته 
ین پشتوانه و نجات بخش است.  رگ تر قدرت ایمان بز
حجت الاسلام حمید نیکزاد، مشاور وزیر آموزش و پرورش 
اخیرا در نشست قطب 5 کشوری ستاد همکاری های حوزه 
و آموزش و پرورش در کرمان، افزوده: ستاد همکاری های 
ورش و حوزه علمیه براساس مصوبه ۷8۶  آموزش و پر
گرفته،  شکل  رئیس جمهور  ابلاغ  و  فرهنگی  انقلاب 
آیین نامه شورای همکاری کمیته ها 20 سال هست ابلاغ 
گی تغییراتی کرده که به زودی ابلاغ می شود  شده و به تاز
و تا قبل از ابلاغ، نظر همکاران برای ما بسیار مهم است. 
کید کرده که نقش فرهنگی شورای استانی آموزش و  او تا
پرورش کم رنگ است و به همین منظور: برای طرح امین هم 
باید دستورالعملی ابلاغ شود و نظر همکاران را برای بهبود 
کیفیت اجرای آن جمع آوری می کنیم. مشاور وزیر آموزش 
ح »پیوند مسجد،  که طر ورش همچنین خبر داده  و پر
مدرسه و منزل« هنوز توفیق لازم را کسب نکرده و یکی از 
مواردی است که وزیر آموزش و پرورش با جدیت پیگیر آن 
ح جدی گرفته  است، نقش دستگاه های بیرونی در این طر
نشده و برای خود دانش آموز هم باید نقش تعریف شود، 
گفته:  کنیم.« نیکزاد  دانش آموز را باید به مسجد وصل 
راه اندازی مدارس وابسته به حوزه در دستور کار است و 
طلبه هایی که توانمندی لازم را دارند جذب شده اند که 
امیدواریم نقشی در ترویج بیشتر فرهنگ ایرانی- اسلامی 

داشته باشیم. 
 5800 نیروی جهادی و 1300 مربی قرآن 

رضا مراد صحرایی ظهر پنجشنبه در دیداری با آیت ا... 
نوری همدانی از مراجع عظام تقلید، از جذب ۷0 هزار نفر 
از معلمان جدید، برای سال تحصیلی امسال در راستای 
جبران کمبود معلم در کشور خبر داده. به نظر مرادصحرایی 
قصد تکرار بحران کمبود معلم در سال تحصیلی جدید را 
ندارد. او همچنین بر مهارت افزایی از برنامه های وزارت 
آموزش وپرورش صحبت کرده و گفته است که وزارت مربوطه 
200 هزار معلم نیاز داشته که برای جبران کمبود معلم امسال 
وی  ۷0 هزار نفر جذب شدند که در میان آن ها 5800 نیر
جهادی و 1300 مربی قرآن بودند.  مرادصحرایی به جذب 30 

هزار نفر در دانشگاه فرهنگیان اشاره کرده و توضیح داده 
که با تقویت این دانشگاه کمبود معلم در کشور برطرف 
خواهد شد.  او همچنین به حضور طلاب اشاره کرده و با 
بیتی  بیان اینکه با حضور طلاب در مدارس برنامه های تر
دانش آموزان دنبال می شود، گفته: 25 هزار نفر از طلاب 
جذب آموزش وپرورش شدند که این امر می تواند در راستای 

تقویت بنیه اعتقادی دانش آموزان موثر باشد. 
 اعزام دانش آموزان کم برخوردار به زیارت

یر آموزش وپرورش به کم برخورداری دانش آموزان  وز
کرده و برای آن ها زیارت رایگان را پیشنهاد  هم اشاره 
داده با این توضیح که »5هزار نفر از دانش آموزان مناطق 
کم برخوردار کشور به عنوان زیارت اولی به شهر مقدس 
قم اعزام شدند که این امر در راستای توجه به بعد تربیتی و 
معنوی دانش آموزان بوده است.« او افزوده: دولت سیزدهم 
در شرایطی کشور را تحویل گرفت که شرایط خوبی وجود 
نداشت، اما در طی این مدت تلاش شده تا مشکلات 

برطرف شود. 
 چند طلبه استخدام شدند؟

اما تعداد دقیق طلبه های استخدام شده در آموزش و 
پرورش از حاشیه های دیدار مرادصحرایی با آیت ا... نوری 
همدانی بود و همین اخبار از 3 هزار تا 25 هزار بین رسانه ها 
یر اعلام  دست به دست شد. در دیدار مذکور از طرف وز
شد که گفته است 25 هزار طلبه در آزمون آموزش و پرورش 
جذب شده اند. و بعد بر اساس توضیحات سایت آموزش و 
پرورش وزیر در این نشست اعلام شد که »در آزمون های 
استخدامی شرایط کاملا عادلانه برای رقابت تمام آحاد 
جامعه ایجاد می شود که بعد از اعلام نتایج متوجه شدیم 
3 هزار نفر از طلاب و جمعی از نیروهای جهادی، فعالان 
فرهنگی و قرآنی جذب آموزش وپرورش شدند که این امر 
می تواند در راستای تقویت بنیه اعتقادی دانش آموزان موثر 
باشد.«شاید آنچه مهم باشد، نه تعداد طلبه های استخدام 
شده، که ساز و کار و برنامه های دولت و وزارتخانه او برای 
ارتقابخشی به محتوای آموزشی ست. باید منتظر ماند و دید 
، برای دانش آموزان  که تاثیر این استخدام ها بین 3 تا 25 هزار
گاهی بخشی به آن ها چیست؟ و ارتقای سطح آموزشی و آ

اعزام به زیارت و استخدام طلاب

 آخرین اقدامات مرادصحرایی
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دستگیری کلاهبردار میلیاردی 
فرمانده انتظامی استان آذربایجان شرقی از دستگیری 
کلاهبردار ۶۰ میلیارد ریالی در شهرستان جلفا خبر داد. 
سردارعلی محمدی اظهار داشت: در پی اعلام شکایت 
تعدادی از شهروندان مبنی بر کلاهبرداری در خرید و 
فروش برنج و حبوبات، موضوع در دستور کار ماموران 
گاهی شهرستان جلفا قرار گرفت. وی در ادامه  پلیس آ
کیان مشخص  گرفته از شا افزود: در تحقیقات صورت 
شد فرد کلاهبردار با سوءاستفاده از نام یکی از ارگان های 
دولتی از شهروندان ۶۰ میلیارد ریال کلاهبرداری و متواری 
شده است. فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: ماموران 
با بررسی پرونده و اقدامات فنی و پلیسی کلاهبردار را 
شناسایی و در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر و به 
گفت: متم با  لت دادند. سردارمحمدی  مقر پلیس دلا
همدستی همسرش از ۱۱ نفر از شهروندان ۶۰ میلیارد ریال 
که پس از تشکیل پرونده جهت  کرده بود  کلاهبرداری 
سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. فرمانده 
انتظامی استان آذربایجان شرقی در پایان خاطرنشان کرد: 
شهروندان و به خصوص اصناف و کسبه در معاملات ضمن 
توجه به هشدارها و توصیه های پلیسی، مراقب باشند تا در 

دام افراد چرب زبان و کلاهبردار گرفتار نشوند. 

30 فقره سابقه کیفری در یک پرونده
فرمانده انتظامی شهرستان فسا از دستگیری اراذل و 
اوباشی خبر داد که ۳۰ فقره سابقه کیفری در پرونده دارد. 
سرهنگ فرهاد آراوند اظهار کرد: در پی امدادخواهی 
شهروندان مبنی بر قدرتنمایی و اخلال در نظم عمومی 
، بلافاصله  توسط فردی اوباش در یکی از نقاط پر تردد شهر
بررسی موضوع در دستور کار ماموران کلانتری قرار گرفت. 
وی با بیان اینکه این فرد سریعا از محل متواری شده بود، 
ادامه داد: ماموران کلانتری تحقیقات خود را آغاز و موفق 
شدند مخفیگاه متهم را شناسایی و در عملیاتی ضربتی 
لت دهند. فرمانده انتظامی  دستگیر و به مقر انتظامی دلا
فسا با اشاره به اینکه در سوابق متهم ۳۰ فقره سابقه کیفری 
از جمله نزاع و درگیری، قدرتنمایی، تهدید، اخلال در 
نظم عمومی و... به چشم می خورد، گفت: وی برای سیر 
مراحل قانونی روانه دادسرا شد. سرهنگ آراوند با بیان 
اینکه در بازرسی از متهم یک قبضه سلاح سرد کشف شد، 
تصریح کرد: امنیت عمومی، خط قرمز پلیس است؛ لذا 

طرح برخورد با اراذل و اوباش با جدیت در حال اجراست.

توقیف 12 دستگاه موتورسیکلت سرقتی
رئیس پلیس راهور پایتخت از برخورد با پوشش و مخدوشی 
سرهنگ  داد.  خبر  موتورسیکلت  دستگاه   ۱۴۷۰۰ ک  پلا
سیدابوالفضل موسوی پور گفت: با تدابیر فرمانده انتظامی 
ک موتورسیکلت ها از دو هفته  تهران بزرگ طرح رفع اثر از پلا
قبل در سطح معابر شهر تهران اجرا شد. سرهنگ موسوی پور 
افزود: همکاران بنده در این مدت و در راستای اجرای این 
طرح، ۱۲ دستگاه موتورسیکلت سرقتی را پس از رفع اثر کشف 
و توقیف کردند. وی گفت: اجرای طرح به این طریق بود که 
ک داشتند در سطح معابر شهر  خودروهایی که تخلف پلا
تهران متوقف شده و با دست افزارهای هوشمندی که در 
اختیار همکاران بنده قرار دارد مستندسازی لازم صورت 
گرفت که پیامک اول مبنی بر شرکت در کلاس آموزشی برای 
گر راننده در زمان و مکان اعلامی در  راننده ارسال می شد؛ ا
کلاس ها شرکت نمی کرد پیامک دوم ارسال هم می شد؛ اما 
گر در کلاس دوم هم شرکت نمی کردند بنا بر دستور قضائی  ا
ک خودرو ثبت می شد و  که داشتیم منع خدمات برای پلا
این راننده به هر جایی که مراجعه می کرد موظف بود مجدد 
به پلیس راهور تهران بزرگ مراجعه کرده تا برابر مقررات کار 
وی پیگیری و از مراجع قضائی باید پرونده پیگیری می شد. 
ک  سرهنگ موسوی پور اذعان داشت: بحث مخدوشی پلا
متفاوت است که در طول ۸ ماه ۱۶۵۵ راننده را را به مراجع 

قضائی معرفی کردیم.

کــوتــاه

 کشف ۹۷ کیلو حشیش
جانشین فرمانده انتظامی استان فارس 
کیلوگرم حشیش در خروجی   ۹۷ کشف  از 
شیراز به سمت اصفهان خبر داد. سردار 
یوسف ملک زاده در گفت وگو با ایرنا افزود: در 
ح مبارزه با قاچاقچیان،  راستای اجرای طر
ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر استان 
کنترل  به  نسبت  بیشتری  حساسیت  با 
خودروهای عبوری پرداخته که در همین 
حین به یک سواری سمند مشکوک که راننده 
به محض روئیت مامورین با سرعت زیاد از 
محل متواری می شود. وی افزود: پس از طی 
انتظامی  ماموران  گریز  و  تعقیب  مسافتی 
تخصصی  و  فنی  اقدامات  با  شدند  موفق 
خودرو را توقیف و در بازرسی از آن ۹۷ کیلوگرم 
کنند. جانشین فرمانده  کشف  حشیش را 
انتظامی استان فارس با بیان اینکه راننده 
دستگیر و برای سیر مراحل قانونی روانه 
گران مرگ  دادسرا شد، گفت: برخورد با سودا

به صورت ویژه در دستور کار پلیس است.

انهدام باند سرقت طلا و ارز 
فرمانده انتظامی آذربایجان غربی گفت: 
شبکه حرفه ای سرقت ۱۲۰ میلیارد ریال طلا و 
ارز از گاوصندوق یکی از تالارهای عروسی در 
ارومیه متلاشی شد. سردار رحیم جهانبخش 
در گفت وگو با ایرنا افزود: به دنبال وصول 
یک فقره پرونده سرقت گاوصندوق از یکی 
رسیدگی  ارومیه  در  عروسی  تالارهای  از 
کار  دستور  در  ویژه  به صورت  موضوع  به 
گاهان اداره مبارزه با سرقت قرار گرفت.  کارآ
وی اضافه کرد: با رصد دوربین های موجود 
به صورت  سارقان  شد  مشخص  محل  در 
و  زنانه  چادر  از  استفاده  با  و  حرفه ای 
تالار  وارد  خود  اندام  و  صورت  پوشاندن 
شده و صندوق حاوی طلاجات ارز و اسناد 
به ارزش ۱۲۰ میلیارد ریال را به سرقت بردند. 
فرمانده انتظامی آذربایجان غربی ادامه داد: 
با بررسی های فنی و پلیسی و تحقیقات جامع 
از محل و پایش دوربین های منتهی به مسیر، 
سابقه دار  فردی  که  اصلی  سارق  و  متهم 
بوده، شناسایی و دستگیر شدند. سردار 
جهانبخش گفت: یکی از اعضای این شبکه 
پس از مواجه شدن با دلایل و قراین و شواهد 
به به جرم ارتکابی با همدستی ۲ نفر دیگر 
معترف و پس از تشکیل پرونده مقدماتی 
به همراه همدستانش تحویل مراجع قضائی 
شدند. وی افزود: پس از تحویل متهمان به 
مراجع قضائی، اموال نیز به مالباخته تحویل 

داده شد. 

دستگیری عامل تخریب 
سوپرمارکت 

معاون عملیات سازمان اطلاعات پلیس 
تهران بزرگ از دستگیری یکی از اراذل سطح 
یک که بعد از آزادی از زندان با وثیقه، دست 
از شرارت برنداشته و دو مرتبه مرتب اعمال 
سرهنگ  داد.  خبر  است،  شده  مجرمانه 
سعید راستی اظهار داشت: در پی آزادی با 
قرار وثیقه شرور سطح یک جنوب و حضور در 
محله فلاح بعد از آزادی با قرار وثیقه از زندان 
به رغم چندین فقره دستگیری و زندان متنبه 
نشده و این بار به سراغ سوپرمارکت در محله 
فلاح می رود و ضمن تخریب کالاهای موجود 
اقدام به ضرب و شتم فروشنده می کند و از 
محل متواری می شود. وی گفت: بررسی های 
کی از آن  سازمان اطلاعات پلیس تهران حا
است این شرور علاوه بر ارتکاب جرایم تخریب 
ح به تهدید و توهین شرارت در  و ضرب و جر
محل شهره است و چندین بار دستگیر و 
به زندان انتقال شده است که در پی این 
شرارت  به رغم فرار از بیم دستگیری مجدد 
با اقدامات و تعقیب و گریز تیم های عملیات 
سازمان اطلاعات پلیس تهران زمینگیر و پس 
از بازداشت مجددا روانه زندان شد. معاون 
عملیات سازمان اطلاعات پلیس تهران اعلام 
کرد: در پی تلاش پلیس برای تهیه مستندات 
شرارت وی در محل و بررسی دوربین های 
کردن  مداربسته محله تصاویری از دنبال 
شهروندان با قمه از وی کشف و به بازپرس 

پرونده تحویل شد.

بازداشت 2 سارق تجهیزات مترو
تهران  متروی  انتظامی  یگان  فرمانده 
بزرگ از دستگیری دو نفر به دلیل سرقت 
عباس  سرهنگ  داد.  خبر  مترو  تجهیزات 
با  مترو  پلیس  ماموران  گفت:  کرمی راد، 
شدند  مطلع  خود  هوشمندی  و  اشراف 
افرادی به قصد سرقت کابل و تجهیزات مترو 
وارد ایستگاه صادقیه شده و مقدار زیادی 
تجهیرات را سرقت کرده و سریعا از ایستگاه 
مترو متواری شده اند. وی افزود: ماموران پس 
از کسب اطلاعات لازم و با اشراف اطلاعاتی 
دقیق، هر دو متهم را که درحال تردد با خودرو 
وانت مزدا بودند مورد شناسایی قرار داده و 
در عملیاتی دستگیر و به مقر انتظامی منتقل 
کردند. کرمی راد با بیان اینکه اموال سرقتی 
به ارزش ۵۰۰ میلیون ریال از دو متهم کشف 
و ضبط شد، گفت: با توجه به اعلام شکایت 
شرکت بهره برداری مترو نامبردگان به اتاق 
پلیس هدایت و پس از تنظیم گزارش اولیه 
و تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی 
و معرفی به دادسرا به کلانتری ۱۳۳ تحویل 

داده شدند.

بزرگ  تهران  پیشگیری  پلیس  رئیس 
از دستگیری یک شکارچی غیرمجاز با ۳ 
قبضه اسلحه شکاری بدون مجوز در شمال 
قاسم پور  علی  سرهنگ  داد.  خبر  تهران 
گفت: به دنبال تماس با مرکز فوریت های 
شکارچی  مشاهده  بر  مبنی   ۱۱۰ پلیسی 
تیم  »سنگ بن«،  وستای  ر در  غیرمجاز 
برای  سریعا  فشم   ۱۶۲ کلانتری  عملیات 
ع به نشانی اعلامی اعزام و  بررسی موضو
رسیدگی به آن را در دستورکار خود قرار 
دادند. رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
با اشاره به حضور ماموران در محل، بیان 
داشت: ماموران با حضور در محل متهم 
را با یک قبضه سلاح شکاری مشاهده و 
متهم  اما  کردند،  اعلام  را  ایست  دستور 
فرمان  به  توجه  بدون  تا  بود  تلاش  در 
نهایت  در  که  شد  متواری  پلیس  ایست 

گریز دستگیر و به  پس از مدتی تعقیب و 
مقر انتظامی منتقل شد. وی با اشاره به 

و  انتظامی  مقر  در  متهم  سوابق  بررسی 
انجام بازجویی از او، اظهارکرد: ماموران 

در بررسی به عمل آمده متوجه شدند که 
و  است  غیرمجاز  شکارچی  یک  فرد  این 
هیچگونه مجوزی برای شکار و حمل سلاح 
شکاری ندارد. خود متهم نیز به جرم خود 
گونه های نادر و  مبنی بر شکار غیرمجاز 
کم یاب حیوانات در این محدوده اعتراف 
کرد. رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
رسی از مخفیگاه  همچنین با اشاره به باز
متهم افزود: ماموران در جریان با بازرسی از 
مخفیگاه متهم که با دستور قضائی انجام 
شد، ۱۰ کیلوگرم گوشت شکاری و دو قبضه 
کشف و ضبط  اسلحه شکاری دیگر را نیز 
ع از این فرد سه قبضه  کردند. در مجمو
سلاح شکار غیرمجاز کشف شد. قاسم پور 
با اشاره به تشکیل پرونده برای متهم گفت: 
این فرد به همراه پرونده متشکله و ادامه 

روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شد.

بازداشت یک شکارچی در شمال تهران

نکــــته
کلاهبرداری با پیامک »سود سهام عدالت«  

معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتای فراجا نسبت به 
کلاهبرداری از شهروندان در پوشش دریافت سود سهام 
عدالت هشدار داد. سرهنگ رامین پاشایی گفت: بر اساس 
گزارش های  و  گرفته در فضای مجازی  رصدهای صورت 
دریافتی از هموطنان با مرکز فوریت های سایبری پلیس فتا؛ 
مشخص شده مجرمان سایبری با مانیتورینگ فضای خبری 
کشور و با سوء استفاده از نام و اعتبار سامانه سهام عدالت با 
ترفند واریز یا افزایش سود سهام عدالت به حساب جاماندگان 
اقدام به ارسال پیامک های جعلی حاوی لینک های آلوده 
کرده اند. وی با بیان اینکه این لینک ها می تواند منجر به 
آلوده سازی گوشی تلفن همراه فریب خوردگان، سوءاستفاده 
از اطلاعات شخصی یا برداشت غیر مجاز از حساب آنان شود، 
گفت: در همین راستا نیز لازم است که مردم عزیز در برابر چنین 
از مشخصه های  کنند. یکی  پیام هایی هوشمندانه رفتار 
تشخیص پیامک های جعلی حاوی لینک های آلوده؛ ارسال 
این پیامک ها با شماره تلفن های شخصی و غیرسازمانی 
است. معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتای فراجا ادامه داد: 
در این شگرد؛ کلاهبرداران در مرحله بعدی تکمیل فرآیند 
مجرمانه خود متقاضیان و فریب خوردگان را به درگاه های 
جعلی پرداخت هدایت کرده و سپس اقدام به برداشت از 
حساب آنان می کنند. پاشایی خاطرنشان کرد: با توجه به 
هشدارها و اطلاع رسانی این پلیس، هموطنان گرامی ضمن 
گاهی لازم در صورت مواجه با اینگونه  حفظ هوشیاری و آ
پیامک های جعلی به هیچ عنوان بر روی لینک های آلوده 
کلیک نکنند و در صورت مشاهده موارد مشکوک موضوع 

موضوع را به پلیس فتا اطلاع دهند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ از کشف بیش از هزار قلم انواع کالای قاچاق 
کشف  کالاهای  کارشناسان ارزش  گفت:  خبر داد و 
شده را بیش از ۱۲ میلیارد ریال برآورد کردند. سرهنگ 
گاه مهدی افشاری اظهارکرد: با انجام اقدامات فنی  کارآ
ماموران موفق به توقیف سه دستگاه خودروی شوتی 
حامل انواع کالای قاچاق در محدوده کهریزک، روستای 
تورقوزآباد شدند. وی افزود: در پی اقدامات فنی و 

اطلاعاتی پیش دستانه محرز شد چندین دستگاه 
خودروی شوتی حامل کالای قاچاق از استان های 
غربی کشور در چهاردیواری به آدرس کهریزک روستای 
که  تورقوزآباد توقف و آماده تخلیه بار قاچاق است 
توسط ماموران رویت و نهایتا خودروهای مذکور را 
متوقف کردند. سرهنگ افشاری ادامه داد: در بررسی 
اولیه مشخص شد که اقدام به پوشاندن و اختفای 
کالاها کرده و تحت پوشش اقدام به حمل مقادیری 

کالا از شهرستان های غربی به مقصد تهران کرده اند. 
وی اضافه کرد: کالاهای کشف شده شامل مقدار ۱۶۲ 
طاقه پارچه، ۱۶۲ قوطی دانه قهوه، ۲۸۵ بسته چای، ۴۰۷ 
بسته شکلات و بیسکویت و ۲۹۷ قلم لوازم خانگی بود 
که پرونده ای در خصوص تشکیل و به همراه متهمان 
به مرجع قضائی معرفی شد. سرهنگ افشاری گفت: 
کارشناسان ارزش ریالی اموال را بیش از ۱۲ میلیارد ریال 

اعلام کرده اند.

کشف لوازم خانگی قاچاق 

یک  بازداشت  از  ری  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
دندانپزشک قلابی خبر داد و اعلام کرد که کلینیک محل 
فعالیت این فرد نیز پلمب شد. سرهنگ محمد قاسم 
طرهانی گفت: چندی پیش تعدادی از شهروندان به 
پلیس فتا مراجعه و از فعالیت و تبلیغات یک دندانپزشکی 
کیان این  در فضای مجازی شکایت کردند. به گفته شا
افراد در اثر اقداماتی از سوی این فرد به بیماری های 
عفونی مبتلا شده بودند. در همین راستا نیز رسیدگی 
به موضوع در دستورکار ماموران پلیس قرار گرفت. وی 
ادامه داد: با انجام اقدامات فنی و تحقیقات تخصصی 
را  خود  که  فردی  شد  مشخص  فتا  پلیس  ماموران 
پزشک معرفی کرده بود، با اجاره اتاق در یک کلینیک 

ارائه  به  اقدام  گسترده در فضای مجازی  تبلیغات  و 
خدمات زیبایی و دندانپزشکی کرده است. اما افرادی 
که به او مراجعه کرده اند پس از مدتی دچار بیماری های 
شهرستان  انتظامی  فرمانده  شده اند.  شدید  عفونی 
ری با اشاره به انجام هماهنگی با مقام قضائی، بیان 
داشت: ماموران فرماندهی انتظامی شهرستان ری پس 
کلینیک  از انجام هماهنگی های قضائی به محل این 
رفته و دندانپزشک مذکور قلابی و مدیر کلینیک پزشکی 
و زیبایی دستگیر کردند. در جریان بررسی ها از سوی 
ماموران مشخص شد که فردی که خود را دندانپزشک 
معرفی کرده بود، هیچگونه مدرک و مجوز دندانپزشکی 
ندارد. طرهانی با بیان اینکه مجموعه پزشکی حسب 

دستور مقام قضائی پلمب شد، گفت: متهم پس از انتقال 
به مقر انتظامی تحت بازجویی قرار گرفت. او گرچه در 
ابتدا منکر هرگونه بزه انتسابی بود اما پس از مواجهه 
با ادله و مستندات پلیس لب به اعتراف بازکرد و گفت: 
»سال ها قبل به مدت دو ترم دانشجو پزشکی بودم، اما 
ترک تحصیل کرده و حالا به دلیل مشکلات مالی اقدام به 
این فعالیت تحت عنوان دندانپزشک کردم.« فرمانده 
انتظامی شهرستان ری با بیان اینکه برای پزشک قلابی 
و مدیر کلینیک مذکور پرونده ای تشکیل شد، گفت: این 
دو نفر به همراه پرونده متشکله و برای ادامه روند رسیدگی 
به جرم روانه دادسرا شدند. تحقیقات تکمیلی در این 

خصوص همچنان در حال انجام است.

دندانپزشک قلابی بازداشت شد

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهر تهران از انفجار یک ساختمان قدیمی در 
خیابان سهروردی خبر داد. سیدجلال ملکی در 
گفت وگو با ایسنا، گفت: یک مورد حادثه  انفجار در 
یک ساختمان قدیمی به سامانه ۱۲۵ اطلاع داده 
شد که درپی آن ستاد فرماندهی آتش نشانان سه 
ایستگاه را به همراه تجهیزات مورد نیاز به محل 
حادثه واقع در خیابان سهروردی، خیابان اقلیمی 

اعزام کرد. وی با بیان اینکه آتش نشانان سه دقیقه 
پس از نخستین تماس با سامانه ۱۲۵ در محل 
حاضر شدند، اظهارکرد: با حضور آتش نشانان در 
محل مشاهده شد که انفجار در یک ساختمان دو 
طبقه قدیمی که یک نیم طبقه حدودا ۳۰ متری نیز 
در طبقه سوم آن ساخته شده بود، رخ داده است. 
کن بود و  در این نیم طبقه یک مرد ۲۷ ساله سا
انفجار نیز در همین واحد کوچک رخ داده بود، اما 

شدت آن به حدی بود که سبب تخریب دیوارهای 
این ساختمان قدیمی شده و حتی پنجره آهنی 
این واحد را چندین متر جلوتر و به داخل حیاط 
کرده بود. سخنگوی  ساختمان مجاوز پرتاب 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران 
با بیان اینکه این انفجار شعله نداشت و تنها موج 
داشت، بیان داشت: درپی این حادثه مرد ۲۷ ساله 

دچار مصدومیت شد. 

انفجار 
خانه ای 
در خیابان 
سهروردی 

سرکلانتر ششم پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری ۲ مرد زورگیر که از شهروندان با تهدید 
سلاح سرد زورگیری می کردند، خبر داد و گفت: متهمان دارای سوابق متعدد زورگیری و شرارت 
هستند. سرهنگ رسول بهرامی در این خصوص توضیح داد: ۲۱ آذرماه سالجاری عملیات کلانتری 
۱۵۹ بیسیم در حال گشت زنی در محدوده خیابان جهانگرد تهران بودند که به ۲ نفر که افراد گذری 
از خیابان را زاغ زنی می کردند، مشکوک و تحت مراقبت های ویژه پلیسی قرار می دهند. وی افزود: 
متهمان در همین حین به طرف شهروندی حمله ور و با تهدید سلاح سرد از وی اقدام به زورگیری 
کرده که ماموران به سرعت برای دستگیری زورگیران وارد عمل شدند و متهمان به محض رویت 
خودروی گشت از محل متواری شدند. سرهنگ بهرامی به اقدامات پیش دستانه پلیس و آمادگی 
هر چه تمام تر ماموران کلانتری اشاره کرد و افزود: با اجرای طرح مهار و اعلام مشخصات متهمان 
به سایر گشت های انتظامی با استفاده از شگردهای پلیسی متهمان را زمینگیر و دستگیر می کنند. 
وی ادامه داد: در بازرسی بدنی از متهمان یک قبضه سلاح سرد و یک افشانه دفاع شخصی کشف 
شد و در بازجویی از متهمان موقعیت مخفیگاه آنها شناسایی شد. سرکلانتر ششم پلیس پیشگیری 
تهران بزرگ ادامه داد: از مخفیگاه متهمان ۳ دستگاه تلفن همراه سرقتی به ارزش ۵۰۰ میلیون 
ریال کشف شد و با استعلام از سابقه متهمان مشخص شد متهمان دارای سوابق متعدد زورگیری 
هستند. سرهنگ بهرامی یادآور شد: چهار نفر از مالباختگان به همراه متهمان پرونده تحویل 

مراجع قضائی شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان رباط کریم از شناسایی و پلمب یک کارگاه غیرمجاز تولید آبلیمو 
در این شهرستان خبر داد. سرهنگ علی زنگنه اظهارکرد:  درپی دریافت گزارشی مبنی بر تولید 
غیربهداشتی آبلیمو در یک کارگاه غیرمجاز در رباط کریم، بررسی موضوع در دستورکار ماموران 
فرماندهی انتظامی غرب استان تهران قرار گرفت. وی با اشاره به اقدامات انجام شده از سوی 
ماموران گفت:  مأموران کلانتری ۱۴ ابوطالب پس از شناسایی کارگاه، به همراه ماموران اداره 
بهداشت شهرستان رباط کریم و با هماهنگی قضائی، اقدام به بازرسی از کارگاه مذکور کرده و 
در جریان آن ۱۰۰ بشکه تفاله آبلیمو به میزان ۶۰۰۰ کیلوگرم و ۲۰۰۰ لیتر آبلیموی غیربهداشتی 
را کشف و ضبط کردند. به گفته فرمانده انتظامی غرب استان تهران، در این کارگاه، آبلیمو در 
شرایط بسیار کثیف و غیربهداشتی تولید شده و معلوم نبود که در صورت عرضه این آبلیموها 
در بازار مصرف کنندگان در معرض چه بیماری ها و مشکلاتی قرار می گرفتند. زنگنه با بیان 
اینکه این کارگاه فاقد هرگونه مجوز و تائیدیه بهداشتی بود، ادامه داد: در همین راستا نیز 
این کارگاه غیرمجاز تولید آبلیمو به دلیل فعالیت بدون مجوز و تولید غیربهداشتی آبلیمو، 
براساس دستور مقام قضائی پلمب و آبلیموهای کشف شده نیز در محل دفن زباله رباط کریم 
معدوم شد. فرمانده انتظامی شهرستان رباط کریم از تشکیل پرونده برای متصدی این 
کارگاه نیز خبر داد و گفت: متهم به همراه پرونده متشکله و برای ادامه روند رسیدگی به جرم 

روانه دادسرا شد.

شناسایی کارگاه غیربهداشتی تولید آبلیمو زورگیری با تهدید سلاح سرد

قتل مادر با چاقوی میوه خوری 
فرمانده انتظامی شهرستان بابلسر از وقوع قتل یک مادر جوان 
توسط دخترش به علت عدم کنترل خشم در یکی از روستاهای بهنمیر 
خبر داد. سیدجعفر افضلی اظهار کرد: در پی اعلام مرکز فوریت های 
پلیسی مبنی بر یک فقره چاقوخوردگی یک خانم ۴۰ ساله بلافاصله 
گاهی به محل حادثه اعزام شدند. وی با اشاره  گاهان پلیس آ کارآ
به اینکه مادر مجروح پس از جراحت توسط خانواده به بیمارستان 
منتقل شد، افزود: دختر ۱۷ ساله خانواده در یک بحث ساده با مادر 
خود ناخواسته با چاقوی میوه خوری ضربه ای به قفسه سینه مادر 
خود زد که همین جراحت منجر به مرگ مادرش شد. فرمانده انتظامی 
شهرستان بابلسر از تشکیل پرونده ای در این خصوص خبر داد و افزود: 
متهمه در اختیار مرجع قضائی قرار گرفت. افضلی بیان کرد: در بررسی 
ناهنجاری ها و جرایم اجتماعی در حوزه جرم جوانان نشان می دهد 
که آنها در مهارت کنترل خشم خود ضعیف بوده که این منجر به نزاع 
منتهی به قتل و دیگر صدمات جبران ناپذیر خواهد شد که باید توسط 
خانواده و متولیان امر در خلقیات افراد نهادینه تا از بروز چنین اتفاقات 

گوار پیشگیری شود. نا

دستگیری قاتل فراری 
 فرمانده انتظامی شهرستان انار گفت: فردی که یک 
خانم را در شهرستان بم به قتل رسانده بود هنگام عبور 
از حوزه شهرستان انار دستگیر شد. صادق نیک نفس 
در این خصوص اظهار کرد: اواخر آبان سالجاری در 
پی وقوع قتل یک خانم با اسلحه در یکی از مناطق 
شهرستان بم، موضوع به صورت ویژه در دستور کار 
گاهی استان قرار  گاهی این شهرستان و پلیس آ پلیس آ
گاهی  گرفت. وی افزود: در این راستا ماموران پلیس آ
شهرستان انار طی یک عملیات اطلاعاتی با پلیس 
تی  گاهی استان قاتل را هنگام تردد در محور مواصلا آ
یزد- انار شناسایی و دستگیر کردند. فرمانده انتظامی 
شهرستان انار با اشاره به اینکه در بازجویی های اولیه، 
انگیزه قاتل اختلافات قبلی عنوان شده است، گفت: 
ونده  متهم پس از بازجویی های بعدی و تشکیل پر
جهت سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی تحویل 

داده شد.

کشف قرص های غیرمجاز 
فرمانده انتظامی شهرستان گناباد از کشف 39 هزار 
عدد قرص غیرمجاز  خبر داد. سرهنگ علی رجبی گفت: 
ماموران انتظامی دایره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس 
وهای عبوری در یکی  گاهی گناباد حین کنترل خودر آ
تی این شهرستان به یکدستگاه  از محورهای مواصلا
بود  حرکت  در  مشهد  به سمت  که  اتوبوس  و  خودر
بیشتر  رسی  بر منظور  به  را  و  خودر این  و  مشکوک 
متوقف کردند. وی افزود: ماموران انتظامی در بازرسی 
دقیق اتوبوس موردنظر 39 هزار عدد قرص غیرمجاز 
که داخل خودرو جاساز شده بود را کشف و یک متهم 
پس از تشکیل پرونده مقدماتی به منظور سیر مراحل 
قانونی به مراجع قضائی معرفی شد. فرمانده انتظامی 
شهرستان گناباد در پایان از شهروندان خواست؛ از 
مصرف خودسرانه و غیراصولی قرص و دارو بدون نظر 
پزشك خودداری و قربانی افراد سودجو که برای مطامع 

خود دست به هر اقدامی می زنند، نشوند.



  آرمان ملی: تقابل سرخابی ها در دربی 102 که برای 
اولین بار در تاریخ فوتبال ایران از VARبهره می برد به 
جنجال کشیده شده و با تساوی یک بر یک در حالی به 

پایان رسید که حاشیه های آن ظاهرا پایانی ندارد! 
 گزارش بازی 

دقیقه ۴ فرصت گلزنی برای بازیکنان استقلال از روی 
ضربه ایستگاهی فراهم شد، اما این موقعیت به دلیل 
آفساید بازیکن آبی پوش بدون نتیجه ماند. دقیقه ۸ علی 
نعمتی در شلوغی محوطه جریمه استقلال فرصت باز 
کردن دروازه این تیم را داشت، اما سید حسین حسینی 
توپ را به کرنر فرستاد. دقیقه ۳۸ برخورد در محوطه جریمه 
پرسپولیس که برخلاف کادرفنی استقلال، داور اعتقادی 
به خطای پنالتی نداشت. دقیقه ۴۳ در چند قدمی دروازه 
پرسپولیس موقعیت گلزنی برای بلانکو فراهم شد اما توپ 
این بازیکن به دلیل دخالت مدافعان قرمز پوش راه به 
دروازه بیرانوند نداشت. دقیقه 2+۴۵ ضربه سر شهاب 
زاهدی توسط حسینی مهار شد. دقیقه ۳+۴۵ اشتباه 
فردی بیرانوند موقعیت گلزنی را برای بلانکو فراهم کرد اما 
حسین کنعانی زادگان توپ را دور کرد. دقیقه ۵۹ ضربه سر 
ک بلانکو توسط علیرضا بیرانوند مهار شد. دقیقه  خطرنا
77 حمله پرسپولیس به سمت دروازه استقلال، خروج 
ناموفق و دفع ناقص سید حسین حسینی امید عالیشاه را 
در موقعیت شوت زنی قرار داد و بازیکن تعویضی قرمزها با 
یک ضربه بغل پا اولین گل شهرآورد را به ثمر رساند. دقیقه 
7۹ شوت عالیشاه از پشت محوطه جریمه استقلال با 
اختلاف اندک از بالای دروازه حسینی بیرون رفت. دقیقه 
۴+۹0 برخورد علی نعمتی و آرش رضاوند در محوطه جریمه 
پرسپولیس که داور پس از بررسی VAR به نفع آبی ها 
پنالتی اعلام کرد. دو دقیقه بعد کوین یامگا از روی نقطه 
پنالتی دروازه قرمزپوشان را باز کرد تا این دیدار جنجالی در 

نهابت با تساوی یک بر یک به پایان برسد. 
 مصاحبه بازیکنان استقلال 

بازیکنان تیم فوتبال استقلال تهران بعد از تساوی 
مقابل پرسپولیس در دربی 102  به اظهارنظر درباره این 

دیدار پرداختند: 
- روزبه چشمی: به لحاظ فنی سرتر بودیم و باید از 
دیداری  دربی  می کردیم.  استفاده  موقعیت های مان 
نیست که ۴، ۵ موقعیت به دست بیاورید، بازیکنان ما به 
راحتی از موقعیت ها می گذرند. باید بازی را می بردیم، ولی 
روی اتفاق بچگانه ای که همه انجام دادیم، گل خوردیم. 
الان با VAR هم یک پنالتی طلبه کار هستیم و فرار رو به 

جلو نکنیم. 
و  داشت  خوب  نیمه  دو  بازی  رضاوند:  آرش   -
گلزنی ما خیلی بهتر بود. در نیمه دوم  موقعیت های 
فرصت های بسیار خوبی داشتیم و اشتباه خودمان باعث 
شد روی یک شوت ۵0 درصدی گل بخوریم. برای پیروزی 
به زمین آمده بودیم و روی یک اتفاق گل خوردیم. حیف 

شد سه امتیاز کامل بازی را نگرفتیم. 
- سیدحسین حسینی: بازی خوبی بود و می توانستیم 
برنده باشیم. شنیدم دوستان به VAR معترض بودند، 
باید هم معترض باشند، چون در 11 بازی گذشته در سه، 
چهار بازی با داوری برنده شدند. در بازی با آلومینیوم، 

گر  ذوب آهن و گل گهر با اشتباه داوری امتیاز گرفتند و ا
امتیاز نگرفته بودند الان پایین جدول بودند. 

- علی سامره: در مجموع بازی خوبی بود، اما برخی از 
دوستان می خواستند خرابش کنند و عادت به باخت 
نداشتند. آنها این چند سال عادت کردند که امتیاز مفت 
بگیرند. ما شانس آوردیم که VAR بود وگرنه همچون 
سال های گذشته و یا هفت هشت امتیازی که امسال به 
آنها هدیه کردند، پنالتی ما هم از دست می رفت، به هر 
دلیل با تمام این مشکلات، بازی بدی نبود و حتی یک 

جا هایی در نیمه دوم چهره برتر میدان بودیم. 
 صحبت پرسپولیسی ها 

بازیکنان تیم فوتبال پرسپولیس بعد از تساوی در دربی 
102 و از دست دادن پیروزی در لحظات آخر به اظهارنظر 

درباره این دیدار پرداختند: 
- امید عالیشاه: توپ و میدان را بچه های ما در اختیار 
داشتند و می توانستیم برنده بازی باشیم. به تیم، بچه ها 
 VAR و مجموعه باشگاه پرسولیس افتخار می کنم، چون با
دیگر اینگونه تصمیم گیری ها سخت نیست. در نیمه اول 
روی شهاب زاهدی پنالتی انجام شد و در دقیقه ۶0 بازیکن 
استقلال باید از زمین اخراج می شد. پنالتی که به سود 

استقلال گرفته شد نیز واقعاً پنالتی نبود. 
- فرشاد فرجی: دلیلی ندارد در مورد نیمکت حریف 
صحبت کنم و نمی خواهم این کار را انجام بدهم. در مورد 
تنش ها هم باید بگویم پس از گل فقط به بازیکن حریف 
گفتم باید احترام هواداران پرسپولیس را داشته باشید. 
استقلالی ها تا حدی تحت تأثیر جو قرار گرفته بودند این 
تساوی برای آن ها ارزشمند بود و دور افتخار می زدند. حق 
هم داشتند اینگونه خوشحالی کنند، اما به آنها گفتم نباید 

مقابل هواداران ما چنین کاری انجام بدهید. 
- افشین پیروانی: خدا را شکر کمک داور ویدئویی 
)VAR( آمد و صحنه هایی که باید بهتر دیده می شد، 

دیده نشد! بازیکن حریف باید اخراج می شد و این مسأله 
را همه تأیید کردند. 

کنش باشگاه ها   وا

بعد از پایان بازی دربی 102 که با تساوی یک بر یک به 
پایان رسید باشگاه پرسپولیس با انتشار دو فیلم و یک 
کنش نشان  عکس نسبت به قضاوت موعود بنیادی فر وا
دادند. در بخشی از بیانیه این باشگاه آمده است: » 
نمی دانستیم وجود VAR هم تاثیری در تغییر داوری های 
یک طرفه به سود یک تیم ندارد. در دقیقه 10، پنالتی واضح 
روی شهاب زاهدی که با فن کمر از سوی مدافع استقلال 
خ داد، حتی با رفتن به VAR از سوی داور گرفته نشد.  ر
مانده ایم به کجا گله ببریم و چه بگوییم. در روز روشن حق 
پرسپولیس را خوردند.« اما بعد از این اعتراض باشگاه 
پرسپولیس، استقلالی هم بیکار ننشستند و در بیانیه ای 
جواب همتای خود را دادند. در بخشی از بیانیه استقلال 
آمده است: » در شرایطی که اغلب کارشناسان داوری 
معتقدند علاوه بر پنالتی آشکار دقایق پایانی، یک پنالتی 
دیگر هم در محوطه جریمه پرسپولیس رقم خورده است، 
باشگاه رقیب طبق معمول دست پیش را گرفته تا فضای 
فوتبال را به سود خود تغییر بدهد. خوشبختانه امروز 
گر وی ای آر در لیگ  جامعه فوتبال ایران به وضوح دید ا

برتر باشد و عدالت رعایت شود، امتیاز باد آورده به یک تیم 
خاص نمی رسد. همین که سرمربی تیم رقیب در کنفرانس 
مطبوعاتی خود به وضوح با ورود وی آی آر به فوتبال ایران 
مخالفت می کند گواه حقیقت این ماجرا است که متاسفانه 
این تیم به نبود تکنولوژی و تبعات آنکه همیشه به نفع آنها 

بوده عادت کرده است.«
 شکایت پرسپولیس

فیلمی از جایگاه ویژه ورزشگاه آزادی منتشر شد که 
در آن خداداد افشاریان رئیس کمیته داوران بعد از گل 
تساوی استقلال در دربی را نشان می دهد. البته خداداد 
افشاریان در گفت وگو با تسنیم، »رنگی بودن« و صحبت 
با مدیرعامل استقلال را تکذیب کرد اما طبق اعلام مدیر 
روابط عمومی باشگاه پرسپولیس، سرخپوشان قصد دارند 
از رئیس کمیته داوران شکایت کنند چرا که معتقدند او با 
رفتارش، بی طرفی مسئولان برگزاری مسابقه را نقض کرده 
است. همچنین این باشگاه از نکونام، سامره، حسینی و 
گزارشگر دربی شکایت کرده و در نامه ای رسمی به سازمان 
لیگ از باشگاه استقلال به دلیل رعایت نکردن سقف 
قرارداد و استفاده از بازیکن غیرمجاز شکایت کرد. باشگاه 
پرسپولیس اعلام کرد با ارائه مستندات، شکایت خود را 

از تیم داوری این بازی تقدیم فدراسیون فوتبال می کند. 
 شکایت استقلال

باشگاه استقلال اعلام کرد که از یحیی گل محمدی بابت 
تهمت و ادعای کذب شکایت می کند. باشگاه استقلال 
نوشت: در پی تهمت یحیی گل محمدی سرمربی تیم 
پرسپولیس به رئیس فدراسیون فوتبال و مدیر عامل 
باشگاه استقلال و ادعای کذب درباره رابطه مهدی تاج 
، باشگاه استقلال از سرمربی پرسپولیس به  و علی خطیر
کمیته های اخلاق و انضباطی فدراسیون فوتبال شکایت 
کرد. حرف های سرمربی پرسپولیس توهین آشکار به ارکان 
قضائی مستقل فدراسیون فوتبال و تهمت ناروا به رئیس 
فدراسیون فوتبال و مدیرعامل باشگاه استقلال است و 
این باشگاه پیگیری این تهمت ناروا در مجامع قضائی 

فدراسیون فوتبال را حق قانونی خود می داند. 
 فیفا 

شاید تنها نکته مثبت از اتفاقات و حاشیه های دربی 
کنش رئیس فیفا به برگزاری دربی پرسپولیس و استقلال با  وا
حضور بانوان باشد. جیانی اینفانتینو نوشت: »در شهریور 
ماه، خوشحالم که با ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری ایران، 
در شهر نیویورک دیدار کردم و در آنجا در مورد توسعه 
فوتبال زنان در کشور و پیشرفت های حاصله در زمینه 
حضور زنان در استادیوم های فوتبال گفت وگو کردیم. 
که حدود  از این رو با خوشحالی فراوان متوجه شدم 
۳000 زن امروز در دربی تهران بین باشگاه پرسپولیس و 
استقلال حضور داشتند. به لطف گفت وگوی مستمر فیفا و 
فدراسیون فوتبال جمهوری اسلامی ایران، پیشرفت هایی 
در حال انجام است. من مجدداً آنچه را که در شهریورماه 
به رئیس جمهور رئیسی گفتم، تکرار می کنم که در آینده 
نزدیک برای گفت وگوهای بیشتر به ایران سفر خواهم کرد. 
مسائل مربوط به فوتبال این کشور یک نیروی قابل توجه 
در فوتبال آسیا است و مهم است که ما همچنان روابط 

کاری مثبت و پرباری را که ایجاد کرده ایم، پرورش دهیم.«
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فروش فوق العاده پیراهن لیونل  
مسی در جام جهانی قطر

شش پیراهن لیونل مسی در جریان رقابت های 
جام جهانی 2022 در یک حراجی به قیمت 7. ۸ 
کرنت،  میلیون دلار فروخته شد. به گزارش سا
پیراهن هایی که لیونل مسی در نیمه اول شش 
بازی آرژانتین در جام جهانی قطر پوشیده بود، 
از سوی AC Momento به حراج گذاشته شد و 
با قیمت فوق العاده ای به فروش رفت. مسی، 
کاپیتان تیم ملی آرژانتین در جام جهانی 2022 
قطر بود و تیمش در دیدار نهایی در ضربات پنالتی 
فرانسه را شکست داد و عنوان قهرمانی را به دست 
آورد. البته رکورد بالاترین رقم فروش در حراجی 
برای یک لباس ورزشی شکسته نشد. پیشتر 
پیراهن دیگو مارادونا که او در بازی معروف مقابل 
انگلیس در جام جهانی 1۹۸۶ مکزیک به تن کرد، 
با رقم بی سابقه ای فروخته شد. این پیراهن در 
حراجی بیش از هفت میلیون پوند به فروش رفت 
که بالاترین قیمتی است که تا به حال برای یک 

کالای ورزشی پرداخت شده است. 

ویژه

سعید عزت اللهی هافبک ملی 
پوش کشورمان با درخشش 
ین  بهتر و  جز وایله  تیم  در 
هافبک های سال 2023 لیگ 

دانمارک قرار گرفت. 

»آنچلوتی پادشاه اروپا« این 
تیتر نشریه مارکای اسپانیا در 
تمجید از سرمربی رئال مادرید 
و رکورد تاریخی اش در لیگ 

قهرمانان اروپا است. 

میلان راهی لیگ اروپاشد. 
گازتا دلا اسپورت در جلد 
خود عنوان »دیر بود« را 
استفاده کرد و نوشت: حالا 

قهرمان لیگ اروپا شود.  ت
شــ

س نو
عک

        دیر   بهترین  پادشاه 

گفتوگو

سال های  مهاجم  اصلانیان  امیرحسین   
نه چندان دور پرسپولیس در خصوص تقابل 
سرخابی ها در هفته پنجم لیگ برتر صحبت 

کرد. 
و  کیفیت شهرآورد صد و دوم  درباره   

و پرسپولیس چه نظری  ل  استقلا تساوی 
دارید؟

ج   بازی نسبتاً خوبی بود و تمام هیجان خر
کمک داور ویدئویی شد. به نظرم خیلی زمان 
لازم است تا فرهنگ استفاده از VAR را یاد 
بگیریم. من خودم بازی را بدون گل پیش بینی 
کرده بودم. دربی دیگر مثل گذشته تب و تاب 
ندارد و هیجان انگیز نیست و شاید بتوانیم به 
زور از آن لذت ببریم. هرچقدر که می گذرد لذت 
آن کمتر هم می شود تا جایی که دیگر فقط یک 
بازی زمان گیر و بیهوده می شود. پرسپولیس 
بازی خوبی به نمایش گذاشت. امید عالیشاه 
واقعاً یک دربی باز است. از اول هم گفته بودم 
گر به عنوان یار تعویضی به زمین بیاید  که او ا
یکی از گلزنان تیم خواهد بود، اما باز هم ما در 
واقعیت روی اشتباه مدافعان استقلال به گل 
رسیدیم و عالیشاه بهترین گزینه پشت توپ بود 
که آن را به بهترین شکل وارد دروازه کند. سایر 
کندی بدون هیجان واقعی  دقایق بازی به 
طی شد. ما متأسفانه دیگر ستاره ای در 2 تیم 
پایتخت نداریم و همه به کشور های دیگر لژیونر 
شده اند. باشگاه ها هزینه می کنند تا بازیکن 
بخرند و متأسفانه با این همه هزینه هنوز به 
کیفیت مطلوب نرسیده ایم. به نظرم سال به 
سال این موضوع بدتر می شود و کیفیت دربی ها 
به حدی می رسد که دیگر فقط یک بازی وقت 
گیر می شود. حضور بانوان در قسمت هواداران 
واقعا در این بازی لذت بخش بود و من بسیار 
بالاخره  سال ها  از  بعد  بانوان  که  خرسندم 
توانستند دربی را از نزدیک و در ورزشگاه تماشا 
کنند. از جهتی هم خداراشکر که نتیجه ای به 
دست آمد که بانوان 2 تیم در اولین تجربه دربی 

با ناراحتی به خانه نروند. 
 نظر شما درباره VAR در این مسابقه 

چیست؟
 ما متأسفانه در لیگ ایران هنوز فرهنگ 
استفاده از VAR را درک نکرده ایم. برای یک 
صحنه حدود ۵ دقیقه از وقت بازی گذشت 
تا تصمیم نهایی گرفته شود، به خاطر همین 
موضوع عرق بازیکنان سرد شد و کیفیت بازی 
کرد؛ حوصله مخاطب هم سر رفت. در  افت 
حالی که در اروپا این صحنه ها واقعاً مسخره 
گر بپردازند  است و اصلاً به آن نمی پردازند و ا
هم در کمتر از یک دقیقه تصمیم نهایی را اعلام 
می کنند تا بازیکنان سرد نشوند و کیفیتشان 
پایین نرود. امیدوارم در آینده از VAR در تمام 
بازی ها استفاده شود تا با فرهنگ این تکنولوژی 
بیشتر آشنا شویم، زیرا این نکته در رقابت های 

بین المللی نیز به ما کمک خواهد کرد. 

اصلانیان: 
متأسفانه دیگر 

ستاره ای در ۲ تیم 
پایتخت نداریم

 مریخ سومین گلزن و خلیلی دومین  
گلر برتر جهان 

مسابقات  پایان  در  مریخ  فاطمه  ایسنا: 
رده  در  جهان  زنان  قهرمانی  کاپ  پرزیدنت 
گرفت.  قرار  جهان  گلزنان  برترین  سوم 
هندبال  مسابقات  دوره  بیست وششمین 
قهرمانی زنان جهان از ۹ تا 2۶ آذر به میزبانی 
، دانمارک و سوئد در حال برگزاری  سه کشور نروژ
این  در  ایران  زنان  هندبال  تیم ملی  است. 
مسابقات با ۶ شکست و یک برد در رده سی و 
یکم جهان ایستاد و نتوانست جایگاه خود در 
دوره قبل این مسابقات را بهبود ببخشد. فاطمه 
مریخ مدافع چپ 1۹ ساله تیم ملی هندبال زنان 
کنون در پایان مسابقات پریزیدنت کاپ  ایران ا
با ۴1 گل در رده سوم برترین گلزنان جهان قرار 
گرفت. هم چنین نسترن فراهانی با 22 گل در رده 
شصت و سوم قرار گرفته  است. ستاره رحمانیان 
نیز در رده دهم برترین پنالتی زنان قرار دارد. 
فاطمه خلیلی دروازه بان تیم ملی هم با 7 سیو 

در رده دوم بیش ترین سیوها قرار دارد. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
  تسنیم: اسماعیل صفیری کارشناس داوری در گفت وگو 
با تسنیم، درباره برگزاری دربی 102 تهران با کمک داور 
ویدیویی )VAR( اظهار داشت: ما در بازی اول نباید 
انتظار داشته باشیم که فرهنگ استفاده از VAR به خوبی 
کمک داور ویدیویی در  گسترش استفاده از  جا بیفتد. 
کشورمان نیاز به فرهنگ سازی و آموزش دارد.  فوتبال 
اوایل استفاده از VAR در فوتبال اروپا هم شاهد یکسری 
اعتراضات و فشارها از سوی بازیکنان بودیم اما هر چقدر 
که جلوتر رفتیم، بازیکنان متوجه شدند که در هر زمان باید 
چطور با این مسئله برخورد کنند. وی افزود: این وسیله به 
فوتبال اضافه شده تا تیمی امتیاز ناحق نگیرد. کارشناس 
کشورمان با ارزیابی عملکرد موعود بنیادی فرد  داوری 
داور دربی، گفت: قضاوت او بد نبود. در صحنه هایی که 
VAR استفاده نشد، خوب عمل کرد. جایی که باید ادامه 

بازی می داد، تصمیمات خوبی گرفت. در صحنه پنالتی 
هم به نظرم تصمیمش درست بود، چرا که تکل بازیکن 
پرسپولیس موجب سرنگونی مهاجم استقلال شد و جلوی 
گر داور دربی چنین مسابقه ای را  بدن وی گرفته شد. »ا
با کمک داور ویدیویی در تورنمنتی بین المللی قضاوت 
می کرد، می توانست اجازه حضور در ادامه تورنمنت را داشته 
باشد؟« صفیری در پاسخ به این موضوع عنوان کرد: داور در 
مسابقات بین المللی بر اساس عملکردش قضاوت می شود 
و بر این اساس نیست که چند مرتبه از کمک داور ویدیویی 
استفاده کرده است. VAR برای این است که تیمی امتیاز 

ناحقی به دست نیاورد.

بیــنالمــلل
   ژوزه مورینیو سرمربی رم گفت: تقصیر خودمان است 
گ داشتیم  ک در پرا که دوم شدیم. ما یک نمایش وحشتنا
که همه چیز را خراب کرد. مجازات ما این است که باید دو 
بازی اضافی انجام دهیم. به گزارش اسپورت2۴، رم در دیدار 
پایانی دور گروهی لیگ اروپا توانست شریف مولداوی را با سه 
گل شکست دهد ولی به عنوان تیم دوم راهی دور بعدی شد. 
بر این اساس رم برای حضور در دو یک هشتم نهایی لیگ 
اروپا باید با یکی از تیم های سوم دور گروهی لیگ قهرمانان 
اروپا به صورت رفت و برگشت پیکار کند. حریف رم در مرحله 
گا،  یک شانزدهم نهایی لیگ اروپا یکی از تیم های بنفیکا، برا
گالاتاسرای، فاینورد یا یانگ بویز خواهد   ، لانس، شاختار
بود. ژوزه مورینیو با اشاره به دوم شدن تیمش در دور گروهی 
گفت: تقصیر خودمان است که دوم شدیم. ما یک نمایش 
گ داشتیم که همه چیز را خراب کرد. ما  ک در پرا وحشتنا
ج از خانه خوب  بازی های خانگی مان را بردیم و دو بازی خار
ج از خانه برابر اسلاویا خیلی بد  داشتیم اما در دیدار خار
بودیم. مجازات ما این است که باید دو بازی اضافی انجام 
دهیم. مورینیو به اسکای اسپورت ایتالیا گفت: بله ما دوم 
شدیم اما تیم های حذف شده از لیگ قهرمانان اروپا خوشحال 
گر به رم برخورد کنند و قطعا برایشان حریف  نخواهند شد ا
آسانی نخواهیم بود. رم که در رده چهارم سری آ قرار دارد باید 
این هفته دیدار دشواری را در زمین بولونیا، تیم پنجم لیگ 
داشته باشد. با توجه به توقف رم در بازی قبل، این بازی 
کو به دلیل  اهمیت زیادی برای جالوروسی دارد ولی روملو لوکا
اخراج در بازی قبلی در این دیدار غایب است و وضعیت پائولو 

دیبالا و سردار آزمون نیز به دلیل مصدومیت روشن نیست.
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   صد و دومین شهرآورد پایتخت با  تساوی استقلال و 
پرسپولیس مقابل یکدیگر به پایان رسید.  بازی از کیفیت 
پایینی برخوردار بود و آنچیزی که ما توقع داشتیم از بازی 
دقیقه   20 همان  در  فقط  پرسپولیس  نشد.  نصیبمان 
ابتدایی موفق ظاهر شد، اما در دقایق دیگر استقلال تیم 
کتیک  برتر زمین بود و قطعاً مستحق برد. جواد نکونام تا
کارسازی دارد، او ابتدا دفاعی بازی می کند و چشم به ضد 
حملات دارد و بعد از اینکه تیم حریف خسته شد حملاتش 
را شروع می کند. در دقایق پایانی نیمه نخست ما این 
شرایط را دیدیم و ۳ - ۴ موقعیت نیز ساختیم، اما بدشانس 
بودیم که به گل ختم نشد.  کار تیم داوری در این بازی به 
 VAR مراتب راحت تر از دربی های گذشته بود، زیرا وجود
در این مسابقه چیزی را از چشم آنان دور نگذاشت و حتی 
ساده ترین صحنه ها را نیز زیر نظر داشتند. من بنظرم 
موقعیتی که نعمتی دست بابایی را کشید هم می توانست 
خطا و پنالتی باشد، اما بنظرم نخواستند شرایط مسابقه 
را متشنج کنند و سخت گیرانه پنالتی استقلال را نگرفتند. 
روی صحنه بعدی همه دیدند چگونه روی رضاوند خطا 
شد و دیگر نتوانستند آن را نادیده بگیرند. خداراشکر حق 
به حق دار رسید و ما توانستیم پنالتی را گل کنیم، اما باز 
هم می گویم برد حق استقلال بود و پرسپولیس در حد و 
اندازه های استقلال ظاهر نشد. در خصوص  عملکرد خط 
دفاع استقلال روی گل نخست پرسپولیس بنظرم آنجا 
مدافع استقلال کار اشتباهی کرد و نباید آنگونه توپ را به 
حسینی می سپرد. در آن صحنه کاری از دست حسینی 
برنمی آمد و بهترین تصمیم همان بود که دیدیم. مدافعان 
که در تنگنا قرار می گیرند  که زمانی  باید این را بدانند 
باید توپ را یا با سر یا حداقل به صورت زمینی به عقب 
بدهند، اما خب اشتباهی بود که از سوی مدافعان رخ داد 
و تاوانش هم دادیم. امیدوارم در بازی های بعدی این 
اشتباهات تکرار نشود. الان بسیار زود است که بخواهیم 
درباره قهرمانی صحبت کنیم، زیرا امتیازات نسبت به هم 
نزدیک است. من درباره پرسپولیس صحبت نمی کنم، 
چون آن ها باید برای سومی بجنگند. سپاهان هم الان کمی 
قدرت نمایی می کند، اما در آخر تیمی که قهرمان می شود 
استقلال است. آن ها به امتیازگیری هایشان ادامه دهند، 
چون شیر درون استقلال هنوز بیدار نشده و سپاهان هم 
خوشبختانه تیمی نیست که بخواهد استقلال را به دردسر 
بیندازد. جواد نکونام در نوع خودش بهترین است و ما 
ایمان داریم که وی می تواند با استقلال قهرمان لیگ شود.

محمدنوری
کارشناسفوتبال

پاشازاده: جا ندادند دربی را ببینم! 
 مهدی پاشازاده بازیکن پیشین تیم 
فوتبال استقلال گفت: صحبت هایی که 
از  مسئولان استقلال و پرسپولیس پس 
دربی 102 انجام دادند برای زمین های 

کی بود.  خا
  تساوی دربی 

مهدی پاشازاده در گفت وگو با تسنیم، 
استقلال  یک   - یک  تساوی  درباره 
هفته  از  معوقه  دیدار  در  پرسپولیس  و 
، اظهار داشت: دربی خیلی  پنجم لیگ برتر
حساس بود چون نتیجه آن برای کادرفنی، 
بازیکنان، هواداران و ادامه لیگ خیلی 
اهمیت داشت. قبل از بازی گفتم برد و 
باخت دربی می تواند حتی قهرمانی را تغییر 
دهد، چون هر تیمی شکست می خورد 
تا سه، چهار بازی درگیر دربی می شد. 
پیش بینی کرده بودم بازی مساوی تمام 
می شود که این اتفاق هم افتاد، هر چند 

شود.  برنده  استقلال  می خواست  دلم 
بازی بیشتر درگیرانه و احساسی بود و چیز 

خاصی نداشت. 
  کنایه های دو طرف 

وی در مورد کنایه های عجیب مربیان 
و بازیکنان دو تیم به یکدیگر پس از پایان 
بازی گفت: باید کمی با لحن تُندی صحبت 
کسی هم می خواهد، ناراحت  کنم و هر 
شود. ما فرهنگ درستی نداریم. وقتی 
سیستم کمک داور ویدئویی آمده است 
و داور اعلام می کند از طریق این سیستم 
صحنه ها را دوباره چِک می کند، اعتراض ها 
VAR هر  با حضور  برای چیست؟ داور 
احترام  آن  به  باید  بگیرد،  که  تصمیمی 
گذاشته شود. چطور ممکن است داور 
می کند،  چک   VAR با  را  صحنه  بگوید 
آن وقت بازیکنان استقلال و پرسپولیس 
به سمت داور می روند؟  اعتراض  برای 

زمان  بازیکنان در  اعتراض  صحنه های 
چک کردن VAR را ببینید، همدیگر را هُل 
می دادند یا اعتراض می کردند. بازیکن 
پیشین استقلال با انتقاد از صحبت های 
تیم  دو  مسئولان  سوی  از  شده  ح  مطر
تصریح کرد: این فرهنگ ما نیست و باید 
یاد بگیریم وقتی سوت بازی زده می شود، 
یعنی به پایان رسیده است. اعتراض ها و 
صحبت ها نشان می دهد انرژی مان را در 
زمین نگذاشته بودیم. حرف زدن درباره 
هم ایپدمی شده است. این صحبت ها 
کی است. متأسفانه  برای زمین های خا
فوتبال ما در حال نابود شدن است. این 
کار  همه تنش نشان می دهد یک جای 

می لنگد. 
  حضور در ورزشگاه آزادی 

در  حضورش  با  رابطه  در  پاشازاده 
ورزشگاه آزادی برای تماشای دربی گفت: 

روزهای  یاد  شدم  ورزشگاه  وارد  وقتی 
گذشته افتادم، هر چند  خوب و خوش 
نصف ورزشگاه مثل متروکه خراب بود. 
برنامه  ای داشتیم که اجرا نشد و گفتیم به 
ورزشگاه برویم و دربی را ببینیم ولی کسی 
جایگاه  سمت  به  نگرفت.  تحویل مان 
VIP رفتیم و گفتند اساتید و نورچشمی ها 

آنجا حضور دارند. به قسمت CIP مراجعه 
گفتند اصلاً نمی توانید وارد این  کردم و 
ک بر  گفتم خا قسمت شوید، به خودم 
سرم که به ورزشگاه رفتم. به من جا ندادند 
بازی را ببینم و مجبور شدم بدون اینکه 
بازی را ببینم ورزشگاه را ترک کنم. پای 
پیاده تا جلوی درِ اصلی رفتم. برخوردهای 
ناجور و بدی با من شد. به سازمان لیگ و 
کسانی که در حال برگزاری بازی ها هستند 
می گویم، هیچ چیزی بلد نیستید و هر روز 

شرایط فوتبال را بدتر می کنید. 
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  بازی جنجالی
 پر از شکایت 
و بیانیه! 
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1721 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
سینا علیخانی جراحی شد

سینا علیخانی سفیر کودکان SMA )بیماری آتروفی 
عضلانی نخاعی( در بیمارستان نور افشار تهران بستری 
و تحــت عمل جراحی قــرار گرفت. ســینا علیخانی که از 
کنــون و در ملاقــات  بــا مســئولان کشــوری از  گذشــته تا
جملــه رئیــس جمهــور، معاونــت دارو و درمــان وزارت 
بهداشــت و رئیــس مجلس شــورای اســلامی ایــران، به 
نمایندگی از بیماران SMA کشــور مطالبه گری داشــته 
اســت، چنــدی پیــش در اثــر شــدت وخامــت بیمــاری 
در بیمارســتان بســتری شــد. ایــن نوجــوان ۱۴ ســاله و 
دانش آمــوز کلاس نهم، به علت وخامــت بیماری از روز 
 ICU گذشــته پس از انجام یک عمل جراحی در بخش

)مراقبت های ویژه( بستری شد.
محمد محبوب  ترین نام  

فهرست جدید منتشــر شده از محبوب ترین نام ها 
در انگلیــس نشــان می دهــد نــام »محمد« مثل ســال 
گذشــته در صــدر قــرار گرفته اســت. شــرکت رســانه ای 
کــه هــر ســاله فهرســت محبوب تریــن   » »بیبــی ســنتر
اسامی نوزادان را منتشر می کند، به تازگی و در آستانه 
آغــاز ســال جدیــد میــلادی، فهرســت محبوب تریــن و 
پرکاربردترین اســامی ســال ۲۰۲۳ در انگلیس را منتشــر 
کــرده اســت. بــه گــزارش دیلــی میل، نــام »محمــد« در 
صــدر اســامی انتخــاب شــده بــرای نــوزادان پســر قــرار 
گرفته اســت و پس از آن اســامی »نوا« )برگرفته از نوح( 
و »تئو« )از ریشــه یونانی بــه معنای هدیه خداوند( در 

گرفتند. رتبه های دوم و سوم قرار 
 عدم اهتزاز پرچم ایران 

در اکسپوی قطر؟!
نمایشــگاه  اولیــن  دوحــه،  در   ۲۰۲۳ قطــر  کســپو  ا
بین  المللــی باغبانــی در منطقــه خاورمیانــه و شــمال 
آفریقا که با موضوع کویر سبز، محیط زیست بهتر برگزار 
می شود، هدف آن الهام بخشی و اطلاع رسانی به مردم 
دربــاره راهکارهــای نوآورانــه برای کاهش و مهــار بیابان 
کتبر  کسپو قطر ۲۰۲۳ در دوحه در تاریخ ۲ ا زایی است. ا
۲۰۲۳ شــروع شــده و به مدت ۱۷۹ روز در طول زمستان 
برگــزار  هکتــاری   ۱۷۰ مســاحت  یــک  در  قطــر  معتــدل 
می شــود و در تاریــخ ۲۸ مــارس ۲۰۲۴ به پایان می  رســد. 
در ایــن میــان، انتشــار ویدیویــی از حضور ایــران بدون 

برافراشته شدن پرچم خبرساز شده است.
بازداشت یک شهردار دیگر  

گفــت:  آذربایجان غربــی  دادگســتری  کل  رئیــس 
جنــوب  شــهر  شــورای  اعضــای  از  یکــی  و  شــهردار 
آذربایجــان غربــی دســتگیر شــده و تحــت نظــر مقــام 
گرفتنــد. ناصــر عتباتی در ایــن خصوص  قضایــی قــرار 
کــرد: بــا هماهنگــی مدیریــت قضایی اســتان و  اظهــار 
اداره اطلاعــات، شــهردار و عضــو شــورای شــهر یکــی از 
شهرســتان های جنــوب اســتان در حیــن اخــذ رشــوه 
دســتگیر و تحــت نظــر مقام قضایــی قــرار گرفتند. وی 
اضافــه کــرد: با صدور قرار بازداشــت بازپرس رســیدگی 
کننــده این افراد به اتهام اخذ رشــوه بازداشــت و روانه 
کل دادگســتری آذربایجان غربی  زندان شــدند. رئیس 
کــرد: مبــارزه جدی و قاطــع با مظاهر فســاد به  کیــد  تا
کــه موجب بــی اعتمادی مــردم به  ویــژه فســاد اداری 
دســتگاه های اداری می شــود، ادامه دارد و هیچ گونه 
مماشاتی با خاطیان و متجاوزان به حقوق بیت المال 

و حقوق عامه مردم پذیرفته نیست.

 

یــــــــاد

نعمــت ا... فاضلــی در ســوگ مهــدی ثریــا او را اســتادی 
فرهیختــه خواند که غمخوارانه برای مــردم و فرهنگ ایران 
نوشــت، معلمــی کــرد و کوشــید امــا گمنــام زیســت و گمنام 
از میــان مــا رفــت.  ایــن انسان شــناس و نویســنده در پــی 
درگذشت مهدی ثریا، انسان شناس و مترجم در یادداشتی 
بــا عنــوان »ثریا به ثریا رفت؛ به یاد اســتاد ســیدمهدی ثریا« 
ثریــا،  ســیدمهدی  )۱۴۰۲(  اســتاد  آذر   ۲۱« اســت:   نوشــته 
انسان شناس، معلم و مترجم برجسته ایران از میان رفت. 

در میــان عامه اهل فکر به خاطر ترجمه هایش در حوزه 
روان کاوی و روان درمانگــری سرشــناس بود. کتاب »انســان 
در جســت وجوی خویش« اثر رولومی  از ترجمه های پرتیراژ 

و پرخواننده اوست. 
 ثریــا بــه انسان شناســی روان شــناختی علاقــه و تســلط 
داشــت. در ایــن زمینــه هم ســال های طولانی در دانشــگاه 
تهران تدریس کرد. تالیفاتی هم داشت. از جمله »شخصیت 

در فرهنگ« که اثری خواندنی و ماندگار است. 
 آشنایی ام با استاد از سال ۱۳۷۳ زمانی که مدیر کل مرکز 
پژوهش های بنیادی )پژوهشــگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات 
کنونــی( بــودم آشــنا شــدم. آن زمان اســتاد کتــاب »جوامع 
ســنتی و تغییــرات فنــی« اثــر جــورج فاســتر انسان شــناس 
بــرای مرکــز  را  آمریکایــی اســتاد دانشــگاه برکلــی  کلاســیک 
پژوهش هــای بنیادی ترجمــه کرد و بعدهــا آن کتاب چاپ 
شــد.   ســال ۱۳۷۷ کــه قصــد تحصیــل دکتــری در خــارج را 

داشــتم صمیمانــه مــرا حمایت و تشــویق کرد و از دانشــگاه 
برکلــی برایم پذیــرش گرفت. امــا آن زمان اجــازه تحصیل در 
آمریکا را به ما نمی دادند و من عاقبت سر از دانشگاه لندن 
در آوردم.  اســتاد آن ســال ها مشــغول نوشــتن مقالاتــی در 
زمینه کاربرد مردم شناسی برای جامعه ایران بود. در اولین 
دیدارمان مقاله »مشــکل بهداشــتی و آموزش بهداشت« را 
کــه تازگــی در مجلــه نامه علــوم اجتماعی چاپ کــرده بود با 
خودش آورده بود و با شــوق شــگفتی مرا تشویق می کرد که 
توجه ام را بر کاربردهای مردم شناسی در ایران متمرکز کنم. 
همین باعث شد در همان سال ها با مشارکت پژوهشکده 
مردم شناسی و همکاری استاد فقید اصغر عسگری خانقاه 
همایش کاربردهای مردم شناســی در ایــران را برگزار کنیم و 
نتایــج ایــن همایش هــم در شــماره ویژه ای از مجلــه »نامه 
علــوم اجتماعــی« چــاپ شــد.  اســتاد ثریــا در ۱۳۷۷ مقالــه 

»مردم شناســی کاربــردی و کاربرد مردم شناســی« را نوشــت 
و چــاپ کرد. این مقالــه همچنان از ارزشــمندترین مقالات 
در این زمینه است.  به خاطر رهیافت علمی اش که عمیقا 
به جایگاه و اهمیت شــخصیت و عاملیت در فرهنگ توجه 
داشت، همواره می کوشید راهی برای بهبود تربیت و آموزش 
پیدا کند. بر این باور بود که فرهنگ نقش تعیین کننده ای 
در تکوین شخصیت افراد دارد. نظریه »فرهنگ فقر« اسکار 
لوییــس را او به زبان فارســی در ۱۳۵۳ ترجمــه و معرفی کرد. 
آن زمان هنوز شــاهکار کلاسیک »فرزندان سانچز« لوییس 

به فارسی برگردان نشده بود. 
 استاد ثریا تمام عمر در ایران ماند و عاشقانه و غمخوارانه 
بــرای مــردم و فرهنــگ ایــران نوشــت، ترجمه کــرد، معلمی 
نمــود و کوشــید.  ثریــا به رغــم خدمــات مانــدگارش، گمنام 
زیســت و گمنــام از میــان ما رفت. امــا آن ها کــه او از نزدیک 
گرد و همکلامش بودند گواهی می دهند  می شناختند و شا
که بزرگی استاد ثریا شخصیت بزرگوار و فرهیخته و مهربان و 
دلســوزش بود.  از جمله نوادری بود که آنچه را می نوشت و 
می اندیشید در منش و متن وجودش جلوه گر می ساخت. 
اســتاد ثریا از نســل انسان شناســان بــزرگ و فرهیخته ایران 
نــادری، محمــود روح الاامینــی و علــی  افشــار  نــادر  چــون 
بلوکباشی بود. این نسل، تشخص داشتند و در فرهیختگی 

و ایراندوستی و دانشوری ممتاز و کم مانند بودند. 
 یاد و نامش جاودان و روحش شاد.«

مرد بزرگی که گمنام از میان ما رفت

منبع:  ایرنا    اینفوگرافیک

 

 پخش ۱۰ سریال خارجی جدید 
 از شبکه تماشا تا پایان سال

۱۰ ســریال خارجی جدید از شبکه تماشا تا پایان سال 
پخش می شود که برخی از آنها تولید سال ۲۰۲۳ هستند. 
بــه گــزارش  مهر به نقــل از روابط عمومی شــبکه تماشــا، 
شــبکه تماشــا ماموریت پخش مجموعه هــای تلویزیونی 
را برعهــده دارد و می کوشــد انتخاب ســریال های جذاب، 
مفید و متنوع با کیفیت فنی مناسبی را در جدول پخش 
خود قرار دهد، به همین دلیل از مهر ماه برای مخاطبان 
خــود مینی ســریال های خارجی جدیــد را در نظر گرفته و 
کنون سریال های »ندای امید«، »لوپن ۱-۲«،» امپراتور  تا
اشــک ها« پخش شده اســت. شبکه تماشــا این روزها در 
تدارک آماده ســازی ۱۰ ســریال جدید اســت که قرار اســت 
ایــن ســریال های جدیــد خارجی بــه صــورت اختصاصی 
در جــدول پخــش ســاعت ۲۳ گنجانده و تا پایان امســال 
روی آنتن باشــند که از جمله آنها می توان به »درخشش 
گلابــز و  ک«، »اهالــی  دریــا«، »کافــر«، »رســتگاری«، »ادرا
تفنگ هــا«، »مندلوریــن ۳«،» کتاب بوبافت«، »آســوکا« و 
»پروفســور« اشــاره کرد. ســریال »درخشــش دریــا« در ژانر 
کشــن، ماجراجویی و درام، محصول ۲۰۲۲ ترکیه با امتیاز  ا
۶.۲ در ســایت IMDB اســت. ایــن ســریال دربــاره آرمــان 
زیست شــناس جوانی اســت که به همراه دافنه، دوســت 
کتشاف،  سابقش و تیمی که دافنه جمع کرده است برای ا
ســوار بر یــک زیردریایی شــده و بــه اعماق دریــا می روند. 
ســریال »کافــر« Godless بــه کارگردانی اســکات فرانک در 
ســال ۲۰۱۷ ســاخته شــده اســت. ایــن ســریال محصــول 
کشن و درام با امتیاز ۸.۲ در سایت  کشور آمریکا و در ژانر ا
کری،  IMDB است. در این سریال جک اوکانل، میشل دا

اســکات مک نایری، مریت ویور، توماس سنگســتر، تانتو 
کاردینــال، کیــم کوتــس، ســام واترســتون و جــف دنیلز به 
هنرمندی پرداخته اند. یک یاغی ســنگدل بــه همراه دار 
و دســته اش به دنبال دســتیار همکار خیانتکار سابقش 
می گــردد و او را تــا نزدیکــی معدنــی قدیمــی که عــده ای از 
زنان مسئول گرداندنش هستند تعقیب می کنند ...سریال 
»رستگاری« مینی سریالی جنایی، درام و رازآلود، محصول 
ســال ۲۰۲۲ کشورهای انگلســتان و ایرلند با امتیاز ۷.۲ در 
ســایت IMDB اســت. بازیگرانی چون پائولا مالکومسان، 
ابــی فیتــز، ایوان اوکانــور، مو دانفــورد، تادیــا گراهام، کیث 
مک ارلین، شیوون مکسوینی و اسکات گراهام در سریال 
»رســتگاری« به ایفای نقش پرداخته اند. داستان سریال 
گاه خصوصی  »رستگاری« درباره کولت کانینگهام یک کارآ
است که تلاش می کند تا کار خود را به درستی انجام دهد 
و هیچوقــت ناامیــد نشــود. او جســد زنــی جوان را کشــف 
ک« سریالی جنایی، درام، رازآلود  می کند که ...سریال» ادرا
و مهیج، محصول ســال ۲۰۱۲ کشــور آمریکا، بــه کارگردانی 
 IMDB کنت بیلر و مایکل سوسمن با امتیاز ۷.۵ در سایت
است. بازیگرانی چون اریک مک کورمک، ریچل لی کوک، 
کلــی روان، ارجی اســمیت، لوار بارتون، اســکات ولف، برد 
ک« به ایفای نقش  رائو و جاناتان اسکارف در سریال »ادرا
ک« درباره یک دکتر روانپزشک  پرداخته اند. سریال »ادرا
عجیــب و غریــب به نــام دنیل پیرس اســت کــه از دیدگاه 
منحصــر به فــرد خود برای کمــک به دولت فــدرال و حل 
پرونده های جنایی پیچیده اســتفاده می کند و ...سریال 
»اهالی گلابز و تفنگ ها« به کارگردانی کریشنا دی کی و راج 
نایدیمرو در سال ۲۰۲۳ ساخته شده و محصول کشور هند 
 IMDB و در ژانر کمدی و جنایی با امتیاز ۷.۷ در ســایت
است. در این سریال دولکر سلمان، راج کومار رائو، آدارش 
گوراو، گلشن دوایا، شریا دانوانتاری و ساتیش کاوشیک به 

هنرمندی پرداخته اند.

تلویزیون عکسنامه بی تو با شمع، علی تا به سحر می سوزد

چند پیش بینی برای سفرهای نوروزی 
گـزارش

ســتاد هماهنگــی خدمــات ســفرهای نــوروزی ۱۴۰۳ زودتــر از 
موعــد آغاز به  کار کرد، درحالی که پیش بینی معاونت گردشــگری 
بر افزایش سفر با خودروهای شخصی است و از این رو، مدیرکل 
دفتر توســعه گردشــگری داخلــی از تهیه دســتورالعمل مدیریت 

سفرهای سال آینده خبر داد. 
پنجاه و هشــتمین جلســه ســتاد هماهنگی خدمات ســفر با 
محوریــت نــوروز ۱۴۰۳ برگــزار شــد و علی اصغــر شــالبافیان ـ رئیس 
ستاد مرکزی هماهنگی خدمات سفر و معاون گردشگری ـ گفت: 
پیش بینــی ما این اســت کــه با توجه به توزیع زمانــی و تعداد کم 
روزهای تعطیل از ابتدای امسال، تقاضای سفر به ویژه با خودرو 

شخصی تقاضای انباشت شده ای است که باید مدیریت شود. 
معاون گردشگری با بیان اینکه باید در انتظار تعطیلات پیش 
از موعد ســال ۱۴۰۳ باشــیم، اظهار کرد: نگاه به تعطیلات دو ماه 
بهمــن و اســفند و نیــز مــاه رمضان نشــان می دهد که مــا باید به 

استقبال سفرهای هموطنان درماه های پایانی سال برویم. 
او ادامــه داد: بــا توجه به اینکه طبــق پیش بینی های صورت 
گرفته از ابتدای بهمن تا پایان فروردین ماه با استقبال سفرهای 
مردمــی روبه رو خواهیم بــود، لذا این موضوع الگــوی متفاوتی از 
توزیع ســفرها را در ســتاد ســفر بعد از ایام کرونا نشــان می دهد و 

نیازمند تمهیدات متفاوتی است. 
شالبافیان با توجه به این پیش بینی، ستادهای اجرایی سفر 
در اســتان ها را نســبت به طراحی الگوی متفاوت ســفر در ســال 
جدیــد و تجهیــز و فراهم کردن اســکان های اضطــراری، در دوره 

زمانی گسترده تر از نوروز سفارش کرد. 
رئیس ســتاد مرکزی هماهنگی خدمات ســفر به تمام اعضا و 
کید کرد: مبادا با اســتقبال ســفرهای گسترده  مدیران اســتانی تا
روبــه رو شــویم، امــا پیش بینــی مطلوبــی در ایــن زمینه نداشــته 
باشــیم، لذا ایــن موضوع باید مــورد اولویت مدیریت ســتادهای 

استانی قرار گیرد. 
ســید مصطفی فاطمی فیروزآبادی، دبیر این ســتاد با تشریح 
اهــم موضوعــات دســتورالعمل مدیریت ســفر گفت: بــا توجه به 
کیلومتــری مبــادی  اینکــه ۶۰ درصــد تصادفــات جــاده ای در ۳۰ 
ورودی شــهرها رخ می دهــد و پیــرو تجربــه موفق کمپیــن ۶۰-۳۰ 
در ســال گذشــته، مصوب شــده اســت در نوروز ۱۴۰۳ با تشــکیل 
کمیتــه ۳۰-۶۰ و مشــارکت جــدی ۲۷ دســتگاه اجرایــی دولت به 
عنــوان اعضــای ســتاد مرکــزی هماهنگــی خدمات ســفر علاوه بر 
برپایی استراحتگاه ها به منظور ترغیب مسافران به توقف، نقاط 
حادثه خیز نیز احصا شود تا اقداماتی مشابه برای افزایش ایمنی 

و سلامت هموطنان در دستور کار قرار گیرد. 
برپایــی  افــزود:  داخلــی  گردشــگری  توســعه  دفتــر  مدیــرکل 
، ایستگاه های اطلاع رسانی با محوریت معرفی  چادرهای عشــایر
جاذبه ها و امکانات اقامتی استان ها و نیز ارائه خدماتی از جمله 
امــداد و نجات، اورژانس و همچنیــن قرار گرفتن امکانات رفاهی 
شامل سرویس های بهداشــتی در توقفگاه های پیش بینی شده 
کــه بیــش از ۶۰ درصــد تصادفــات  کیلومتــری اســتان ها،  در ۳۰ 
جــاده ای در آن محدوده رخ می دهد، ســبب ترغیب هموطنان 

به توقف خواهد شد. 
فاطمــی با بیــان اینکه برای تعطیــلات نــوروز ۱۴۰۳ علاوه بر ۳۰ 
کیلومتــری شــهرها، نقاط حادثه خیز نیز بــرای برپایی توقفگاه ها 
گفــت: بــا همــکاری ســازمان راهــداری  اســتفاده خواهــد شــد، 
بیش ترین نقاط حادثه خیز در سطح کشور در حال احصا است 
تــا عــلاوه بــر توقفگاه هــای ۳۰-۶۰، ایســتگاه های مشــابه در ایــن 

نقاط مستقر شود. 
همچنیــن  ســفر  خدمــات  هماهنگــی  مرکــزی  ســتاد  دبیــر 
نظــارت بــر ســرویس های بهداشــتی و نمازخانه هــا را یکــی دیگــر 
از اولویت های ســتاد ســفر عنــوان کرد و افزود: بــا فعالیت کمیته 

نظارت بر ســرویس های بهداشتی با همکاری ستاد اقامه نماز و 
ماموریــت ویژه وزارتخانه مبنی بــر پیگیری این موضوع، درصدد 
هســتیم تــا در نــوروز ۱۴۰۳ اقدامی شایســته در ایــن زمینه انجام 

شود. 
فاطمــی همچنیــن بــا توجــه بــه رونــد تغییــرات آب و هــوا در 
مقاصد سفر نوروز ۱۴۰۳ اظهار کرد: با بررسی پیش بینی وضعیت 
بــودن  مســاعد  احتمــال  بی ســابقه،  گرمایــش  و  هوایــی  و  آب 
اســتان های غربــی بــرای میزبانــی از گردشــگران در نــوروز وجــود 
دارد و به نوعی می توان گفت تمام استان های کشور با استقبال 

گردشگران مواجه خواهند شد. 
دبیــر ســتاد مرکــزی هماهنگــی خدمــات ســفر دربــاره تهیــه 
دســتورالعمل مدیریــت ســفر ســال ۱۴۰۳ گفــت: توجــه بــه تقارن 
از  پذیرایــی  مــاه،  ایــن  شــئونات  حفــظ  نــوروز،  و  رمضــان  مــاه 
گردشــگران با افطاری ســاده و اجــرای برنامه های فرهنگی، تهیه 
کشــیک واحدهــای پذیرایــی و اقامتــی، فعالیــت مســتمر کمیته 
نظــارت و نیــز فعالیت کمیته نظارت بر ســرویس های بهداشــتی 
و نمازخانه هــای بین راهــی بخشــی از اقدامــات ویژه ســتادهای 
اجرایی هماهنگی خدمات ســفر استان ها در تعطیلات پیش رو 

به شمار می آید. 
فاطمی یادآور شــد: در دستورالعمل مدیریت سفر سال ۱۴۰۳ 
تلاش شــده اســت تا علاوه بر وظایف ذاتی دستگاه های اجرایی 
عضو، مسئولیت هر یک متناسب با نیاز ستاد مرکزی هماهنگی 
خدمات ســفر تعریف شــود تا در کنار فعالیت کمیته های ســتاد 
مرکــزی و اقدامات اجرایی ویژه هر کدام خدمت رســانی مطلوب 

به هموطنان انجام شود. 
ستادهای هماهنگی خدمات سفرهای نوروزی در سال های 
گذشته از ۲۵ اسفندماه آغاز به کار می کرد و امسال زودتر از موعد 

فعالیت خود را از سرگرفته است. 


